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نمایندگان در یک هفته ۴۲ تذکر اقتصادی دادند
تلاش نمایندگان برای فاصله گرفتن از وزرای اقتصادی

 آیین نامه بیمه تکافل ابلاغ شد
حذف جریمه دیرکرد اقساط بانکی

صفحه 8

صفحه 3

صفحه 2

صفحه 5

صفحه 2

صفحه 4

به یاد فردوس کاویانی
محدثه واعظی پور دهه ۷۰، نه تنها برای جامعه پس از جنگ، که برای ســینما 
و تلویزیون هم، دورانی تازه است. تولید و پخش »همسران«، نماد آشکار ورود 

به این جهان تازه است.

یادداشت

از باغ گیاه شناسی تا کودکان کار افغانستانی
حسین آخانی پنجشنبه ۱۳ مهر ۱۴۰۲ برای پیاده روی به پارک گفتگو رفتم. 
در پایان پیاده روی سری زدم به بالای پارک گفتگو، جایی که قرار بود در آنجا 
باغ گیاهشناسی تهران شــود، جایی که تفاهم نامه اش در دوم خرداد ۱۴۰۰ 
بین دانشگاه تهران و شهرداری امضا شــده بود و اولین نهال های شروع به کار 

توسط شهردار و رئیس دانشگاه کاشته شد.

دیدگاه

 آگهی فراخوان
 شرکت فولاد مبارکه اصفهان

روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه اصفهان 1402-42

مهلت ارسال مدارکموضوعشمارهردیف

148585848
انجام خدمات مربوط به اخذ مجوزات واردات کالا ومواد، تشریفات ترانزیت از مبادی 

گمرکات داخلی تا گمرک اختصاصی شرکت فولاد مبارکه، تشریفات گمرکی و 
ترخیص کالاهای وارداتی شرکت فولاد مبارکه

1402/07/25

1402/07/27عملیات احداث ساختمان کارشناسان و پرسنل تعمیرات فولادسازی در شرکت فولاد مبارکه248561286

1402/07/26انجام عملیات صفحات مسی قالبهای ریخته گری ) فولاد سبا(348576431

انجام بازرسی، تست، طراحی سیستم زمین و صاعقه گیر نواحی تولید و ساختمان های 448585214
1402/07/28جنبی شرکت فولاد مبارکه

1402/07/25بازرسی مواد نسوز خریداری شده در محل تامین کنندگان548582483

جهت دریافت اسناد و کسب اطلاعات بیشتر در خصوص فراخوان های عمومی، اریابی کیفی، مناقصات و 
مزایدات به وبسایت شرکت به نشانی www.msc.ir  ، منوی خرید و تامین کنندگان، مناقصات مراجعه و طبق 
راهنمای موجود، نسبت به انتخاب مناقصه مورد نظر از طریق سیستم ارتباط با تامین کنندگان ) SRM( اقدام 

نمائید. اطلاعات سایر فراخوان ها از طریق سایت شرکت، قسمت اطلاعیه ها قابل دسترس می باشد.

 نوبت اول

امور قراردادهای شهرداری چهاردانگه

شهرداری در نظر دارد مناقصه عمومی خرید و نصب سرچراغی، اصلاح رنگ پایه های روشنایی و تعب المان های 
نوری بر روی پایه های موجود در رفیوژ میانی محور آیت الله سعیدی را از طریق سامانه تداركات الكترونیكي دولت با 

شماره مناقصه ۲۰۰۲۰۹۴۵۰۰۰۰۰۳۵ برگزار نماید.
 کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران 
در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت 

در مناقصه محقق سازند. 
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه 1۴۰۲/۰7/1۵

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت 1۲ روز شنبه تاریخ ٢۲/1۴۰۲/۰7 
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت 1۳:۰۰ روز سه شنبه تاریخ 1۴۰۲/۰8/۰۲ 

زمان بازگشایی پیشنهاد : ساعت ١٤:٣٠ روز سه شنبه تاریخ 1۴۰۲/۰8/۰۲ 
مبلغ قرارداد : ۳۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال

مبلغ سپرده شرکت در مناقصه : 1,۵۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و )الف ( آدرس : بزرگراه 
آیت اله سعیدی روبروی سه راهی بوتان خیابان شهیدحاجی احمد پلاک 1۰ ساختمان شهرداری و تلفن : ٥٥٢٧٩٢٩٥ 

 ٠٢١ -
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :

مرکز تماس : ٤١٩٣٤-٠٢١
دفتر ثبت نام : ٨٥١٩٣٧٦8 و ٨٩٦٩٧٣٧

تاریخ انتشارنوبت اول: 1۴۰۲/۰7/1۵
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴۰۲/۰7/1۹

 تجدید مناقصه عمومی

طلا

فعال بــازار طلا گفت: ثبــات و کاهش قیمت در 
هفتــه دوم مهرماه موجب رکورد بازار طلا شــد 
و دادوســتدها و ســرمایه گذاری در این بازار با 
کاهش همراه بود و پیش بینی می شود این روند 

ادامه یابد.
 محمد کشــتی آرای اظهار داشت: هفته گذشته 
بازهم بهای انس جهانی طلا با کاهش همراه بود 
و طی هفته ای که سپری شد ما کاهش ۲۶ دلاری 
جهانی طلا را داشــتیم و هر انس به ۱۸۲۶ دلار 
رســید و می توان گفت در ۱۰ روز گذشته انس 

جهانی طلا ۱۰۱ دلار افت قیمت داشت.
وی بیان کرد: روند کاهشــی قیمت طلا و سکه تا 
روز چهارشنبه ادامه داشــت و از روز پنجشنبه 

کمی افزایش یافت و سکه طرح قدیم ۱۰۰ هزار 
تومان، ســکه طرح جدیــد ۲۷۰ هــزار تومان، 
نیم ســکه ۱۰۰ هزار تومان، ربع سکه و سکه های 
یک گرمــی ۵۰ هــزار تومان افزایــش هفتگی 

قیمت داشتند.
فعال بازار طــلا ادامه داد: در هفتــه دوم مهرماه 
هر مثقال طلای آب شــده ۴۰ هــزار تومان، هر 
گرم طلای ۱۸ عیار ۹ هزار تومان کاهش قیمت 

هفتگی را ثبت کردند .
کشــتی آرای گفت: حباب ســکه در زمان ذکر 
شده ۳۰۰ هزار تومان افزایش قیمت داشت و به 
پنج میلیون و ۳۰۰ هزار تومان رسید درحالی که 
حباب سکه تا روز چهارشــنبه در محدوده پنج 

میلیون تومان بود.وی افزود: نوسان روز گذشته 
طلا و سکه تحت تأثیر نوســان نرخ ارز بود و این 
در حالی بود که در هفته های گذشته سیر نزولی 

قیمت ها را در بازار داخلی طلا شاهد بودیم.
وی در خصوص ریــزش انس جهانی طلا توضیح 
داد: شرایط اقتصادی در جهانی به صورتی است 
که در پاییز نوسانات بازار نفتی افزایش می یابد؛ 
اما امسال باتوجه به ثبات بازارهای نفتی و بهبود 
شاخص های اقتصادی آمریکا و تثبیت نرخ بهره 
در این کشور باعث کاهش تقاضای خرید طلا در 
بازارهای جهانی شــد و ارزش دلار افزایش یافت 
و در نتیجــه این عوامل انس جهانــی طلا با افت 

همراه بود.

خریدار  نادر ســلیمانی رئیــس هیئت اجرایی 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایــران عنوان کرد: 
اینکه آقای بذرپاش معتقد است با خروج سیمان و 
فولاد از بورس، قیمت این کالاها کاهش پیدا می 
کند یا مباحث هزینه تمام شــده این کالاها را به 
خوبی مطالعه نکرده و یا اساسا آگاهی و آشنایی از 
این حوزه ندارد؛ در صورت خروج این محصولات 
از بورس، هم تولید آســیب جدی می بیند و هم 

سهامداران عدالت متضرر می شوند.
 رئیس هیئــت اجرایی انجمــن تولیدکنندگان 
فولاد ایران اظهار داشــت: اینکه گفته می شــود 
خروج کالاهــا از بورس منجر بــه کاهش قیمت 

خواهد شــد یک گمان کاملا اشــتباه اســت. در 
۲ سال گذشــته هزینه های تولید در بخش های 
مختلف افزایش یافته اســت. هزینه های برق ۲۵ 
برابر و هزینه های گاز در این مدت ۳۰ برابر شــده 
اســت بنابراین قیمت تمام شــده فولاد به شدت 

افزایش یافته است.
سلیمانی متذکر شــد: در صورتی که دولت روی 
کاهش بــی منطق قیمت پافشــاری کنــد و به 
صورت دستوری قیمت ها را پایین بیاورد آسیب 

جدی به تولید خواهد رساند.
سلیمانی یادآور شد: بازاری که طی سال ها تلاش 
روی ریل قرار گرفته و تامین کننده همه نیازهای 
موجود فعالان بازار است را نمی توان به یکباره از 
بین برد. برای ایجاد ســاختار بورس که به عنوان 
ابزاری مدرن و شــفاف در جهان مــورد پذیرش 

است سال ها تلاش شده است.
رئیس هیئت اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران اضافه کرد: اگر دولت بــه اجبار قیمت ها را 
کاهش دهد نمی تواند به هدف خود یعنی کاهش 
قیمت مسکن نایل شود چون عامل تعیین کننده 
در قیمت مسکن، زمین اســت و فولاد و سیمان 

نقشی در هزینه ها ندارد. 
ســهم این کالاها در هزینه مسکن ۲ تا سه درصد 
اســت لذا دولــت باید بــرای ســایر مولفه های 

تاثیرگذار برنامه ریزی کند.
سلیمانی خاطرنشان کرد: تصور آقای وزیر اگر بر 
این دلالت می کند که با خــروج کالاها از بورس، 
قیمت کاهش مــی یابد، تصور کاملا اشــتباهی 
ســت. خروج کالاها از بورس به دلیل آنکه کشف 
قیمــت را مبهم می کنــد منجر به ایجــاد رانت 
گسترده ای می شــود که به جیب یک عده خاص 

می رود.
او یادآور شد: ۲۷ شــهریور در سیمنار تاب آوری 
فولاد صراحتا اعلام کردیم که تاب آوری فولاد در 

مرز هشدار است. 
در صورتی که صنعت فولاد آسیب ببیند، سرمایه 
های مردم در بورس هم به خطر خواهد افتاد چرا 
که فولادی ها ســهم قابل توجهی در بازار سرمایه 
و ســهام دارند و به دلیل آنکه ســهام فولادی ها 
در سبد ســهام عدالت هم قرار دارد، سهامداران 
عدالت یعنی میلیون ها نفر از مردم زیان خواهند 

دید.
ســلیمانی در ادامه گفت: در بخش فولاد حداقل 
۱۰ تا ۱۲ میلیون تن ظرفیت مازاد وجود دارد که 
باید از طریق صادرات عرضه شود و نیازهای ارزی 
بخش را فراهــم کند. با وجود عرضه مــازاد، بازار 
خود به خود به تعادل می رسد و نیازی به مداخله 

دولت نیست.

رکود بازار طلا در پی ثبات قیمت ها
یک مقام مسوول از انجمن فولاد ایران:تاب آوری فولاد در مرز هشدار است

 نسخه ضد تولید نپیچید

 احیای لابـی ها و امضاهای طلایی 
با اخراج سیمان و فولاد از بورس



نمایندگان در یک هفته ۴۲ تذکر اقتصادی دادند

تلاش نمایندگان برای فاصله گرفتن از وزرای اقتصادی

رئیسی در افتتاحیه بیمارستان حکیم:

وی مورد نیاز کشور را تولید می کنیم ۹۵درصد دار

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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رهبر معظم انقلاب در دیدار دست اندرکاران همایش بزرگداشت آیت الله ناصری:
در انتقال سخنان آیت الله ناصری ذائقه 

مخاطبان لحاظ شود
متن بیانــات رهبر معظم انقلاب اســلامی در دیدار دســت اندرکاران 
برگزاری همایش بزرگداشــت مرحوم آیت الله ناصــری صبح امروز در 

محل برگزاری همایش در قم منتشر شد.

متن بیانــات رهبر معظم انقلاب اســلامی در دیدار دســت اندرکاران 
برگزاری همایش بزرگداشــت مرحــوم آیت الله ناصری کــه در تاریخ 
سه شنبه ۴ مهر ۱۴۰۲ برگزار شــده بود، در محل برگزاری همایش در 
قم منتشر شد.حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار، آیت الله ناصری 
را صاحب نفََسِ گرم، اخــلاص و روح متصل به الطاف الهی دانســتند 
و گفتند: کلام آن شــخصیت بزرگ به دلیل صفــا و معنویت، همچون 
آب روانی در دل ها جاری می شــد امــا اکنون برای انتقال ســخنان و 
معارف ایشــان باید جهات متعددی ازجمله ذائقه مخاطبان در جامعه 
و همچنین اتقان مطالب و اســتفاده از ادبیات فاخر در انتقال مفاهیم، 
لحاظ شود.ایشــان، با تاکید براینکه مرحوم آیــت الله ناصری عنصری 
مغتنم و نعمتی بزرگ به ویژه برای مــردم اصفهان بود، اظهار امیدواری 
کردند امثال آن مرحوم تربیت و زمینه رشد آنها فراهم شود و در نهایت 
مفیدِ برای مردم قرار گیرند.متن کامل بیانات رهبر انقلاب به شرح زیر 

است: بسم الله الرّحمن الرّحیم
خدا ان شاءالله درجات آقای ناصری را عالی کند. خدا ان شاءالله ایشان را 
مشمول لطف خاصّ خودش قرار بدهد که لابد هم ایشان مشمول لطف 
الهی هستند و نگذارد جای ایشان خالی بماند. واقعاً وجود امثال ایشان 
خیلی مغتنم است. ماها خیلی احتیاج داریم به آن چیزی که امثال آقای 
ناصری می توانند بــرای جامعه تأمین کنند؛ اخــلاق، معنویتّ، توجّه. 

ان شاءالله که خداوند جنابعالی را و بقیّه ی آقایان را هم محفوظ بدارد.
این برنامه ای که آقا برای همایش بزرگداشــت مرحــوم آقای ناصری 
)رضوان الله علیه( بیان کردنــد، برنامه ی خوبی اســت؛ یعنی جوانب 
موضوع، مورد ملاحظه قرار گرفته، منتها مهم این است که بتوانید این 
عناوین را در ضمــنِ تبیینِ علمی و متقن، به ذهــن مخاطبین منتقل 
کنید؛ ما اینها را امــروز احتیاج داریم. وقتی که کســی مثل خود آقای 
ناصری با مردم مواجه می شــود، کار آسان است؛ برای اینکه این کلامی 
که از شخصی مثل آقای ناصری صادر می شود، یک کلام دلی و معنوی 
و ناشی از اخلاص و ناشی از توجّه اســت؛ نه در آن اغِلاقی وجود دارد، نه 
در آن اصطلاحی وجــود دارد، نه یک چهارچوب علمــی خاصّی به آن 
داده می شــود؛ مثل آب روانی از دل می جوشــد و جاری می شود؛ آن 
کسانی که مستمع هســتند، مثل اینکه پای چشمه نشسته اند و دارند 
آب را می نوشند؛ مشکلی نیست. چه چیزی مسئله را حل کرده؟ همان 
اخلاص، همان نفَس گرم و روح متّصــل به الطاف الهی و توجّهات الهی؛ 
این، مشکل را حل می کند. وقتی خود ایشان ایشان یا امثال ایشان زنده 
است و دارد حرف میزند، این جوری است؛ ولی وقتی که ما می خواهیم 
این مفاهیم را منتقل کنیم، ما واســطه می شــویم، این واسطه حجاب 
ایجاد می کند. چاره ای هم نیســت؛ یعنی ]اگر[ ما بالاخره بخواهیم این 
حرف ها را منتقل کنیم، همین کارها لازم اســت؛ همین نوشتن، پیاده 
کردن، تنظیم کــردن، تبویب کردن و مانند اینها لازم اســت، چاره ای 
نیســت؛ لکن آن صفا و معنویتّ و آن رونق و جلوه ای که در زمانِ حیاتِ 
ایشــان ]وجود[ داشــت، دیگر نخواهد بود. ما ایــن را باید یک جوری 
جبران کنیم؛ جبرانش به چیســت؟ به این اســت که بتوانیم مطلب را 
متقن کنیم، پخته کنیم، عبارات و ادبیّات بیان را ادبیّات فاخری انتخاب 
بکنیم اینها مهم است و متناســب با فکر و ذهن مخاطبان، اینها را آماده 
کنیم. بالاخره یک دانشــجو با یک فرد غیر علمی، بــا یک طلبه، با یک 
کسی که در سنین بالا اســت، با هم تفاوت دارند، هر کدام یک مزاجی 
دارند، یک پذیرشــی دارند؛ اینها را باید رعایت کنیــم. به نظر من اگر 
می خواهید این همایش مطابق آن چیزی که نیّت شــما است و هدف 

شما است تحقّق پیدا کند، این جهات را باید رعایت کنید.
مرحوم آقای ناصری جزو بقیّةالسّــلف بودند؛ یعنی ایشان یک نمونه ای 
از آنهایی بودند که ما اسم هایشان را شنیده ایم. و انسان از مجلس ایشان 
اســتفاده می کرد، نشستِ با ایشــان التذاذ معنوی به آدم می داد. حرف 
معمولی هم که زده می شــد همین جور بود؛ یعنی این جور نبود که حالا 
مثلًا فرض کنید یک جلسه ی درســیِ بحثیِ آن جوری باشد؛ نه، حرف 
معمولی ]هم[ که زده می شــد، انسان بهره مند می شــد. ما چند جلسه 
توفیق داشتیم خدمت ایشان بودیم. و ایشان از مرحوم آقای آسیّدجمال 
هم استفاده کرده بودند. من الان درســت یادم نیست که ایشان گفتند 
پدرشان جزو اصحاب آقا ســیّدجمال بودند یا خودشان هم مستقیماً از 
ایشان اســتفاده کردند. مرحوم آقای آسیّدجمال ســال ۳۶ فوت کرد، 
مرحوم آقای ناصری متولدّ ۱۰ بودند؛ یعنی بیست وشش ساله بودند که 
ایشــان فوت کرد؛ بنابراین، می توانند درک کرده باشــند ایشان را. یک 
قضیّه ای را ایشان از مرحوم آســیّدجمال نقل کردند برای ما، من دو بار 
یا سه بار این قضیّه را از ایشان شــنیدم؛ دفعه ی آخر، من در بیمارستان 
بستری بودم، ایشــان آمدند عیادت ما، من ایشــان را نشاندم گفتم که 
آن قضیّه را دوباره برای ما بگویید، دوباره ایشــان به تفصیل آن قضیّه را 
بیان کردند. به هر حال، ایشان عنصر مغتنمی بودند؛ واقعاً آقای ناصری 
نعمتی بود، بخصوص برای مــردم اصفهان که می نشســتند پای منبر 

ایشان و گوش می کردند و از خود ایشان مستقیم می شنیدند.
امیدواریم ان شاءالله امثال ایشان تربیت بشوند، رشد کنند، برای مردم 
مفید قرار بگیرند. البتّه زمانه قطعاً از انسان های برجسته خالی نیست؛ 
باید بگردیم پیدایشان کنیم و از آنها اســتفاده کنیم و بهره مند بشویم. 
خداوند ان شاءالله درجات ایشــان را عالی کند، خدا ان شاءالله شماها را 
محفوظ بدارد، باقی بدارد و این بزرگداشــت را هم ان شاءالله مفید قرار 

بدهد. موفّق و مؤیدّ باشید. خدا ان شاءالله حفظتان کند.

معامله با دلار در عراق از ۲۰۲۴ ممنوع می شود
 یک مســئول بلندپایه در بانک مرکزی عراق تاکید کرد که این کشور 
برداشت نقدی و معاملات با دلار را از ابتدای ژانویه ۲۰۲۴ ممنوع کرده 
اســت. به نقل از الجزیره، این جدیدترین اقدام عراق برای سوء استفاده 

از ذخایر کشور در جرائم مالی و فرار از تحریم های آمریکا بر ایران بود.
»مازن احمد« مدیرکل مدیریت ســرمایه گــذاری و حواله جات بانک 
مرکزی عراق در این بــاره گفت که هدف از این اقدام، توقف اســتفاده 
نامشــروع به میزان ۵۰ درصد از مبالغ نقدی اســت که به ۱۰ میلیارد 
دلار در ســال می رسد و عراق ســالانه از شــورای ذخایر فدرال بانک 
مرکزی آمریکا دریافت می کند.این اقدام همچنین در راستای کارزاری 
گسترده تر برای توقف وابستگی اقتصاد کشور به دلار است؛ پس از آنکه 
مردم عراق تعامل با دینــار را به جای دلار ترجیــح دادند.احمد گفت: 
کسانی که پیش از سال ۲۰۲۳ دلار در بانک سپرده بگذارند، می توانند 
سال ۲۰۲۴ دلار برداشــت کنند، اما آنها که در سال ۲۰۲۴ سپرده دلار 
بگذارند، نمی توانند آن را برداشــت کنند، بلکه دینار به قیمت رسمی 

۱۳۲۰ برای هر دلار دریافت خواهند کرد.

تریبون

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه دیپلماسی اقتصادی موفق دولت در کنار 
ایجاد سامانه های شــفافیت سبب به تعطیلی کشاندن 
بازارهای دلالی شــد، گفت: قوانین و سیاســت های 

اعمالی جلوی سوداگری ها را خواهد گرفت.
بهروز محبــی نجم آبادی درباره اقدامــات دولت برای 
تثبیت قیمت ها و روند نزولی آن اظهار داشــت: یکی از 
مسائلی که دولت سیزدهم و مجلس یازدهم از ابتدای 
آغاز به کار خود در دستور کار قرار دادند، مبارزه با رانت 
و فساد بود و این رویکرد در بســیاری از قوانین مشهود 
است که نمونه آن طرح حمایت مالی از افشاگران فساد 

بود که به قانون تبدیل کرد.

وی افزود: لایحه مالیات برعایدی ســرمایه 
که توســط دولت به مجلس ارائه شــده بود، 
بررســی و تصویب شد و امید اســت با تایید 
شــورای نگهبان به یکی از قوانیــن اثرگذار 
برای تعطیل کردن هر چه بیشــتر بازارهای 
دلالــی و ســوداگری منجر شــود. چرا که 
واسطه گری ها ضربه مهلکی به اقتصاد کشور 

وارد کردند.
نماینــده مردم ســبزوار در مجلس رویکــرد دولت را 
شفاف سازی با ایجاد ســامانه های مختلف عنوان کرد 
و گفت: راه اندازی قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه 
مؤدیان از مهم ترین دستاوردهای دولت سیزدهم است 

که این سامانه ها سبب شد اجرای مالیات بر 
خانه های خالی، خــودرو و خانه های لوکس 
به شناســایی فراریان مالیاتی، منجر شــده 
و کاهش فشــار هفت درصدی مالیات برای 

تولیدکنندگان را در بر داشته باشد.
وی یادآور شــد: همچنین ایجاد سامانه های 
که دولت برای ثبــت دارایی ها، ثبت حقوق و 
ثبت سایر اقدامات انجام شده توسط اشخاص حقیقی 
و حقوقی را در دســتور کار دارد در مســیر شــفافیت 
فعالیت می کنند کــه به دولت برای شــفاف تر چهره 
اقتصاد کشــور کمک خواهد کرد و قطعــا این رویه به 
تعطیل کردن فضای ســوداگری و دلالی منجر خواهد 

شــد.نماینده مردم ســبزوار در مجلس با بیان اینکه 
نقدینگی موجود در کشــور باید به جای سوداگری در 
تولید هزینه شود، اظهار داشــت: تولیدصادرات محور 
ســبب ارزآوری، حل مشــکلات اقتصادی، قدرتمند 
شدن شاخص های اقتصادی و افزایش ارزش پول ملی 
خواهد شد و قطعا با برنامه ریزی که دولت در این راستا 
انجام می دهد و مجلس هم از آن حمایت می کند، روند 
بهبود شــرایط اقتصادی رو به جلویی را شاهد خواهیم 
بود.وی درباره آینده بازارهای ســوداگردی در کشور 
خاطرنشــان کرد: مالیات، یقه دلالانی که می خواهند 
یک شــبه ثروت بادآورده ای را با سوداگری در بازار ارز، 

خودرو، مسکن و غیره به دست آورند، خواهد گرفت.

مجلس

خریدار  هر چند ماه عسل مجلس انقلابی 
و دولت اصولگرا همان طــور که پیش بینی 
می شــد زودتر از موعــد به پایان رســید 
امــا نزدیکی بــه انتخابات مجلس، شــمار 
تذکرات نمایندگان به وزرا، خصوصا وزرای 
اقتصــادی را با افزایش چشــمگیری روبرو 

کرده است.
 مجلس شــورای اســلامی در حالی سال 
۱۴۰۰ بــه وزرای معرفی شــده از ســوی 
رییســی رای داد که اکثریت نمایندگان بر 
این اعتقاد بودند آنچه باید رخ می داد، اتفاق 
افتاده. محفل گرم مجلســی ها و دولتی ها 
و بگو بخندها نشســت وبرخاســت ها نیز 
همگی حکایت از آن داشت که انتظاراتشان 

برآورده شده است.
خاندوزی که بارها و بارها در نشســت های 
رســمی از لفظ پایان کار دولــت پیرمردها 
اســتفاده کرده بود اما خطاهایی را مرتکب 
شد که بســیاری آن را ناشــی از جوانی وی 
دانســتند. این وزیر ۴۳ ســاله که پیش از 
حضور بر مســند وزارت امــور اقتصادی و 
دارایی در کســوت نماینده مردم تهران در 
مجلس شــورای اســلامی حضور داشت، 
اظهاراتی جنجالــی را مقابل دوربین صدا و 

سیما گفته بود . 
وی پیش از برگزاری انتخابات سال ۱۴۰۰ 
مدعی بــود دولت بعدی، یعنــی دولتی که 
پس از حســن روحانی روی کار بیاید، حتی 
اگر هیچ کاری نکند تورم خود به خود تورم 
۱۰ تا ۱۵ درصد کاهش خواهد یافت. نکته 
اینجاســت که نرخ تورم در اردیبهشت ماه 
سال ۱۴۰۰ برابر با ۴۱ درصد از سوی مرکز 

آمار ایران اعلام شــده اســت . آخرین نرخ 
تورم اعلامی از سوی مرکز آمار به نرخ تورم 

شهریور اختصاص دارد.
 تورم در این مــاه ۴۶ درصد برآورد شــده 

است.
البته احســان خانــدوزی و رییــس دولت 
ســیزدهم، ابراهیــم رییســی بارهــا در 
سخنانشــان از تورم ۶۰ درصــدی به گواه 
آمارهای بانــک مرکزی ســخن گفتند اما 
توضیح ندادند چــرا آمارهــای مرکز آمار 
که طبق قانــون معتبــر اعلام شــده، در 

سخنانشان جایگاهی ندارد .
هر چه هست احســان خاندوزی که منتقد 
جدی دولت روحانی محسوب می شد با این 
ادبیات به عنوان وزیر امور اقتصادی و دارایی 
به مجلس معرفی شد و نمایندگان مجلس 
نیز بــرای این همکار ســابق ســنگ تمام 
گذاشــتند و با ۲۵۴ رای موافق وی را راهی 

ساختمان باب همایون کردند .
حالا اما انگار دوســتی ســابق بــه کمک 
نماینــدگان نمی آید از این روســت که در 
تلاشند مسیر میدان بهارســتان تا خیابان 
باب همایون را مسیری طولانی ترسیم کنند 
و با خط کشــی میان خود و همکار ســابق 
نشــان دهند از وضعیت اقتصــادی کنونی 

ناراضی هستند .
به هــر روی شــعارهای اقتصــادی دولت 
ســیزدهم چنان پرشــور و حرارت بود که 
ابعاد عجیب غریــب آن از یک رقمی کردن 
تورم تا حل مشکل بورس و گره نزدن سفره 
مردم به تحریم و ساخت سالانه یک میلیون 
واحد مســکونی و ... از دیدی افکار عمومی 

پنهان نماند . حالا در این فضــا نمیاندگان 
تلاش دارند با طرح تذکرهــای پی در پی، 
به رای دهنــدگان در حوزه های انتخابیه ی 
خود ایــن پیــام را مخابره کننــد که برای 

اقتصاد نگران هستند .

مشتی از خروار
بررســی ها نشــان می دهد در یک هفته ۶ 
وزیر اقتصــادی از نمایندگان تذکر دریافت 
کردند که در این میــان وزیر صنعت معدن 
و تجارت با دو مــورد، کمتریــن تذکر را از 
ســوی نمایندگان دریافت کرد و وزیر امور 
اقتصاد و دارایی با دریافت ۱۲ تذکر از ۱۸۶ 
نماینده بیشــترین تعداد تذکرات را به خود 

اختصاص داد.
موضوع موافقت و مخالفت با دولت نیســت. 
مســاله اینجاســت کــه تعــداد تذکرات 
نمایندگان گاه به حدی بالاســت که روند 
عادی فعالیــت در وزارتخانه هــا را مختل 
می کند. خبرگــزاری فارس در گزارشــی 
اعلام کرد کــه نماینــدگان تنها در ســه 
جلسه علنی در مهرماه ۶۵۹ تذکر کتبی به 
مسئولان دادند. حالا شمار تذکرها به وزرای 

اقتصادی نیز افزایش یافته است .
منتقدان امروز وزرای اقتصــادی اما اعلام 
نمی کنند چگونه دو ســال قبــل در چنین 
روزهایی بــر طبــل پیــروزی می زدند و 
سرخوش از حضور در مجلس، برای وزرای 

جدید هورا می کشیدند.
حــالا وزرای اقتصادی خصوصــا وزیر امور 
اقتصــادی و دارایــی در تیــررس انتقــاد 
نمایندگان قــرار دارند. بررســی وضعیت 

تذکرهــا در یک هفته نشــان از ایــن ادعا 
دارد. علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو از ۱۰۸ 
نماینده در پنج سرفصل تذکر گرفته است. 
وزیر نفت در ســه ســرفصل از۳۶ نماینده 

تذکر دریافت کرد. 
مهرداد بذرپاش وزیر جدید راه و شهرسازی 
در هشــت ســرفصل از ۷۸ نماینده تذکر 
گرفت و ۱۵۹ نماینده در ۹ سرفصل به وزیر 
جهاد کشــاورزی تذکر دادند. وزیر جدید 
صنعت، معدن و تجارت در دو ســرفصل از 
۸۰ نماینده و خاندوزی وزیر امور اقتصادی 
و دارایــی در ۱۲ ســرفصل از ۱۸۶ نماینده 

تذکر گرفتند. 
تذکرات وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
سه ســرفصل اعلام شده اســت. این تعداد 
تذکر تنها در یک هفتــه به وزرای اقتصادی 

داده شده است.

بازی دو سر باخت مجلس با دولت
بسیاری از کارشناســان معتقدند اگر امروز 
مقامات اقتصادی قادر بــه حل بحران های 
پیچیده نیســتند، باید عملکــرد مجلس 
را مورد بازنگــری قــرار داد. خوش چهره، 
نماینــده اســبق مجلــس و عضــو هیات 
علمی دانشــگاه تهران معتقد است حضور 
وزرای ضعیف بر صد کار ناشــی از آن است 
که مجلس بــه وظیفه ی ذاتــی خود عمل 
نمی کند.داســتان از این قرار اســت که دو 
سال قبل مجلســی های سرمست پیروزی 
جناحی، عملکــرد وزرای پیشــنهادی را 
محک نزدند تا امــروز بــرای دریافت رای 
مجبور شــوند از وزرای اقتصــادی فاصله 
گرفتــه و خود را مســتقل از دولت نشــان 
دهند. اینجا همه چیز زیر ســایه سیاســت 

معنا دارد چرا که اقتصاد حاشیه است.

دیپلماسی اقتصادی و سامانه های شفافیت، سوداگری ها را به تعطیلی کشاند

خریدار  رئیــس جمهــور در افتتاحیه 
بیمارستان حکیم با اشــاره به بیمه رایگان 
۳۲ میلیون نفر در ایران گفت: شورای عالی 
امنیت غذایــی را در این دولــت راه اندازی 

کردیم.
 بیمارســتان کــودکان حکیم بــه عنوان 
نخســتین بیمارســتان تخصصی کودکان 
دولتی، پــس از انقلاب در جنــوب تهران 
در زمینی به مســاحت ۵۰ هــزار متر مربع 
در منطقــه ۱۸ تهران به عنــوان بزرگترین 
پردیس ســلامت شــهر تهران وابســته به 
دانشگاه علوم پزشکی تهران با حضور سید 

ابراهیم رئیسی افتتاح شد.
حجت الاسلام ســید ابراهیم رئیسی رئیس 
جمهور در آئین افتتاحیه این بیمارســتان 
گفت: حضــور در جمع خیرین ســلامت 
و فعــالان در حــوزه ســلامت در وزارت 
بهداشت و پزشــکان، روز خوبی برای دولت 
بود. ســلامت برای هر جامعه حائز اهمیت 
و حفظ سلامت جســم و روح و روان جامعه 

مورد تأکید دولت است.
رئیس جمهور با بیان اینکه تمام دستورات 
درباره حفظ سلامت انسان است، بیان کرد: 
بهداشــت می تواند زمینه های آلودگی را از 
بین ببرد. بهداشت جسم و جان هر دو دارای 
اهمیت اســت. در ســاختار رایج بهداشت 
جهانی هــم، غــذا و دارو کنار هــم تعریف 
شــده اند؛ زیرا اگر امنیت و سلامت غذایی 

تأمین شود، نیاز به دارو کم می شود.
رئیســی یکی از تأکیدات دولــت را تأمین 
امنیت غذایی برشــمرد و گفت: سلامت و 
امنیت غذایی از مســائل مهم است بنابراین 
شــورای عالی امنیت غذایی در این دولت 
فعال شد. تغذیه فکر و اندیشه و روح اهمیت 

بالایی دارد و کمتر از تغذیه جسمی نیست.
وی تاکید کرد: رفع نیازهای اولیه به زندگی 
انســان آرامش می دهد که یکی از نیازهای 
جدی ســلامت جسمی اســت. جمهوری 
اســلامی افتخار دارد که همواره سلامت از 
دغدغه هایش بوده و کارهای ارزشــمند و 
قابل تقدیر در این زمینه به انجام رســانده 
اســت. در حوزه تربیــت نیروی انســانی 
کارآمد و پزشــکان متخصص و صاحب نظر 

افتخارات خوبی به ثبت رسیده است.

رئیس جمهور بــا بیان اینکه همــواره باید 
جایگاه پزشــک و کادر درمانی مورد احترام 
شمرده شود، یادآور شــد: جانفشانی کادر 
درمــان در دوران کرونا را از یــاد نمی بریم 
و یاد شــهدای حــوزه ســلامت را گرامی 

می داریم.
رئیســی تولید تجهیزات پزشکی و کارهای 
دانش بنیان را از افتخارات کشــور دانست 
و عنوان کرد: قبلًا در ســفرها صنایع دستی 
هدیه ایران به کشورهای دیگر بود اکنون در 
کنار صنایع دستی تولیدات دانش بنیان را 

هدیه می دهیم. 
ایران امروز ایرانی پیشرفته و فن آوری است 
و در حــوزه علم و فنــاوری گام های بزرگی 
برداشته ایم و ست کامل اتاق عمل در داخل 

کشور تولید می شود.
وی بیان کــرد: بیــش از ۹۵ درصد داروی 
مورد نیاز کشــور در داخل تولید می شــود 
و ایران به صــادر کننــده داروی با کیفیت 

تبدیل شده است.
رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: در ســفر 
اندونزی وقتی ربات سینا را رونمایی کردیم 
رئیس جمهور اندونزی و کادر درمانی کشور 
افتخار کردند که این کار در آسیا و در ایران 

انجام گرفته اســت. بنابراین نیاز به واردات 
از غرب نیست و اینها ســرمایه های انسانی 

کشور است.
رئیسی سلامت شــهر و روستا را مساله مهم 
دولت دانست و بیان کرد: ۳۲ میلیون نفر در 

این دولت بیمه رایگان دریافت می کنند.
رئیس جمهور با اشــاره به سلامت معنوی 
و کمک مومنانــه بیان کــرد: در زمان  کرونا 
در بســیاری از کشــورهای مدعی توسعه 
فروشــگاه ها را غارت کردند ولی یک نمونه 
از این مــوارد در ایران رخ نــداد زیرا کمک 
مومنانه با هدایت رهبــر انقلاب در آن زمان 
شکل گرفت و تمام مســاجد و حسینیه ها 
کمک مومنانــه را رقم زدند و ایــن موارد از 
ویژگی های ســلامت معنــوی و دینداری 
مردم است. دولت سیزدهم به عنوان دولت 
مردمی باید در عمل رخ دهد و زمینه ها باید 

فراهم و موانع برطرف شود.
وی خاطرنشــان کرد: حضور خیرین کنار 
دولت به معنای کارفرما و پیمانکار نیســت 
بلکه بــه معنای شــریک مــورد اعتماد و 
راهبردی است که کار را با هم پیش می برند.

رئیســی در ادامه به مسئولان توصیه کرد تا 
تعهدات دولت به خیرین با سرعت بیشتری 

انجام گیرد.
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه باید در عمل 
به بخش خصوصی میدان داد، مطرح کرد: 
باید کار را به بخش خصوصی سپرد. دولت 
تصدی گری را نمی پذیرد و تجربه نشــان 
داده کارهایی که تصدی گری آن به دست 
دولت است دچار مشکل می شود؛ ما اقتصاد 
دولتــی را کاری غلط می دانیــم. اقتصاد 
خصوصی یکی از اقتصادهایی اســت که در 
قانون اساســی به رسمیت شــناخته شده 
اســت. باید به اقتصاد بخش تعاونی میدان 

داد.
 ســرعت عمل در طراحی، ساخت و تجهیز 
ایــن بیمارســتان در مدت زمــان کم تر از 
۳ ســال، رکوردی جدید در ســاخت و ساز 

بیمارستانی در کشور است.
ایــن مرکز درمانــی تخصصی کــودکان با 
۲۶۶ تخت بیمارســتانی شــامل ۱۲ تخت 
اتاق عمل، ۱۶۰ تخت بســتری، ۶۳ تخت 
 NSUC( بخش هــای مراقبت های ویــژه
NICU- PICU-( و ۳۱ تخــت تحــت 
احداث شــده اســت. در این بیمارســتان 

حدوداً ۳۰ درصد تخت ها، تخت ویژه است.
در بیمارستان کودکان حکیم، ۱۹ درمانگاه 

تخصصی، ۸ اتاق جراحی، اورژانس )تریاژ، 
سی پی آر، مطب پزشــکان، زون های تحت 
نظر یک و دو و زون ســرم تراپی و اتاق عمل 
ســرپایی(، تصویربرداری )دســتگاه های 
ســی تی اســکن، ام آرآی، کاردیوگرافی، 
بخش اســکوپی(، آمــاده ارائــه خدمات 

هستند.
زیر بنای کل بیمارستان ۲۹۶۵۰ مترمربع 
است که شامل بخش های درمانی اورژانس، 
درمانگاه، تالاســمی، دیالیز، فیزیوتراپی، 
سنجش درمانی، ارتوپدی، شیمی درمانی، 
دندانپزشکی، اســکوپی، اعمال جراحی و 

آنژیوگرافی در ۶۳۰۰ مترمربع است.
بخــش تشــخیص شــامل آزمایشــگاه و 
تصویربــرداری در ۱۴۶۰ مترمربع، بخش 
مراقبتی شامل بخش بستری و بخش های 
در   )NSUC -NICU- PICU( ویــژه 
۶۱۶۰ متر مربع، بخش آموزشــی و اداری 
شــامل اداری کتابخانــه، ســالن آموزش، 
آمفی تاتــر و پاویون پزشــکان در ۲۰۱۰ 
متــر مربع و بخش های پشــیبانی شــامل 
داروخانــه، آشــپزخانه، رختشــوی خانه، 
استریل مرکزی، کاخداری موتورخانه های 
تأسیسات مکانیک و برق، سرسرای ورودی 
)لابی( و پذیرش در ۵۶۰۰ متر مربع ساخته 

شده است.
بیمارستان کودکان حکیم بزرگ ترین انبار 
دارویی کشــور را در کنار خود جای خواهد 

داد.
اواخــر ســال ۱۳۹۷، خانــواده مطهری 
)یکی از خیرین ســلامت( بر اساس وصیت 
پدرشــان جهت ســاخت یک بیمارستان 
کودکان به دانشــگاه علوم پزشــکی تهران 
مراجعه می کنند و دانشــگاه علوم پزشکی 
تهران نیز زمینی کــه در منطقه ۱۸ تهران 
از بنیاد مســتضعفان خریداری کرده بود را 
در اختیار آقــای مطهری قــرار می دهد و 
ساخت بیمارســتان کودکان آغاز می شود. 
بعد از عقد قرارداد و توافق نامه با دانشــگاه 
و همــکاری شــهرداری تهــران، مطهری 
با جدیت بســیار و طی حدود ســه ســال 
بیمارســتان را ســاخته و تجهیز مرکز نیز 
توسط دانشگاه علوم پزشــکی تهران انجام 

می شود. 



 نسخه ضد تولید نپیچید

احیای لابی ها و امضاهای طلایی با اخراج سیمان و فولاد از بورس

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 3
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rشنبه      15 مهر 1۴0۲    شماره 1۴۲۴

رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین پاسخ داد
خ دلار تا پایان سال کاهشی می شود؟ نر

رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین با بیان اینکه با اجرای سیاست تثبیت 
اقتصادی اغلب قیمت ها در بازارهای مالی ثابت شــده یا رو به پایین در 
حال حرکت است، گفت: چشــم اندازی برای افزایش قیمت ارز تا پایان 

سال دیده نمی شود.
مجیدرضا حریری درباره وضعیت بازار ارز، اظهار کرد: در ۶ ماه گذشته 
ثبات در بــازار ارز حاکم و اغلــب قیمت ها در بازارهــای مالی تثبیت 
شــده یا اینکه رو به پایین در حال حرکت اســت؛ بــه عبارتی با اجرای 
سیاست تثبیت اقتصادی توسط دولت و بانک مرکزی شاهد آرامش در 

بازارهای مالی مانند دلار، مسکن و خودرو هستیم.
رئیس اتاق بازرگانــی ایران و چین افــزود: هرچند تعــدادی از افراد 
فرصت طلب، مخالف سیاست تثبیت هستند اما اگر این سیاست ادامه 

پیدا کند حتی شاهد کاهش تورم در بلندمدت نیز خواهیم بود.
وی در پاسخ به این ســوال که آیا قیمت دلار طبق پیش بینی بعضی از 
مخالفان دولت و رســانه های معاند افزایش پیدا می کند؟، گفت: البته 
ذی نفعانی که از افزایش نرخ ارز ســود می برند شــاید به دنبال چنین 
پیش بینی هایی باشــند اما با سیاست های اعمال شــده از سوی بانک 
مرکزی، چشــم اندازی برای افزایش قیمت دلار نمی بینم؛ البته کشور 
ما در اواخر پاییز به صورت سنتی شاهد افزایش قیمت دلار است که اگر 
بانک مرکزی مراقب این موضوع باشد تا پایان سال علتی برای افزایش 

نرخ دلار وجود ندارد.
حریری در مــورد اثر آزادســازی ۶ میلیــارد دلار منابــع ارزی ایران 
در کره جنوبــی، گفت: منابع آزاد شــده در اختیار بانــک مرکزی قرار 
می گیرد؛ بنابراین در این شرایط بانک مرکزی که نقش تنظیم گری در 
بازار ارز دارد از قدرت مانور بیشــتری برای اعمال سیاست های مناسب 

ارزی برخوردار می شود که نمونه آن اتخاذ سیاست تثبیت است.
رئیس اتــاق بازرگانی ایران و چین گفت: هرچند اجرای هر سیاســتی 
دارای نکات مثبت و منفی اســت اما در شرایط کنونی موضوع سیاست 
تثبیت از منظر اینکه نرخ ارز و اقتصاد را قابل پیش بینی می کند، دارای 

اهمیت است.

وسازان و در پارکینگ خودر  تایید رسوب خودر
 از سوی سازمان حمایت

ســازمان حمایت در خبری از حجم بــالای خودروهــای موجود در 
توقفگاه ایران خودرو خراســان خبر داده و اعلام کرده که طبق دستور 
رئیس این ســازمان باید خودروها هر چه ســریع تر به دست مشتریان 

برسد.
 به نقل از سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، حسین 
فرهیدزاده در بازدیدی سرزده از شرکت ایران خودرو خراسان و بازدید 
از حجم بالای خودروهای موجود در توقفگاه این شــرکت، روند ارسال 
و واگذاری خودروها به مشتریان را بررسی و اظهار کرد: در هر مقوله ای 
باید هر چه سریع تر مشکلات برطرف شــود و مشتریان به خودروهای 

خود دسترسی پیدا کنند.
فرهیدزاده به ابلاغ دستورالعمل رسیدگی به شکایات خودرو که اخیراً 
به کل کشــور ابلاغ شده است، اشــاره کرد و گفت: این دستورالعمل به 
۳۱ استان ابلاغ شــده و در آن نحوه رسیدگی به شکایات مشخص شده 

است.

وی بیان کرد: از ابتــدای فروردین ماه امســال تا پایان شــهریورماه، 
۷۷۷ هزار پرونده تخلــف در همه حوزه های بازار در ســامانه مدیریت 
بازرسی )سیمبا( تشــکیل شده اســت که ارزش ریالی آن ۱۷۵ هزار و 
۴۷۲ میلیارد تومان اســت، از این تعداد ۱۱۴ هــزار پرونده به تعزیرات 
حکومتی ارسال شده است، از پرونده های تشــکیل شده ۲۴۲ پرونده 
مربوط به خودرو بوده که در یک ماه گذشته و پس از ابلاغ دستورالعمل 

رسیدگی به شکایات در حوزه خودرو تشکیل شده است.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: طبق این دستورالعمل روال 
کار آن است که بازرســان در ادارات کل صمت استان ها پس از مراجعه 
مردم و اخذ شکایت، پرونده را تشــکیل داده و با قیمت هایی که شورای 
رقابت برای خودروها اعلام می کند، تطابــق داده و در صورت مغایرت، 
پرونده گران فروشی تشــکیل شــده و پس از گذراندن مراحل اداری 

راهی تعزیرات حکومتی می شود.

 آیین نامه بیمه تکافل ابلاغ شد
حذف جریمه دیرکرد اقساط بانکی

وزیر اقتصاد از حذف جریمه دیرکرد اقساط بانکی در آینده ای نزدیک 
خبر داد و گفت: در ماه های آینده نظام اعتبار ســنجی وام گیرندگان را 

جایگزین هر گونه جریمه دیرکرد می کنیم.
 سید احســان خاندوزی در دیدار با علمای اهل سنت در مرکز اسلامی 
گلستان با بیان اینکه در حال پیگیری آن هســتیم این است که تا حد 
امکان، دغدغه های علما در خصوص اقتصاد و شریعت را کاهش دهیم، 
اظهار کرد: از جمله اقدامات ما که در همین هفته های اخیر و بر مبنای 
پیشــنهادات خوب علمای اهل سنت، جامه عمل پوشــید، راه اندازی 
بیمه تکافل به عنوان بیمه ای اســت که خیلی از کشورهای اسلامی از 

آن استفاده می کنند.
وزیر امور اقتصــادی و دارایی گفت: با توجه به اینکه تولید بســیاری از 
کشورهای اسلامی از روش بیمه تکافل اســتفاده می کردند تا بتوانند 
از عقود شــرعی در فرایندهای بیمه گذاری اســتفاده کنند، با دستور 
رئیس جمهور آئین نامه مربوط به بیمه تکافل به شرکت های بیمه کشور 
ابلاغ شد.وی با اشاره به مســئله جریمه دیرکرد بانکی به عنوان یکی از 
مسائلی که از طرف علمای شیعه و اهل ســنت، محل شبهه بود، اظهار 
کرد: ما تلاش کردیم در گام اول این اجازه را به تمام شبکه بانکی بدهیم 
و بلکه آنها را مکلف کنیم که بعــد از پرداخت کامل دینِ وام گیرندگان، 
مبلغ دیرکرد آنها را ببخشــند.خاندوزی افــزود: در گام دوم و اتفاقی 
که در ماه هــای آینده می افتد، این اســت که نظام اعتبار ســنجی وام 

گیرندگان را جایگزین هر گونه جریمه دیرکرد کنیم.
وی تصریح کرد: به این ترتیب، اگر روش اعتبار ســنجی به درستی کار 
کند، دیگر نیــازی نداریم به اینکه از روش هــا و ابزارهایی مثل جریمه 
دیرکرد استفاده کنیم چرا که افراد پیش از آنکه بخواهند وارد یک عقد 
شرعی با بانک بشوند، مشخص می شــود آیا درستکار و خوش حساب 
هســتند یا خیر؟خاندوزی افزود: بنابراین مســیر ملتــزم کردن وام 
گیرندگان به پرداخت به موقع تســهیلات دریافتی، مسیر متفاوتی از 
قبل خواهد بود.وزیر اقتصاد ابراز امیدواری کرد تا پایان امســال از این 

شیوه جایگزین در قالب تغییر الگوی اعتبار سنجی رونمایی شود.
وی گفت: البته پیــش از رونمایی، بایــد داده های اولیه را که توســط 
مؤسسه اعتبار سنجی ایرانیان جمع آوری شده است، تحت آزمون قرار 

دهیم و پس از رسیدن به قطعیت، رسماً آن را به اجرا بگذاریم.

بازار

سمیه رســولی  وزارت راه و شهرسازی 
برای کاهش قیمت نهایی مســکن اصرار به 
خروج ســیمان و فولاد از بورس دارد و این 
در حالیست که به اعتقاد تولیدکنندگان این 
دو محصول تاثیر چندانــی در قیمت نهایی 

مسکن ندارند.
 طی نیمــه نخســت ســال ۱۴۰۰ وزارت 
صمت برای پیش برد سیاســت های مربوط 
به اصلاح ســاختار و الزام همــه واحدهای 
تولیدکننده ســیمان به عرضــه محصول 
در بــورس کالا، در ابلاغیــه ای اعلام کرد 
که هرگونه خرید و عرضه ســیمان خارج از 
بــورس کالا ممنوع بوده و همــه واحدهای 
تولیدکننده ســیمانی که تاکنون در بورس 
پذیرش نشــده اند باید ظــرف دو هفته در 
بورس پذیرش و اقدام بــه عرضه محصول 
خود کنند. بــه دنبال این اقــدام، به تدریج 
قیمت ســیمان که تا مرز ۱۰۰ هزار تومان 
در هر کیسه رسیده بود، سیر نزولی به خود 
گرفت.اما این همــه ماجرا نبــود و پس از 
عرضه سیمان در بورس، انجمن بتن سازان 
و انبوه سازان از جمله در اول صف منتقدان 
نسبت به این سیاســت دولت قرار گرفتند و 
مخالفت خود با عرضه ســیمان در بورس را 
با دلایلی همچون گرانی و دلال بازی مطرح 
کردند.بــه هر حــال دو ســال از انتقادات 
گذشت و دولت نسبت به عرضه سیمان در 
بورس نه تنها عقب نشینی نکرد بلکه از این 

سیاست حمایت هم کرد.
اخیراً مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی 
که تا یــک ماه دیگر وارد یک ســالگی دوره 
وزارت خود می شــود، نســبت بــه عرضه 
ســیمان و فولاد در بورس جبهــه گرفته و 
تاکید کــرده که بایــد ایــن دو محصول از 
بورس کالا خارج شــوند تا بهای تمام شده 

ساخت خانه ارزان تر شود.
از سویی دیگر احســان خاندوزی وزیر امور 
اقتصادی و دارایی و ســخنگوی اقتصادی 
دولت که یکی از مدافعان عرضه انواع کالاها 
در بورس کالا است در مورد پیشنهاد خروج 
سیمان و فولاد از بورس کالا گفته است که 
»وزارتخانه هــای اقتصاد و صمــت با ادامه 
وضعیت فعلی در خصوص عرضه ســیمان 
و فولاد در بورس کالا موافق هســتند و اگر 
نیاز به اصلاحاتی هســت، در داخل همین 

چارچوب انجام شود.«

تولیدکنندگان سیمان: چرا 
می خواهید امضاها و حواله های طلایی 

را برگردانید؟
در این رابطه علی اکبر الوندیان دبیر انجمن 
صنفی کارفرمایی صنعت ســیمان در گفت 
و گو با خبرنــگار مهر با بیــان اینکه بورس 
یک پلتفرم شفاف اســت، اظهار کرد: یکی 
از دســتاوردهای مهم دولت برای خروج از 
بحران دلالی و قیمت های گزاف در صنعت 
سیمان عرضه این محصول در بورس بود که 
بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس 

نیز این تصمیم گرفته شد.
وی افزود: قبل از عرضــه در بورس، فاصله 
قیمت تولیــد و مصرف ســیمان به جیب 
واســطه ها می رفت. در حال حاضر مصرف 
کننــدگان حق انتخاب دارند و ســیمان به 
صورت شــفاف در بورس عرضه می شــود 
و دیگر هیچ واســطه گــری در ایــن بین 
وجود ندارد و تولیدکننــدگان با هم رقابت 
می کنند. اگــر منافعی هم باشــد به جیب 
تولید می رود که ۶۵ درصد تولیدکنندگان 
ســیمان هم وابســته به نهادهــای دولتی 

هســتنداگر منافعــی هم باشــد به جیب 
تولید می رود که ۶۵ درصد تولیدکنندگان 
ســیمان هم وابســته به نهادهــای دولتی 
هســتند؛ بــه عنــوان نمونــه بزرگترین 
هلدینگ سیمانی کشــور برای شستا است 
که اگر منافعی هم داشــته باشد ۹۰ درصد 
سود را تقســیم می کند و به سازمان تأمین 
اجتماعی می دهد.الوندیــان تصریح کرد: 
عرضه سیمان در بورس دســتاورد بزرگی 
برای شــفافیت محسوب می شــود و حال 
می خواهیم این کالا را از بورس خارج کنیم 
که در مقابل چه چیزی را به دســت آوریم؟ 
خروج ســیمان از بورس چقــدر به کاهش 
قیمت مســکن کمک می کند؟ در ساخت 
یک آپارتمان ۹۰ متــری کل هزینه خرید 
ســیمان ۱۶ میلیون تومان است حتی اگر 
سیمان رایگان هم به مسکن ملی بدهند در 
هزینه نهایی ساخت مسکن صرفاً ۴ میلیون 

تومان صرفه جویی می کنند.
وی یادآور شــد: در حال حاضر متوســط 
قیمت هر کیلوگرم ســیمان در بورس ۹۰۰ 
تومان و متوســط زیــر هزار تومان اســت. 

شرکت ها در روز ۵ درصد سود هم ندارند.
دبیر انجمــن صنفــی کارفرمایی صنعت 
ســیمان تاکید کرد: می خواهیــد با خروج 
ســیمان از بورس دوباره به صدور حواله ها، 
امضاها و زنگ های طلایــی و لابی گری در 
صنعت ســیمان رونق بدهید که در نهایت 
هــم در ســاخت آپارتمــان ۹۰ متری، ۴ 

میلیون تومان صرفه جویی کنید؟
وی افــزود: زمانــی که ســیمان در بورس 
عرضه شد بازار بحرانی بود و قیمت سیمان 
به شــدت بالا رفت اما هم اکنون هم دولت 
و وزارت صمــت و هم بــورس کالا کاملًا به 
وضعیت عرضه و تقاضای ســیمان اشراف 
دارند. اگر ایرادی هم باشــد قابلیت اصلاح 
و قاعده گذاری دارد. توجه کنید که صنعت 

سیمان سهام دار مردمی دارد.
الوندیان اضافــه کرد: می گوینــد با خروج 
ســیمان از بورس این کالا ارزان می شــود 
اما الان نزدیک به ۱۰ ســال است که در این 
صنعت سرمایه گذاری نشــده است. برای 
ســاخت یک واحد تولیدی ۶ هزار میلیارد 
تومــان باید ســرمایه گذاری شــود، کدام 
ســرمایه گذار بدون ســود وارد این صنعت 
می شود؟ در حال حاضر ۱۳ طرح نیمه تمام 
داریم که سالهاست نیمه تمام مانده اند باید 
شرکت ها سودآور شــوند تا سرمایه گذاری 
کننــد.وی با بیــان اینکه در حــال حاضر 

سیمان ارزان ترین کالای ساختمانی است، 
گفت: شــرکت ها در تولید انرژی و نوسازی 
و به سازی واحدها ســرمایه ای ندارند. نباید 
این صنعت را قربانی کنیم آن هم در جهتی 

که به نفع مردم نیست.
الوندیان یادآور شــد: خود شــرکت بورس 
هم اعلام کــرد که حتی اگر نیــاز به اصلاح 
باشــد قاعده گذاری می کند اما اجازه دهیم 
تولیدکننــده هم رشــد کند و بــه فضای 

سرمایه گذاری برود و خود را توسعه دهد.
وی با بیان اینکه بــورس روند عرضه و تقاضا 
را شفاف کرده است، گفت: این فضا را برای 
دستیابی به منافع بســیار اندکی که آن هم 
به دســت مردم نخواهد رســید، مخدوش 
نکنیــد. زنگ هــا و امضاهای طلایــی را به 

صنعت سیمان برنگردانید.

تولیدکنندگان فولاد: نسخه های ضد 
تولید نپیچید

همچنین وحیــد یعقوبی معــاون اجرایی 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در گفت 
و گو بــا خبرنگار مهر با بیــان اینکه کاهش 
بهای تمام شده مسکن در کشور یک رسالت 
ملی است، اظهار کرد: وظیفه صنعت فولاد 
ایجــاد اطمینان خاطــر از تأمیــن مکفی 
آهن آلات مورد نیاز برای ســاخت مسکن 
اســت که با توجه به امــکان تولید حدود ۲ 
برابری فولاد نسبت به نیاز داخلی، این مهم 
به خوبی محقق شده اســت. بنابراین به هر 
میزان که دولت یا بخش خصوصی تقاضای 
آهن آلات برای ســاخت مســکن داشــته 
باشد، توســط تولیدکنندگان فولاد کشور 
قابل تأمین اســت.وی افزود: قبل از عرضه 
فولاد در بورس، وضعیــت عرضه ها رانت زا 
بود و اگر از بورس خارج شــود باز هم فضای 
رانت ها و امضاهــای طلایی و نظام حواله ای 
بــر می گردد.یعقوبی تصریح کــرد: قیمت 
فولاد به اندازه تورم هم رشــد نکرده اســت 
و حتی طی نیمه اول ســال جــاری قیمت 
میلگرد در بورس کالا کاهش هم یافته است. 
با این حال اگر قیمت فولاد رشــد هم کرده 
اســت به دلیل بالا رفتن قیمت نهاده های 
تولید مثل دستمزد، حقوق دولتی معادن، 
برق، گاز، ســنگ آهن و… است؛ به عنوان 
مثال قیمت گاز صنعت فولاد طی ۵ ســال 
گذشــته بیش از ۳۰ برابر، قیمت برق بیش 
از ۲۰ برابر، حقوق دولتی معادن بیش از ۱۰ 
برابر و هزینه حقوق و دستمزد بیش از ۲۰۰ 
درصد افزایش داشته اســت. قیمت همین 

ســنگ آهنی که دولت به تولیدکنندگان 
می فروشــد ۴ برابر شده اســت. اگر دولت 
واقعاً قصد کاهش قیمت فــولاد را دارد باید 
قیمت نهاده های تولید را پایین بیاورد زیرا 
همه اینها دســت دولت اســت.وی گفت: 
برآوردها نشــان می دهد تقاضای مســکن 
ملی ســالیانه کمتــر از ۱۰ درصــد عرضه 
کل فولاد کشور اســت و ضرورتی ندارد که 
چنین نسخه های ضدحمایتی تولید به کار 
گرفته شودبرآوردها نشان می دهد تقاضای 
مســکن ملی ســالیانه کمتر از ۱۰ درصد 
عرضه کل فولاد کشــور اســت و ضرورتی 
ندارد کــه چنین نســخه های ضدحمایتی 

تولید به کار گرفته شود
. کافیســت یکی از کارخانجــات فولادی 
میلگــرد و تیرآهن که ســهام عمــده آن 
متعلق به دولت و یا تأمین اجتماعی اســت 
را در فضای تأمین فولاد و مسکن ملی مورد 
تملک قرار داد و کل نیاز مسکن ملی را با هر 
سازوکاری که دولت صلاح می داند، تأمین 
کند. اینکــه نظام کل بــازار را به خاطر یک 
پروژه بهم بزنیم آن هم با فرضیات بســیار 

غلط، قابل توجیه نیست.
یعقوبی به پیشــینه عرضه فولاد اشاره کرد 
و افزود: برای آن عده کــه در جریان تبعات 
ســوء قیمت دســتوری قبل از راه اندازی 
بــورس کالا نیســتند و ناآگاهانــه خروج 
معاملات فــولاد از بــورس کالا را گامی در 
جهت کاهش قیمت مسکن می دانند، لازم 
است توضیح داده شود که قبل از راه اندازی 
بورس فلزات در سال ۱۳۸۲، شرکتی مثل 
ذوب آهن اصفهان )بزرگ ترین تولیدکننده 
محصولات ســاختمانی آن زمــان( بابت 
فروش هــر کیلوگرم محصــولات فولادی 
از اســتخراج و فرآوری ســنگ آهن و زغال 
سنگ و حمل به کارخانه و تولید و پرداخت 
هزینه های تولید و حقوق و دســتمزد و… 
صرفاً ۲,۳۰۰ ریال دریافت می کرد، در حالی 
که سود واســطه فروش این محصولات در 

بازار معادل قیمت فروش کارخانه بود!
وی اضافه کرد: این بی عدالتی یا توزیع رانت 
که جز تضعیف بنیه مالی کارخانه و تقویت 
واســطه گری و رانت خواری حاصلی در پی 
نداشت، مســئولین وزارت معادن و فلزات 
و بازرگانی را بر آن داشــت تا با به کارگیری 
روش های متــداول روز دنیا بــرای درمان 
این بیماری مزمن اقتصادی چاره اندیشــی 
کنند. بــا راه اندازی بورس فلــزات و عرضه 
تولیدات فولادی در بورس و کشــف قیمت 

روی تابلو بورس بر مبنــای منطق عرضه و 
تقاضا دو اتفاق قابل توجه را شــاهد بودیم: 
اولین اتفاق کاهش تدریجی قیمت در بازار 
و برای مصرف کننده نهایی بود و دســتاورد 
دوم حذف رانــت و تغییر جهت ســرمایه 
از واســطه ها بــه کارخانجــات و توانمند 
شــدن آنــان در اداره اقتصــادی کارخانه 
و اجرای طرح های توســعه ای با ســرعت 
غیرقابل قیاس با گذشــته بود به طوری که 
ظرفیت تولید فــولاد از حدود ۸ میلیون تن 
در ســال ۱۳۸۲ به بالغ بر ۴۵ میلیون تن در 

سال ۱۴۰۲ رسید.
معاون اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران به مزایای عرضه فــولاد در بورس نیز 
اشــاره کرد و گفت: کشــف قیمت عادلانه 
مورد اقبال بازار با مکانیــزم عرضه و تقاضا، 
کشــف قیمت حاشــیه بازار و جلوگیری از 
توزیع رانــت مخرب ســوداگری و هدایت 
نقدینگی به سمت تولید، تقویت بنیه مالی 
تولیدکننــدگان و بالا بــردن امکان اجرای 
طرح های توسعه، تشویق بخش خصوصی 
به ســرمایه گذاری و تقویت بازار ســرمایه 
و حذف واســطه ها و کاهــش قیمت برای 
مصرف کننده نهایی از جمله مزایای عرضه 

فولاد در بورس است.
وی در ادامه یادآور شــد: از ســال ۱۳۹۷ و 
با تشــدید دخالت ها در بورس کالا و تغییر 
انتظــار دولت از بورس کالا از محل کشــف 
قیمت شــفاف و مبتنی بر عرضه و تقاضا به 
عنوان ابزار تنظیم بازار، نه تنها هدفگذاری 
دولت در قیمت گــذاری فولاد بر اســاس 
نــرخ ارز ثابــت )۴۲۰۰ تومانــی( محقق 
نشــد بلکه عملکرد بورس کالا نیز با صدور 
بخشــنامه های غیرکارشناسی و دستوری 
همچون الزام همــه تولیدکنندگان فولاد 
حتــی تولیدکنندگان کوچک و متوســط 
کامــلًا خصوصی بــه عرضــه محصولات 
تولیــدی در بــورس کالا بــا قیمت هــای 

دستوری دچار اختلال شد.
یعقوبی گفــت: مجموعه ای از این مســائل 
از جملــه اصــرار دولــت به عرضــه همه 
تولیدکننــدگان فــولاد در بــورس کالا و 
عدم امکان پذیــری آن، هم اکنــون باعث 
مفتوح ماندن پرونده هــای تعزیراتی برای 
بیش از ۱۶۲ کارخانه تولیدی فولاد کشــور 
)بیــش از ۶۰ درصد واحدهــای تولیدی( 
شده است. لذا چنانچه دولت قصد چرخش 
۱۸۰ درجه ای در مواضع چند سال اخیر را 
دارد، ابتدا لازم اســت تکلیف این پرونده ها 
را مشــخص کند.به گفته وی، عملًا قیمت 
در بازار فــولاد تابــع قیمت تمام شــده و 
فروش واحدهای کوچک و متوســط بخش 
خصوصی فولاد اســت که عمدتاً بر اساس 
اســتفاده از قراضه فعالیت می کنند. بهای 
تمام شــده تولید در این واحدها بر اســاس 
مصرف قراضــه فراتــر از قیمت های عرضه 

محصول در بورس کالا است.
یعقوبی تاکید کرد: با توجه بــه اینکه برای 
ســاخت هر متر مربع مســکن حدود ۷۰ 
کیلوگرم آهن آلات مصرف می شــود و با در 
نظر گرفتــن قیمت روز میلگــرد )۲۵ هزار 
تومان به ازای هر کیلوگرم(، بنابراین هزینه 
فولاد در ساخت هر متر مربع مسکن حدود 
۱.۷۵۰ تومان است. لذا با فرض حذف سود 
همه حلقه هــای زنجیره فولاد بــه منظور 
کاهش هزینه تمام شده ساخت مسکن، این 
قیمت نهایتاً ۲۰ درصد معــادل ۳۵۰ هزار 
تومان به ازای هر مترمربــع کاهش خواهد 

یافت که بسیار ناچیز است.

با هدف پایان دادن به سلطه جهانی دلار، بانک مرکزی 
مصر در توافق بازرگانی با بانــک مرکزی ترکیه، واحد 

پول ملی یکدیگر را جایگزین دلار می کنند.
 بانک مرکزی مصر برای نخستین بار با همکاری بانک 

مرکزی ترکیه در عرصه مبادلات تجــاری فیمابین با 
هدف پایان دادن به ســلطه جهانی دلار، از پول محلی 
اســتفاده می کنند.بر پایه این گــزارش، پایگاه خبری 
»صدی البلد« مصر طرح جایگزینی دلار با پول محلی 

دو کشــور در عرصه مبادلات تجــاری و اقتصادی دو 
کشور را »ضربه دردناک« ضد دلار توصیف کرد.

در همین راســتا، »یحیــی الواثق بــالله« رئیس اتاق 
بازرگانی و معــاون وزارت صنعت و تجــارت مصر در 

جریان نشســت مشــورتی روز سه شــنبه گذشته با 
سرمایه گذاران و کارآفرینان ترکیه از آغاز مذاکرات با 
طرف های ترکی درباره نحوه اجرای مکانیزم ارز محلی 

از هفته آینده خبر داد.

دلار
دلار آمریکا غافلگیر شد؛ تلاش ترکیه و مصر برای تجارت با ارز ملی

وزیر صمت در شورای عالی معادن:

وهای بومی واگذار شده است ۹۰ درصد معادن سیستان وبلوچستان به نیر
ســمیرا ربیع   وزیــر صنعــت، معدن و 
تجارت، گفت: ۹۰ درصد معادن سیســتان 
و بلوچســتان به نیروهای بومی واگذار شده 
اســت.عباس علی آبادی، در جلسه شورای 
عالی معادن سیســتان و بلوچســتان که با 
حضور اعضــا در محل اســتانداری برگزار 
شده بود، افزود: بر اساس آمار و اطلاعات، از 
حدود ۵۰۰ واحد معدنی، ۹۰ درصد آنها به 
نیروهای بومی واگذار شــده که این حرکت 
بسیار خوب و رو به توسعه هست که نظام و 
دولت جمهوری اسلامی ایران به سیستان و 

بلوچستان و مردم این خطه دارد.
وی افــزود: علاوه بر تقویت ایــن روند، باید 
برای واحدهای بزرگ و سرمایه گذاری های 
نقــاط مختلــف سیســتان و  کلان در 
بلوچســتان، از نیروهــای متخصص بومی 
اســتفاده کرد چــرا کــه فارغ التحصیلان 

بومی زیادی در حوزه معدن در ســطح این 
استان داریم که به کارهای تخصصی و فوق 

تخصصی ورود کرده اند.
وزیر صنعت، معدن و تجــارت ادامه داد: با 
توجه به اینکه سیســتان و بلوچســتان با 
خشکسالی مواجه هســت، باید مشارکت 
مردم بــه صورت ســهام و غیــره در حوزه 
ســرمایه گذاری در بخش معــادن بزرگ 
شمال و جنوب و سایر حوزه های اقتصادی 

و اشتغالزایی این استان فراهم شود.
وی با اشــاره به راه اندازی کارخانه لوله در 
استان، خاطر نشان کرد: هدف از ایجاد این 
کارخانه، با محوریت تکمیــل طرح انتقال 
آب از دریای عمــان بود که پــس از اتمام 
این طرح، پیشنهاد می شــود سایز لوله ها را 
تغییر داده تا از آن در تمام شهرها و طرح ها 
اســتفاده شــود و حتی تولیدات این واحد 

صنعتی، مبنــای صادراتی به کشــورهای 
خلیج فارس را داشته باشد.

تمامی مدیران در طرح انتقال آب از 
دریای عمان همکاری کنند

اســتاندار سیســتان و بلوچســتان هم در 

این جلســه گفت: تمام مدیران، موظف به 
همکاری در طرح انتقال آب از دریای عمان 
هســتند.محمد کرمی اظهار کــرد: اخیراً 
گلایه های در زمینه ســوخت در این پروژه 
مطرح بود که در این جلسه از شرکت پخش 
و فرآورده هــای نفتی خواســتار همکاری 
در این زمینه هســتیم تا مشــکلی در روند 
اجرای طرح ایجاد نشود.وی بیان کرد: همه 
باید با جدیت همکاری کنند تا طرح انتقال 
آب از دریای عمان به نتیجه برســد و مردم 
از منافــع آن بهره مند شــود.وی ادامه داد: 
سیستان و بلوچســتان ظرفیت های بسیار 
مهمی در حوزه معادن دارد باید کمک کنیم 
تا با نگاهی که دولــت و وزیر صنعت، معدن 
و تجارت به ایــن اســتان دارد، کار معادن 
سرعت گیرد، در این زمینه از سازمان زمین 
شناسی درخواست حضور بیشــتر و کار بر 

روی پهنه های زیادتر داریم تا شاهد توسعه 
بیشتری در این خطه پهناور ایران اسلامی 
باشیم.اســتاندار سیســتان و بلوچستان 
افــزود: در بحث تجــارت نیــز در مرز ۱۰ 
بازارچه محلی با پاکستان توافق کردیم که 
تاکنون سه مورد ساخته شده، بازارچه های 
رســمی و پایانه های مرزی نیز وجود دارند 
که در بحث دریایی با کشورهای پاکستان، 
افغانستان و آســیای میانه در زمینه تجارت 
کار را رونــق خواهیــم داد و از این ظرفیت 
اســتفاده می کنیــم.وی گفــت: اقتصاد 
دریا، ظرفیت ســواحل، باغــات میوه های 
گرمسیری، حوزه کشــاورزی و دامپروری 
از دیگــر ظرفیت هــای بکــر سیســتان و 
بلوچســتان اســت که ســرمایه گذاری و 
اســتفاده از ایــن فرصت هــا می تواند گام 

مهمی در توسعه این استان باشد.
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از باغ گیاه شناسی تا کودکان کار افغانستانی
حسین آخانی پنجشــنبه ۱۳ مهر ۱۴۰۲ برای پیاده روی به پارک 
گفتگو رفتــم. در پایان پیاده روی ســری زدم به بــالای پارک گفتگو، 
جایی که قرار بود در آنجا باغ گیاهشناسی تهران شود، جایی که تفاهم 
نامه اش در دوم خرداد ۱۴۰۰ بین دانشــگاه تهران و شــهرداری امضا 
شده بود و اولین نهال های شروع به کار توسط شهردار و رئیس دانشگاه 

کاشته شد.
ولی معاونان دوشــهردار بدون هیچ دلیلی در اواخر دوران شــهرداری 
آقای حناچی )آقــای مجتبی یزدانــی( و در دوران شــهرداری آقای 
زاکانی )آقای جلال بهرامی( از امضا کردن قرارداد آن - علیرغم امضای 
دانشگاه تهران و موافقت های هر دو شهردار و مصوبه شورای شهر- سر 
باز زدند. هر کاری که می توانستم انجام دادم و گویا دست یا دست هایی 

پنهان و شاید خباثتی جلوی کار را گرفت.
دگر امید چندانی به تغییر ماجرا، حداقل در دوران مدیریت فعلی ندارم، 
چون نه در هر دو دســتگاه انگیزه ای برای باز شدن گره این کار نیست. 
شاید اولویت آقایون چیزهای دیگری است و ممکن است برای آن محل 
نقشــه های دیگری در کار باشــد. برای من که دو دهه عمرم را سر این 
پروژه گذاشته بودم، شکســت آن دردی اســت که تا مغز استخوانم را 

می سوزاند.
از اینها غمناک تر، من به شوق باغ صدها نهال کاشتم، سفرهای زیادی 
برای جمع آوری بذر و نهــال به جاههای مختلف ایــران انجام دادم، از 
کشورهای مختلف گیاه و بذر آوردم، کلی نیرو – علیرغم نداشتن پول – 

بکار گرفتم و یا حقوقشان را از جیب دادم و یا اصلا ندادم.
بســیاری از داخل و خارج اعلام آمادگی کردند که برای ساخت این باغ 
به یاری من بشــتابند. با شوق و جیب خود در دانشــگاه تهران گلخانه 
تحقیقاتی بر پا کردم. اما تاخیر در شروع پروژه باعث شد که صدها نهال 
من یکی یکی خشک شــدند. از ۵ نیرویی که برای پروژه آماده کار کرده 

بودم، ۴ نفر آنها از ایران رفتند.
وقتی پنجشــنبه ۱۳ مهر به محــل ابتدای باغ رفتم، چشــمم به چند 
کودک افغانســتانی افتاد که تا نیمه بدنشان در ته یک رودخانه عمیق- 
که در واقع در این فصل خشک آب آن بیشتر فاضلاب شهرکهای شمال 
تهران و از جمله شهرک آتوساست – مشــغول بودند. آنها با بیل و بدون 
هیچ تجهیزاتــی تلاش می کردند انبــوه زباله هایی کــه کف رودخانه 

فاضلابی جمع شده بود را جابجا کنند.
لباس های شرکتی یکی از پیمانکاران شهرداری را به تن داشتند. از آنها 
سوال کردم و متوجه شدم که همگی افغانستانی و در خدمت پیمانکار 
هستند. از حقوقشان پرسیدم، گفتند ۵ میلیون و پانصد هزار تومان در 
ماه می گیرند، بدون هیچ بیمه و پرداخــت دیگری. البته که هیچ ایرانی 
بدون بیمه حاضر نیست چنین کارهای ســختی را با این حقوق انجام 
دهد. غصه سراســر وجودم را گرفت، من آدم احساســی هستم. نمی 
خواهم بر این ماجرا تفسیری بنویســم. خیلی برنامه داشتم، برای این 
رودخانه، می خواستم آنجا به یکی از زیباترین چشم اندازهای ورود به 

باغ گیاهشناسی تهران تبدیل کنم؛ سرم را زیر انداختم و به خانه رفتم.

بیمه شدگان تامین اجتماعی بخوانند
شرایط بازنشستگی با کمتر از ۱۰ سال سابقه 

بیمه پردازی
معاون اســبق بیمه ای ســازمان تامین اجتماعی درخصوص شرایط 
بازنشستگی با کمتر از ۱۰ سال ســابقه بیمه پردازی، توضیحاتی ارائه 

کرد.
 محمدحسن زدا، در این باره اظهار کرد: برای بازنشستگی بیمه شدگان 
با کمتر از ۱۰ ســال ســابقه بیمه پردازی شــرط ســنی وجود دارد؛ 
به گونه ای که مردان با ۶۰ ســال ســن و زنان با ۵۵ سال سن در صورت 
برخورداری از ۱۰ سال ســابقه بیمه پردازی می توانند با ۱۰ روز حقوق 

بازنشسته شوند.
وی درخصوص نحوه برخورداری از شــرایط بازنشستگی با کمتر از ۱۰ 
سال ســابقه توضیح داد: افراد برای بهره مندی از شرایط سنی، اگر زیر 
۱۰ سال سابقه بیمه پردازی داشته باشند می توانند کسری سابقه خود 

را تا ۱۰ سال خریداری کنند. 

معاون اســبق بیمه ای ســازمان تامین اجتماعی تصریح کرد: به طور 
مثال، اگر افراد ۶ سال ســابقه بیمه پردازی دارند با مراجعه به سازمان 
تامین اجتماعی باید چهار سال ســابقه بیمه پردازی شان را خریداری 
کنند تا میزان سابقه آنها به ۱۰ سال برسد و با ۱۰ روز حقوق بازنشسته 

شوند.
زدا در پاسخ به این سوال که آیا این قانون برای صنوف مختلف،  متفاوت 
است یا خیر؟ اینطور پاسخ داد: این موضوع هیچ ارتباطی به نوع صنوف 
ندارد و فقط نبایســتی جزو بیمه شــدگان دولتی باشــند به عبارتی 

بیمه شدگان دولتی و قراردادی مشمول این طرح نیستند.

 صدور مجوز بازدید کارشناسان تغذیه 
از بوفه مدارس

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشــت، تاکید کرد: یکی از 
راهکارها برای حل مشکل نظارت بر بوفه مدارس و اقلامی که در آن به 
فروش می رسد، صدور مجوز بازدید از مدارس برای کارشناسان تغذیه 
در کشور اســت که با همکاری وزارت آموزش و پرورش امسال اجرایی 

خواهد شد.
دکتر احمد اســمعیل زاده، درخصوص نظارت وزارت بهداشت بر بوفه 
مدارس، گفــت: در این زمینه بــا همکاری وزارت آمــوزش و پرورش 
هرســاله دســتورالعمل  نظارت بر بوفه مدارس را مــورد بازنگری قرار 

می دهیم و به مدارس ابلاغ می کنیم.
وی افزود: بازدیــد از بوفه مدارس بر عهده مرکز ســلامت محیط و کار 
وزارت بهداشت اســت و موارد تخلف را گزارش می دهند. خوشبختانه 
وزارت آموزش و پرورش هم پای کار آمده است و مربیان بهداشتی قرار 

است در این بحث نظارتی به وزارت بهداشت کمک کنند.
او تاکید کرد: محــدود بودن تعداد نظارت ها در کشــور و محدود بودن 
تعداد نیروها به ما اجازه نمی دهد به طور متناوب بوفه حدود ۱۰۰ هزار 
مدرســه را بازدید کنیم اما خود مدارس و انجمن اولیا و مربیان باید در 
این زمینه بــه ما کمک کنند؛ زیــرا وجود مواد غذایی ناســالم در بوفه 

مدارس طبیعتا به کودکان آسیب می رساند.
به گفته مدیرکل دفتر بهبــود تغذیه جامعه وزارت بهداشــت یکی از 
راهکارها برای حل این مشــکل، صدور مجوز بازدیــد از مدارس برای 
کارشناسان تغذیه در کشــور اســت که با همکاری آموزش و پرورش 

امسال اجرایی خواهد شد.

دیدگاه

دیوار

رئیس سازمان ســنجش آموزش کشور از قبولی ۴۸۲ 
هزار و ۵۹۹ داوطلب در رشــته های مختلف تحصیلی 
دانشگاه ها و مؤسســات آموزش عالی آزمون سراسری 

سال ۱۴۰۲ خبر داد.
 دکتر عبدالرســول پورعباس با اعلام ایــن خبر افزود: 
نتایــج پذیرفته شــدگان نهایی رشــته های مختلف 
تحصیلی دانشگاه ها و مؤسســات آموزش عالی آزمون 
سراسری سال ۱۴۰۲ در رشته های تحصیلی با آزمون 
و پذیرش صرفاً بر اســاس ســوابق تحصیلی در درگاه 
اطلاع رســانی سازمان ســنجش آموزش کشور اعلام 

شد.
معاون وزیــر علــوم، تحقیقــات و فنــاوری افزود: 
پذیرفته شدگان نهایی رشــته های مختلف تحصیلی 
دوره های روزانه، نوبت دوم )شــبانه(، مراکز آموزشی 
دانشــگاه پیام نور، پردیس های دانشــگاه فرهنگیان 
و تربیت دبیــر شــهید رجایی، مؤسســات آموزش 

عالی غیرانتفاعی و غیردولتی، رشــته های 
تحصیلی مجازی، پردیس و شــهریه پرداز 
دانشگاه ها و مؤسســات آموزش عالی کشور 
در رشــته های تحصیلی با آزمون و پذیرش 
صرفاً بر اساس ســوابق تحصیلی، همچنین 
رشته های تحصیلی پزشکی، دندانپزشکی، 
داروســازی و دامپزشــکی دانشــگاه آزاد 

اسلامی در ســال تحصیلی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ اعلام شده 
است.

وی درباره تعداد پذیرفته شــدگان در آزمون سراسری 
ســال ۱۴۰۲، گفــت: در آزمــون سراســری ســال 
۱۴۰۲ کلیه دانشــگاه ها و مراکز آموزش عالی و چهار 
رشته دانشــگاه آزاد اســلامی تعداد ۴۸۲ هزار و ۵۹۹ 
داوطلب قبول شــده اند کــه از این تعــداد ۱۸۹ هزار 
و ۸۴۰ داوطلب در رشــته های تحصیلی بــا آزمون و 
۲۹۲ هزار و ۷۵۹ داوطلب در پذیرش صرفاً بر اســاس 

ســوابق تحصیلی پذیرفته شده اند که حدود 
۶۱ درصد پذیرفته شــدگان زن و حدود ۳۹ 

درصد مرد هستند.
رئیس سازمان سنجش آموزش کشور درباره 
نحوه ثبت نام پذیرفته شدگان در دانشگاه ها 
و مراکز آموزش عالی گفت: پذیرفته شدگان 
برای اطــلاع از نحوه، تاریــخ و مدارک لازم 
برای ثبت نام، علاوه بــر مدارک منــدرج در اطلاعیه 
منتشر شده در درگاه اطلاع رســانی سازمان سنجش 
آموزش کشــور، ضرورت دارد از تاریــخ ۱۷ مهر ماه به 
درگاه اطلاع رسانی دانشــگاه یا مؤسسه آموزش عالی 

محل قبولی خود مراجعه کنند.
پورعباس خاطرنشــان کــرد: نتایج مربوط به ســایر 
رشــته های تحصیلی دانشــگاه آزاد اســلامی به جز 
رشته های تحصیلی پزشکی، دندانپزشکی، داروسازی 
و دامپزشــکی هم زمان از طریق درگاه اطلاع رســانی 

مرکز سنجش و پذیرش دانشــگاه آزاد اسلامی اعلام 
می شود. متقاضیانی که هم در ردیف پذیرفته شدگان 
یکی از دانشگاه ها و مؤسســات آموزش عالی و هم در 
ردیف پذیرفته شــدگان دانشــگاه آزاد اســلامی قرار 
می گیرند توجه داشته باشــند که منحصراً می توانند 
در یکی از کدرشته محل های قبولی ثبت نام کنند و به 

عبارتی مجاز به ثبت نام در هر دو محل قبولی نیستند.
وی درباره زمان انتشــار کارنامه علمی داوطلبان نیز، 
گفت: برای همــه متقاضیانی که فرم انتخاب رشــته 
خود را تکمیــل نموده اند، کارنامــه علمی حاوی رتبه 
داوطلب در هر یــک از کدرشــته محل های انتخابی 
در بین متقاضیان کدرشــته محل مزبور در ســهمیه 
مربوط و همچنین رتبه آخرین نفر پذیرفته شــده در 
کدرشــته محل های انتخابی تا اولویت رشــته محل 
قبولی، حداکثر تا تاریخ ۲۵ مهر مــاه تهیه و در درگاه 

اطلاع رسانی این سازمان قرار داده خواهد شد.

کنکور

حبیب احســنی پور  اضافــه کاری های 
اجباری برای پرســتاران در بیمارســتان 
های دولتی و دانشــگاهی، صدای اعتراض 

نیروهای پرستاری را در آورده است.
 موضــوع شــیفت های کاری و اضافــه 
کاری اجبــاری نیروهــای پرســتاری در 
بیمارســتان های دولتی و دانشــگاهی، با 
انتقاد شدید پرســتاران همراه بوده است. 
زیرا، تعرفه ای که برای یک ســاعت اضافه 
کاری در نظر گرفته شــده است، بین ۱۳ تا 

۲۰ هزار تومان متغییر است.

130 ساعت اضافه کاری 
برای 1.۹ میلیون تومان

پرستاران از نرخ های پایین اضافه کاری که 
تقریباً اجباری هم هست، انتقاد دارند.

آنها مدعی هســتند که پرستاران در هر ماه 
به اندازه ســاعات موظفی خــود اضافه کار 
می ایســتند اما مبلغ دریافتی بسیار ناچیز 
اســت.یک پرســتار در یک مــاه، به جای 
پرستاری که در سیستم وجود ندارد و جای 
او خالی اســت، به اندازه تقریباً یک شیفت 
موظفی کار کرده اســت، امــا اضافه کارش 
چند ماه بعد، یک میلیون و ۹۰۰ هزار تومان 

واریز شده است.

اضافه کاری های اجباری
یک شــیفت کار پرســتاری به انــدازه ۴ 
شیفت کار بدون استرس و دغدغه است که 
کارمندان عهده دار هستند؛ زیرا، کار اداری 
را نمی توان با ســختی های کار پرســتاری 
مقایسه کرد.مراقبت از چند بیمار که بعضاً 
گرفتار بیماری های سخت هستند، از عهده 
یک پرستار بر نمی آید؛ اما متأسفانه به دلیل 
کمبود نیروی پرستاری در بیمارستان های 
کشور، شاهد هستیم که یک پرستار، عهده 

دار مراقبت از چند بیمار است.
در همین حال، بعضاً شــاهد هســتیم که 
همان پرستار برای دو شیفت پشت سر هم 
نیز قبول مسئولیت کرده اســت که البته با 
آســیب هایی برای بیمار و پرســتار همراه 

اســت.جواد توکلی فعال صنف پرستاری، 
از تبعیض های وزارت بهداشت علیه جامعه 

پرستاری به شدت گلایه دارد.
وی با اشاره به شیفت های اجباری نیروهای 
پرستاری در بیمارستان های دولتی، گفت: 
وزارت بهداشــت به جای اینکه بیایید یک 
نیروی پرستاری استخدام کند و حداقل ۱۲ 
میلیون حقوق ماهانه برای او در نظر بگیرد، 
با نصف این مقدار؛ از پرســتاران می خواهد 

در شیفت های اجباری بمانند.
توکلی ادامه داد: حالا که وزارت بهداشــت 
توان استخدام نیروی پرســتاری را ندارد، 
حداقل حقوق کامل را در قالب اضافه کاری 
اجباری به پرســتار بدهد. به طوری که هر 
۱۵۰ ســاعت اضافه کاری، برابــر با یک ماه 
حقوق پرستار اســت که می تواند پرداخت 
کند. اما، متأســفانه همین رقم را بین چند 
پرستار برای اضافه کاری اجباری پرداخت 

می کند و این، تبعیض و ظلم آشکار است.
این فعال صنف پرســتاری افزود: پرداختی 
بابت یک ساعت اضافه کاری به پرستار، بین 

۱۳ تا ۲۰ هزار تومان است.
بررســی ها و نتایــج تحقیقــات میدانــی 
نشــان می دهد، هر چقدر شــیفت کاری 
پرستاران افزایش می یابد، احتمال خطا در 
مراقبت های پرستاری بیشتر می شود و این 
موضوع علاوه بر افزایــش هزینه های نظام 
سلامت کشور، با آســیب های فراوانی برای 

بیماران و پرستاران همراه است.

فرسودگی شغلی
تحلیل جسمی نیروهای پرســتاری بر اثر 
کار زیــاد، یکی دیگر از آســیب های اضافه 
کاری های اجباری اســت. به طــوری که 
اغلب پرستاران، قبل از رســیدن به دوران 
بازنشستگی، ســلامت خود را از دست داده 
و با انواع بیماری های جسمی و بعضاً روحی، 

دست و پنجه نرم می کنند.
یکی از مشــکلات پرســتاری در کشــور، 
شیفت های شلوغ و طولانی مدت پرستاران 
است. ساعت ها روی پا ایســتادن و سروکار 
داشــتن با بیماران بدحال انــرژی فیزیکی 

زیادی را از پرســتاران ســلب می کند. در 
طول ساعات شــیفت، پرســتاران موظف 
هستند به تعداد زیادی از بیماران رسیدگی 
کنند، بیماران را جابجا نمــوده، به تخت یا 
دســتگاه های خاص عکســبرداری و…، 
منتقــل کنند کــه این مــوارد نیــز فرد را 

متحمل فشار زیاد جسمانی می کنند.
کم نیســتند پرســتارانی که تحــت تأثیر 
همین کارها دچار مشــکلات کمر و حتی 
آسیب های نخاعی شــده اند! از طرف دیگر 
کشــیک های شــبانه روزی کــم خوابی 
شدیدی برای پرســتار به ارمغان می آورند. 
این کــم خوابی اثر منفی بر سیســتم قلبی 
عروقــی، مغز، چشــم، دســتگاه گوارش، 
سیســتم ایمنــی و تنظیــم هورمونی فرد 
می گذارد و تمرکز و احساس خوب را از فرد 

دریغ می کند.
ساعات طولانی کار باعث افزایش مواجهه با 
خطرات شیمیایی محل کار، عوامل عفونی 
و مشــکلات جســمی، روانی و احساسی 
می شود. سپری کردن ســاعات طولانی در 

کار، زمــان لازم بــرای ورزش و وعده های 
غذایی را از فرد می گیرد و استرس مضاعف 
ناشی از کار و دیسترس های شدید اخلاقی 

برای پرستار به همراه خواهد داشت.

کمبود پرستار و استثمار وزارت 
بهداشت

بررســی ها و گزارش های رســمی نشــان 
می دهد که بــا کمبود حداقــل ۱۰۰ هزار 
نیروی پرستاری در کشــور مواجه هستیم 
و این در حالی اســت که هر ســال بر تعداد 
بیمارســتان های جدید افزوده می شــود 
که نیازمند کادر پرســتاری هســتند؛ اما از 
اســتخدام و جذب نیروی جدیــد، خبری 
نیســت. در واقع، وزارت بهداشــت به جای 
اینکه نسبت به اســتخدام نیروهای جدید 
اقــدام کنــد، از نیروهای شــاغل در حرفه 
پرســتاری می خواهد که در چند شــیفت 
مشغول کار باشــند و اضافه کاری اجباری 
برای آنهــا در نظر می گیرد تــا خلأ کمبود 

پرستار، از این طریق جبران شود.

کلام آخر
پرســتاری از آن دســته مشــاغلی است 
که فقط با عشــق می تــوان آن را معنا کرد. 
پرســتاری یکــی از ســخت ترین و زیان 
آورترین مشــاغل است، مشــکلاتی مانند 
نوبــت کاری، حقــوق و مزایای کم بســته 
به حجــم کاری، بیمار و اســترس روحی، 
آســیب های جســمی ناشــی از کار در 
بیمارســتان، اســترس ناشــی از اهمیت 
تمرکز در کار و ندیدن زحمات این کار جزو 

سختی های حرفه پرستاری است.
به دلیل کمبود نیروی انسانی، بازنشستگی 
پیــش از موعد پرســتاران چندان آســان 
نیست. در عین حال سختی های این حرفه 
همچنان از چشــم مردم و بیمــاران پنهان 
مانده است. پرســتاری شغلی است که اکثر 
پرســنل آن خانم هســتند و از نظر سختی 
و حجم کاری اساساً با مشــاغل دیگر قابل 

مقایسه نیست.

خریدار  عضو هیئت علمی دانشگاه علوم 
پزشکی شهیدبهشــتی با بیان اینکه درباره 
ســرماخوردگی و علــل رایج ابتــلا به آن 
باورهای مختلفی وجود دارد، گفت: برخی 
از این باورها درســت و برخی دیگر اساســا 

غلط است.
 دکتر افشــین منیری با اشــاره بــه اینکه 
و  آنفلوانــزا  بیــن  تفــاوت  تشــخیص 
سرماخوردگی می تواند دشوار باشد، اظهار 
کرد: ســرماخوردگی تقریبا همیشه بدون 
ایجاد هیچ گونه مشــکل جــدی برطرف 
می شــود، درحالی که آنفلوانــزا می تواند 
عارضه هــای جدی تری مثــل عفونت ریه 

ایجاد کند.
وی افــزود: تشــخیص آنفلوانــزا در اوایل 
بیماری می تواند به شــما کمــک کند تا به 
طور متناســبی آن را درمان کنید و احتمالا 

از عارضه های ثانویه  آن جلوگیری کنید.
این عضو هیئت علمی دانشــگاه، هشــدار 
داد: اگر فرزند شــما به علت یــک بیماری 
زمینــه ای، ریســک بالایی بــرای ابتلا به 
عارضه های ثانویه دارد، تشــخیص سریع 
آنفلوانزا ممکن اســت فرصتی برای درمان 

بهتر را فراهم کند.
او با تاکید بر اینکه اســتفاده خودســرانه از 
آنتی بیوتیک برای درمان ســرماخوردگی 
یا آنفلوانــزا اقدامی کامــلا بی ربط خواهد 
بود، توضیح داد: آنتی بیوتیک ها باکتری ها 
را می کشند درحالی که ســرماخوردگی و 
آنفلوانزا توسط ویروس ها ایجاد می شوند و 

ویروس ها دسته ای از میکروب ها هستند که 
هیچ مشابهتی به باکتری ها ندارند.

وی با اشــاره بــه اینکــه والدیــنِ نگران 
بــه پزشــکان فشــار می آورند کــه برای 
کمک بــه بهتر شــدن حال فرزندشــان 
آنتی بیوتیــک تجویز کنند، خاطرنشــان 
کرد: واقعیت این است هیچ آنتی بیوتیکی از 
آموکسیی سیلین ها گرفته تا آزیترومایسین 
بــه بهبــود ســرماخوردگی یــا آنفلوانزا 
کمکی نخواهــد کرد، نکته اینجاســت که 
اثربخش نبــودن تنها دلیل عدم اســتفاده 
از آنتی بیوتیک هــای غیرضروری نیســت 
چرا کــه داروها می توانند عــوارض جانبی 
ناخوشایندی مانند اســهال و دل پیچه هم 
داشته باشند و باکتری های عامل بیماری، 
به تدریج می توانند نســبت به داروها مقاوم 
شــوند و این درمان عفونت های باکتریایی 

واقعی را دشوارتر می کند.
این متخصص بیماری هــای عفونی، ادامه 
داد: از ســوی دیگر، اگر کودک شما به علت 
ســرماخوردگی یا آنفلوانزا دچــار عارضه  
ثانویه ای شــود که شــامل عفونــت ریوی 
و باکتری ها باشــد، آن وقت ممکن اســت 
آنتی بیوتیک مفید واقع شــود، برای مثال، 
اگر او دچــار عفونت گوش، برونشــیت یا 
ســینه پهلو شــود آنتی بیوتیک )بــا نظر 

پزشک( می تواند اثربخش باشد.
وی در توضیــح اینکــه فقــط ویــروس 
ســرماخوردگی می توانــد شــما را بــه 
سرماخوردگی مبتلا کند، اضافه کرد: سرد 

بودن بدن بــه خودی خود نمی تواند شــما 
را بیمار کند، اما ســرد و خیس شــدن بدن 
می توانــد موجب فعال شــدن یک ویروس 
خفته یعنی ویروســی که در حال حاضر در 
سیستم بدن شــما وجود دارد بشود و باعث 

شروع علامت های بیماری شود.
به گفته منیری محققان معتقدند که ســرد 
شدن بدن باعث می شود که رگ های خونی 
موجود در بینی منقبض شوند و این اتفاق، 
رسیدن خون گرم تامین کننده گلبول های 
سفید را  که با عفونت مبارزه می کنند قطع 

می کند.
وی افــزود: بســیاری از مــردم حامــل 
میکروب های ســرماخوردگی هستند، اما 
ســرد شــدن بدن می تواند دفاع در مقابل 
اثرات قرارگیــری در معــرض میکروب را 
دشــوارتر کند، بنابراین به مقــدار معمول 
لباس بپوشید، خود را خشــک نگه دارید و 

سایر توصیه های افراطی را کنار بگذارید.

ایــن متخصــص بیماری هــای عفونی با 
اشــاره به اینکه افــراد ۱۰۰ درصد ســالم 
هم تســلیم ویروس های ســرماخوردگی 
می شوند، خاطرنشان کرد: در یک پژوهش 
انجام شــده، حدود ۹۵ درصد از داوطلبانی 
که ویروس سرماخوردگی در بینی شان وارد 
شد، به ویروس آلوده شدند، با این حال، تمام 
کســانی که به یک ویروس سرماخوردگی 
آلوده می شــوند، در عمل سرما نمی خورند 
و فقط حــدود ۷۵ درصــد از داوطلبانی که 
آلوده شدند، علامت های سرماخوردگی را 

نشان دادند.
به گفته ایــن عضو هیئت علمی دانشــگاه 
برخی پژوهش ها نشــان می دهد که ایمنی 
کمتر بــدن، بــرای مثال به علت داشــتن 
یک بیماری مزمــن یا اســترس می تواند 
علامت های سرماخوردگی را بدتر کند، اما 
یک کودک ســالم هم به راحتی می تواند به 
یکی از حداقل ۲۰۰ ویــروس مختلفی که 

باعث سرماخوردگی می شود آلوده شود.
وی با اشــاره به اینکــه واکســن آنفلوانزا و 
آنفلوانزای خوکــی از ویروس های غیرفعال 
یعنــی کشته شــده ســاخته شــده اند و 
غیرممکن اســت که کســی از یک ویروس 
مرده بیمار شود، اضافه کرد: اما اگر هر کدام 
از عوارض جانبی ابتلا بــه آنفلوانزا مثل تب، 
درد، سوزش، ورم یا قرمزی در محل تزریق 
واکسن را داشــتید، بدانید این علامت ها در 
واقع واکنش هایی به تزریق واکسن هستند.

منیری ادامه داد: واکسینه شــدن در برابر 

آنفلوانزا، به همان اندازه که برای بزرگسالان 
مهم اســت، برای کودکان نیز اهمیت دارد، 
بیشتر پزشــکان، تزریق ســالانه  واکسن 
آنفلوانزا از ســن شــش ماهگی برای تقریبا 
همه افراد، از پیــر و جوان و کودک را توصیه 
می کنند، که ترجیحا در اواخر شــهریور و 
اوایل مهر ماه می تواند تزریق شــود تا زمان 
کافی برای ایمن ســازی بدن پیش از شروع 

کامل فصل آنفلوانزا وجود داشته باشد.
وی با بیان اینکه کودکان زیر ۵ سال به طور 
ویژه نسبت به آنفلوانزا آسیب پذیر هستند، 
ادامه داد: آنها ریســک بالایی برای ابتلا به 
عارضه های ثانویه جدی ناشــی از آنفلوانزا 

مانند عفونت های شدید ریه را دارند.
این عضو هیئت علمی دانشگاه با بیان اینکه 
بســیاری از افراد بر این باورنــد که خوردن 
مکمل ویتامیــن C با دیدن اولین نشــانه 
سرماخوردگی، مکیدن قرص های مکیدنی 
»روی« یا زینک همزمان با شروع گلودرد یا 
تقویت سیستم ایمنی بدنشان با مکمل های 
گیاهی، همیشــه جــواب می دهد، توضیح 
داد: یافته های اندکی برای پشــتیبانی از هر 
کدام از این درمان ها وجود دارد و مشــکل 
اینجاست که پژوهش های زیادی نیز وجود 
دارند که اثربخشــی آنها را رد می کنند، در 
داروخانه ها داروهای بدون نســخه زیادی 
را پیدا می کنید که بر ایــن مکمل ها متکی 
هســتند، اما این واقعیت معروف و محبوب 
بودن آنها به معنای اثربخشــی آنها یا ایمن 

بودن آنها نیست.

۴۸۲ هزار و ۵۹۹ نفر در کنکور سراسری سال ۱۴۰۲ قبول شدند



ناصر آویژ:

تغییرات شتاب زده در جشنواره های تئاتری آسیب زا است

فرهنگ
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 5
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rشنبه      15 مهر 1۴0۲    شماره 1۴۲۴

به یاد فردوس کاویانی
محدثه واعظی پور دهــه ۷۰، نه تنهــا برای جامعه پــس از جنگ، 
که برای ســینما و تلویزیون هم، دورانــی تازه اســت. تولید و پخش 
»همســران«، نماد آشــکار ورود به این جهان تازه اســت، جهانی که 
زیبایی، جذابیت و تحول را به رســمیت می شناســد. محور اصلی این 
مجموعه، ۲ زوج هستند که اختلاف نظر، درگیری و قهر و آشتی دارند 
اما نخ تسبیح شان مهر و محبت و عشقی اســت که آنها را کنار هم قرار 

می دهد.
غلامحســین لطفی کارگردان ســریال »آیینه« که در دهه ۶۰ بسیار 
پربیننده بود، گزینه نخســت کارگردانی این ســریال و بازی در نقش 
کمال بود، اما بخــت با فردوس کاویانــی بود و این نقش به او رســید. 
سریال »همسران« دیده شــد و کمال و مهین )مهرانه مهین ترابی( به 
محبوبیتی غریب دســت یافتند. در فضای فانتزی ســریال، کمال، با 
حرکات غلو شده دســت ها و چشم ها و ســادگی و خلوصش، سیمایی 
متفاوت از مرد ایرانی می ســاخت. مرد ایرانی که در ســریال های دهه 
۶۰ یا پدر و پدربزرگ )مثبت( بود یا مرد مدرن و تحصیل کرده یا مستبد 
و قلدر )منفی(. کمال، تصویر جدیدی بود. نه شــبیه ســتاره ها زیبا و 
جذاب بود، )ظاهری کاملا معمولی داشــت(. متعلق به طبقه متوسط 
و تحصیل کرده بود، در عین حال فرزندی نداشــت و گاهی با همسرش 
لجبازی می کرد. این تصویر توام با سادگی دوست داشتنی بود. به ویژه 
برای ما کــه اجراهای تئاتــر او را ندیده بودیم و تصویرمــان محدود به 

درخشش در نقشی کوتاه در »اجاره نشین ها« بود.
پس از »همســران« مهرانه مهیــن ترابی و کاویانی، مــورد توجه قرار 
گرفتند، اما کارنامه سینمایی هیچ کدام )به جز حضور در »سگ کشی« 
بهرام بیضایی( پــس از »همســران« قابل توجه نیســت. کاویانی در 
»آژانس دوستی«، بیشتر دیده شــد. صمیمی و ساده و بی تکلف، نقش 

را زندگی می کرد.
او که پیشتر نشان داده بود، برای بازی در نقش جدی و کمدی مناسب 
است. طنز را می شناســد و اندازه بازی را نگه می دارد. در »بانو«، نقش 
منفی بازی کرده بود و در »سگ کشــی«، نقشی پیچیده، در سال های 
پس از »همســران«، زیر ســایه محبوبیت آن نقش باقی ماند. نســل 
بازیگران تغییر کــرده بود و کاویانــی، معمولا در حاشــیه اما همواره 

محترم و محبوب ماند.
پیری و مرگ، همسایه اند. فرقی نمی کند از کدام در و در کدامین روز از 
سال از راه برسند. برای فردوس کاویانی، یک دهه سکوت و دوری در راه 
بود. گاهی تصویر یا خبری منتشر می شــد، اما آنچه او را در ذهن حفظ 

می کرد پخش های مکرر »همسران« و »آژانس دوستی« بود.
فردوس کاویانی به خانه ابدی رفت، ولی کمــال لطفی هنوز می خندد 
و چشم های گرد شــده از تعجبش را به مهین می دوزد، مش مهدی در 
خانه عباس آقا )عزت الله انتظامی( به رقص قنــدی )اکبر عبدی( نگاه 
می کند و حواسش پی دستمزد کارگرهاست، تابان پور، هنوز نقش بازی 
می کند تا گلرخ، مستاصل و درمانده به ناصر فکر کند ... زندگی فردوس 

کاویانی در نقش هایش تداوم دارد. روحش شاد.

کارگردان نمایش مطرح کرد
ونا شکل گرفت »خرم« با پایان کر

کارگردان نمایش »خرم« که در تماشــاخانه اهورا روی صحنه اســت، 
تولید و اجــرای این اثــر را به لحاظ تعــداد شــخصیت های متعدد و 

برنامه ریزی، ساخت دانست.

حمید عبدالحســینی که این روزها نمایش »خرم« را در تماشــاخانه 
اهورا روی صحنه برده است، درباره روند شــکل گیری این اثر نمایشی 
گفت: فکر می کنم اواخر ســال ۱۴۰۰ وقتی کرونا دیگر سایه اش را کم 
کم از ســر زندگی مان جمع می کرد ایده اجرای یک نمایش پرجمعیت 
که در آن روزها و شــرایط به یک رویا بدل شــده بود به ذهنم رســید و 
آن را با دوست جوان و مستعد نویســنده ام میلاد رضایی مطرح کردم. 
در نهایت پس از گفتگوهایی نمایشــنامه »خرم« نوشته شد اما شرایط 

اجرای آن تا به امروز مهیا نشد .
وی ادامه داد: اوایل امســال بالاخره تصمیم گرفتم »خرم« را به صحنه 
بیاورم که از همان آغاز می دانستم نمایش سختی به جهت برنامه ریزی 
و حضور بازیگران و شــخصیت های متعدد است و خب این نیاز به دقت 
و تمرکز زیادی داشــت که حضور خانــم عاطفی به عنوان دســتیار و 
برنامه ریز در این حوزه پیش برنده بود، هرچند که رســیدن به ترکیب 
فعلی بازیگران نیز خالی از آزمون و خطا نبــود و با جرح و تعدیل همراه 

شد.
کارگردان »خرم« توضیح داد: در پروسه تمرین ها از بازیگران خواستم 
که هر کاراکتری را با شناسنامه ارائه دهند. در »خرم« برایم نقش کوتاه 
و بلند مطرح نبود و همه آدم ها را در یک ســطح می دیــدم و به همان 
میزان برای شــان وقت و انرژی صرف شد. ســعی کردم از آدم ها تیپ 

نسازم و ابعاد مختلف آن ها را در ایفای نقش بازیگران منظور کنم.
عبدالحسینی با بیان اینکه »خرم« یک نمایش اجتماعی است، اظهار 
کرد: اجتماعی بودن اثر چیزی اســت که همــواره جزو علائق اصلی 
من در انتخاب سوژه و مضامین اســت که اینجا با رویکردی انتقادی 
همراه اســت. در واقع »خرم« می کوشــد به هجــو برخی تصمیم ها 
بپردازد که می تواند مناســبات زندگی عده ای را بــا مخاطره همراه 
ســازد. تصمیم هایی که ظاهراً کوچک اســت اما آثار بزرگی برجای 

می گذارند.
وی درباره دلایل تعدد اجرای محدود نمایش »خرم«، یادآور شد: ابتدا 
قرار نبود اجرای »خرم« محدود باشــد اما پاره ای مسائل منجر به این 
تصمیم شــد که البته بازخوردهای مثبتی را از مخاطب شــاهد بودیم 
و ما را برآن داشــت که به ادامه ایــن روند فکر کنیــم، بنابراین ممکن 
اســت شــاهد ادامه اجرای آن در آینده باشــیم. »خرم« نمایشی بود 
که جز با همراهــی و همدلی یک تیم صمیمی امــکان به صحنه آمدن 
پیدا نمی کرد و به عنــوان یکی از تولیدات آکادمی هنرهای نمایشــی 
تماشاخانه ســیمرغ بنیاد بیدل دهلوی جا دارد از زحمات جناب آقای 
حسین ســعیدی کیاســری قائم مقام مجموعه و حمایت های ایشان 

قدردانی کنم.
این کارگــردان تئاتر تأکید کــرد: وضعیت تئاتر ما ایــن روزها چندان 
سامانی ندارد ازیک ســو با برخی ســالن هایی روبه رو هســتیم که با 
معیارهای متفاوت قیمت های نجومی را جهت اجاره پیشنهاد می کنند 
و از سوی دیگر فشــارهای مالی و ضعف مفرط اقتصادی همچون یک 
چنگال عظیم گروه های مســتقل را در چنبره خود می فشــارند و روز 
به روز بنیه آن را تحلیــل می برند. در این میان نقش سیاســتگذاران و 
متولیان این حوزه با ســاز و کارهای حمایتی می تواند راهگشای تئاتر 
و گروه های مســتقل باشــد چراکه مدیران ســالن ها نیز دغدغه های 

هزینه ای خود را دارند.

یادداشت

قاب

خریدار  ناصر آویژه کــه به تازگی نمایش 
»بالاتر از ســیاهی« را در جشــنواره آیینی 
ســنتی اجرا کرده اســت، اعتقاد دارد که 
تغییرات شــتابزده و بــدون برنامه ریزی، 

آسیب زیادی به جشنواره های ما می زند.
این کارگــردان تئاتر که جــزو هنرمندان 
شناخته شــده تئاتر کودک است و امسال 
برای اولین بــار در جشــنواره نمایش های 
آیینی سنتی شــرکت کرده است، ارزیابی 
خــود را از برگــزاری ایــن جشــنواره در 
اســتان های گوناگون تشــریح و بابت هدر 
رفتن سرمایه های انسانی و معنوی مان ابراز 

تاسف کرد.
او درباره برگزاری بخش صحنه ای جشنواره 
در شهر گرگان، به اســتقبال تماشاگران از 
اجرای نمایشش  در جشــنواره اشاره کرد 
و افزود: طبیعتا اســتقبال تماشــاگران بر 
قضاوت مــن تاثیر گذار بوده اســت چراکه 
تمام ظرفیت تالار فخرالدین اسعد گرگانی 
رشت که بیش از ۴۰۰ صندلی دارد، پر شده 
بود ولی نمی توان فراموش کرد که برگزاری 
جشنواره در استان های دیگر عوارضی دارد 

که باید آنها را آسیب شناسی کرد.    
آویژه دربــاره مســائلی که بــرای اجرای 
نمایشــش داشــته اســت، توضیح داد: به 
عنوان نمونه ســتاپ نور و اجرای جنرال ما 
با تاخیر انجام شــد. ابتدا قرار بود سالن را ۴ 
ســاعت پیش از اجرا به ما تحویل بدهند که 
زمانی کمی بود ولی همین هم اتفاق نیفتاد 
و در نهایــت تقریبا دو ســاعت پیش از اجرا 
ســالن را تحویل گرفتیــم و همین موضوع 
ســبب کم و کاســتی هایی در اجرا شد به 
طوری که بخــش ویدیــوی نمایش مان با 
مشــکل رو بــه رو شــد و ناهماهنگی های 

دیگری هم رخ داد.
این کارگردان تئاتر اضافه کرد: بروز چنین 
ناهماهنگی هایی در خارج از تهران طبیعی 
است چون در بســیاری از اســتان های ما 
ساز و کار درســتی برای برگزاری جشنواره  
تعریف نشــده است. اغلب اســتان های ما 
تنها یکی دو ســالن تئاتر دارنــد و امکانات 
سخت افزاری شــان محدود داست. از سوی 
دیگر نداشــتن برنامه ریزی مناسب، سبب 
افت کیفی کارها می شود و این در شان یک 

جشنواره معتبر نیست.
آویــژه در عین حــال خاطرنشــان کرد: 
برگزاری جشنواره در اســتان های دیگر به 
خودی خود خیلی هم اتفاق پســندیده ای 
اســت و باعث رونق تئاتر در آن اســتان ها 
و پویایــی فرهنگی و حتی اقتصــادی آنها 
می شــود ولی وقتی ســاز و کارش فراهم 
نباشــد، بیشــتر به کاهش کیفــی منجر 
می شود. متاسفانه به نظر می رسد سیستم 
جدیــد تئاتر بیشــتر دنبــال بهره برداری 

تبلیغاتــی از این اتفاق اســت تــا اینکه به 
ضروریات آن توجه داشته باشد. به هر حال 
اگر قرار اســت این رویه ادامه پیدا کند، باید 
در طول زمان آن را آسیب شناسی و بررسی 

کرد.
او ادامه داد: برگزاری جشنواره آیینی سنتی 
در رشت از نظر اســتقبال تماشاگران و نیز 
رسیدگی به گروه های شرکت کننده خوب 
بــود ولــی برنامه ریزی ها ضعیــف بود در 
حالیکه تمام هدف یک جشنواره این است 
که آثاری با کیفیت بــالا روی صحنه برود و 
فرصتی برای برقراری ارتباط و گفتگو میان 
گروه های نمایشی شکل بگیرد ولی به دلیل 
نبود زیرســاخت لازم، این جا به جایی ها به 

جشنواره های ما آسیب می زند.
او یادآوری کرد: از ســوی دیگر متاســفانه 
کیفیت کارهای خارجی جشنواره در شان 

یک جشنواره بین المللی نبود.
این کارگردان تئاتر با ابراز تاســف از ضعف 
برنامه ریزی در برگزاری جشــنواره های ما 
تاکید کرد: این شتابزدگی ها و تصمیم های 
عجولانه حتی اگر تعمدی نباشد، ولی قطعا 

به جشنواره های ما ضربه می زند.
آویژه که سال هاست در حوزه تئاتر کودک 
فعال است، با اشاره به انتقال جشنواره تئاتر 
کودک و نوجوان از همدان به یزد ادامه داد: 
از این جا به جایی شــخصا ناراحت شــدم. 
مانند دانه ای بود که در زمینی رشــد کرده 
بود و حالا که ریشه داده، آن را از ریشه جدا 
کرده اند. مگر در یزد و اردکان چند ســالن 
تئاتر داریم که جشــنواره کــودک را به آن 
منتقل کرده اند. این جا بــه جایی ها را قبلا 
هم داشــته ایم از همدان به اصفهان و ارگ 
بم و ... به نظرم این گونه تصمیم گیری های 

شتابزده به نفع هیچ جشنواره ای نیست. به 
قول معروف ما ضررهای یک حرکت نو را از 
سر می گذارنیم و وقتی به رونق رسید، آن را 

جا به جا می کنیم.
او با بیان اینکه دلیل جا به جایی جشــنواره 
تئاتر کودک و نوجــوان را نمی داند، اضافه 
کرد: متولیــان بایــد فکری کننــد چون 
هنرمنــدان و مــردم همــدان بــرای این 
جشــنواره خیلی زحمت کشــیده بودند . 
البته گفته می شــد که همدان سهم خواهی 
می کنــد و باید بــرای این مســاله فکری 
می شد. مشکل دیگر هم این بود که طی این 
سال ها که جشــنواره در همدان مانده بود، 
زیرساخت های تئاتری این استان ارتقا پیدا 
نکرد و به همین دلیل آدم فکر می کند وقتی 
در همدان این مســائل را داشتیم دیگر چه 

توقعی از استان های دیگر می رود.
آویژه در عین حال تاکید کرد: البته شــاید 
اتفاقات پشــت پرده ای بوده کــه من از آن 
بی خبرم ولــی در هر حال ایــن نکته وجود 
دارد که همه ما در یک کشــور هستیم و زیر 
یک پرچم زندگی می کنیم ، می شــد کاری 

کرد که به این جا به جایی ها نکشد.
او با تاکید بر محاسن استقرار یک جشنواره 
در یک اســتان خــاص افــزود: در دنیا هر 
جشنواره معتبری به اسم یک شهر شناخته 
می شــود و این چنین است که آن جشنواره 
و شهر برند می شــوند. برگزاری جشنواره، 
در یک شــهر نه تنها باعث شور و حال مردم 
می شود ، بلکه در توسعه صنعت گردشگری 
و رشــد چرخه اقتصادی اثرگذار است. اما 

ناگهان همدان از این برندی در می آید.
آویــژه تصمیم های شــتابزده در برگزاری 
جشنواره ها را ناشی از نبود سیستم دانست 

و ادامــه داد: متاســفانه ما سیســتماتیک 
نیســتیم و این کمبود ضربه هــای زیادی 
به ما می زنــد. در حالیکه اگر ســاز و کار و 
سیاســتگذاری های مان مشــخص باشد، 
چنین مشکلاتی ایجاد نمی شود ولی وقتی 
همه چیر قائم به اشــخاص اســت، باید هم 

مدام شاهد این تغییرات باشیم.
او با ابراز تاسف از اینکه گویی جشنواره های 
ما باری به هر جهتی برگزار می شود، اضافه 
کرد: برای هیچ کدام از جشــنواره هایمان 
برنامه مدونی نداریــم و همین که مخاطب 
ســالن را پــر کند برایمــان کافی اســت. 
نمی خواهم قدرناشناس باشــم و زحمات 
مردم و مسئولان گرگان را کوچک بشمارم. 
آنها ســنگ تمام گذاشــتند ولی مشکلات 
و نواقص فنی، را نمی تــوان نادیده گرفت . 
دوستان به من می گفتند چقدر حساسیت 
به خرج می دهی، بحث جایزه و مســابقه که 
نبود ولی حساســیت من بــه دلیل آبروی 
جشنواره است و من دوست دارم، خودم کم 

نگذارم.
او در ادامــه از نبــود نام هــاش آشــنا در 
جشنواره نیز ابراز تاســف کرد و گفت: مگر 
در هر یک از جشــنواره ها چند برند داریم. 
من برند جشنواره آیینی ســنتی نیستم و 
برند جشــنواره کودک محســوب می شوم 
و با افتخــار می گویم که بــرای اولین بار در 
جشنواره آیینی سنتی شــرکت کردم ولی 
هیچ نام آشــنایی در آن ندیدم. خوب است 
که در هــر جشــنواره چند چهــره جدید 
معرفی شــود ولی کم توجهی به هنرمندان 
شناخته شده، اتفاقی است ناخوشایند چون 
اعتبار هر جشنواره ای در هر جای جهان، به 

نام هایی است که در آن حضور دارند.

ایــن کارگــردان خاطرنشــان کــرد: 
بعضــی از نمایش هایــی کــه در تهران 
اجرا شــده بود کارهــای موفقی بودند، 
در شــهرهای دیگــر امکان اجــرا پیدا 
نمی کنند چون حساســیت های نظارتی 
در شــهرهای مختلــف متفاوت اســت و 
همین مســائل هم سبب می شــود برخی 
نمایش های بــا کیفیت، به جشــنواره راه 

پیدا نکنند.
آویــژه بــا ابــراز تاســف از کم توجهی به 
ســرمایه های انســانی و نیز ســرمایه های 
معنــوی اضافه کــرد: روزگار یکســری از 
ســرمایه ها را از ما می گیرد در همین چند 
ســال اخیر چند هنرمند بزرگ را از دست 
داده ایم. تعدادی از همــکاران ما هم از تئاتر 
بریده اند و شغل شــان را تغییر داده اند یا در 
شــبکه نمایش خانگی فعال شده اند. بدین 
ترتیب مدام سرمایه های انســانی مان را از 

دست می دهیم.
این کارشــناس تئاتر تاکید کــرد: تا زمانی 
که افکارمان را عــوض نکنیم، رفتارمان هم 
تغییر نمی کند. اول باید دیــد تئاتر و تئاتر 
کودک را چقدر به رســمیت می شناســند 
و اگر واقعا چنین نگاهی داشــته باشــند، 
می توان به دلسوزی هایشان دل خوش کرد 
ولی اگر بخش نامه ای با جشنواره ها برخورد 
کنیم، به مخرج مشــترکی برای گفتگوی 

سالم دست نمی یابیم.
او با تاکید بر اینکه هر بخش فرهنگی، جزیی 
از هویت ماست، یادآوری کرد: سال هاست 
تعزیه به نام ما ثبت جهانی شده ولی در این 
مدت برای رشــد و حفظ آن چــه کرده ایم. 
همه می دانند تئاتر نیازمند سالن است ولی 
برای توسعه سالن هایمان تلاش نمی کنیم و 
به جای آن جشنواره ها را از شهری به شهری 

دیگر منتقل می کنیم.
پایانــی  بخــش  در  کارگــردان  ایــن 
در  کــرد:  خاطرنشــان  صحبت هایــش 
حــال حاضــر و در شــرایطی که قــارد به 
انجام یکســری تغییرات نیســتیم، خود ما 
مســئولیت داریم تا هر کاری را که به عهده 
می گیریم به درستی انجام بدهیم. مراقبت 
از کارمان نکته بســیار مهمی است و سبب 
تاثیرگــذاری بر دیگــران هم می شــود تا 
دست کم الگویی باشیم برای جوانانی که ما 
را می بینند. در این نــگاه، اول خودمان باید 
به کارمان احترام بگذاریــم و از آن مراقبت 
کنیم و به این شیوه به توسعه فرهنگ و هنر 
خود کمک کنیم. همچنانکه اجرای نمایش 
ما در جشنواره آیینی سنتی سبب شد چند 
استان دیگر خواســتار اجرای آن شوند. به 
این شیوه، راهی برای توسعه کار خود ایجاد 
کرده ایم و این مســئولیت اجتماعی هر یک 

از ماست.

با وجود این که تابســتان امسال گفته شــد آلفونسو 
کوارون قرار است فیلم بعدی خود »جین« را در فصل 
پاییز فیلمبرداری کند، اعتصاب بازیگران سرنوشــت 

این فیلم را نامعلوم ساخته است.

 به نقل از ورلد آف ریل، ســاخت فیلم »جین« توسط 
آلفونسو کوارون و با حضور شارلیز ترون هنوز با شدت 
و حدت منتظر پایان یافتن اعتصاب بازیگران اســت و 
امید دارد تا تولید آن را در نوامبر و اگر نشــد، به محض 

پایان اعتصاب آغاز کند.فیلمبــرداری این فیلم که در 
لس آنجلس آغاز خواهد شــد از حضور شــارلیز ترون 
بهره می گیرد.»جین« اولین فیلــم بلند کوارون پس 
از »روما« است که سال ۲۰۱۸ ســاخته شد. این فیلم 

بر اساس زندگی شــخصی فیلیپ کی دیک نویسنده 
داســتان های علمی تخیلی ساخته می شــود و رابطه 
تخیلی این نویسنده را با خواهر دوقلویش )جین( که ۶ 

هفته پس از تولد درگذشت، تصویر می کند.

جین

ون هنوز به نوامبر امید دارد ون؛»جین« آلفونسو کوار با همراهی شارلیز تر

در آیین اختتامیه جشن مهر سینمای ایران صورت گرفت

تجلیل از هنرمندان برگزیده جشن مهر سینمای ایران
خریدار   هنرمندان برگزیده اســتان های 
کشــور در دومین دوره جشن مهر سینمای 
ایران پنجشــنبه شــب با حضــور وزرای 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی و نفت در تالار 
اجتماعات ایوان شــمس مورد تجلیل قرار 

گرفتند.
 قادر آشــنا دبیر دومین دوره جشــن مهر 
ســینمای ایــران در این آیین، با تشــریح 
اهداف جشن مهر ســینمای ایران، از جمله 
این اهداف به برجسته کردن سال سینمای 
ایران و اســتفاده از ظرفیت تمام هنرمندان 
کشور اشاره کرد و گفت: جشن ملی سینما 
کمک می کند تا اســتعدادهای جدیدی را 
به ســینمای ایران معرفی و از سینماگران 

تجلیل کنیم.
وی افزود: در ۳۱ اســتان کشور این جشن 
برگزار شد و در اصفهان به دلیل سفر رئیس 
جمهوری و جشــنواره فیلم هــای کودکان 
و نوجوانان با تاخیر شــاهد برگــزاری این 

رویداد بودیم.
آشــنا به تجلیــل از ۵۲۹ هنرمنــد اعم از 
۶۳ هنرمند اســتانی، ۹۶ کارگــردان، ۴۱ 
فیلمنامه نویس، ۵۱ بازیگر، ۳۴ تهیه کننده 
و ۱۸ پژوهشگر در استان های مختلف کشور 
در این دوره از جشــن مهر ســینمای ایران 
اشاره کرد و گفت: برای جشــن پایانی ۳۱ 
نفر برگزیده شــدند که در این جشن حضور 

دارند.
در این مراســم، لوح تقدیر و تندیس بخش 
ملی دومین دوره جشن ملی به همراه هدیه 

نقدی به قربانعلــی طاهرفــر کارگردان از 
آذربایجان شــرقی، فرهاد قائمیان از استان 
اردبیل، اردلان محمدی فیلمساز از استان 
اصفهان، محمدعلی عســگری کارگردان 
از اســتان البرز، مهدی نورمهدی فیلمساز 
از اســتان ایلام، حســین صافی فیلمساز از 
استان بوشهر، رامبد رفیعی بازیگر از تهران، 
فریدون نجفــی کارگــردان از چهارمحال 
و بختیاری، رضــا زاده فخــار کارگردان از 
خراســان رضوی، نوح امانی فیلمســاز از 
خراســان شــمالی، امید مدهج فیلمساز 
از خوزســتان، محســن قهرمانــی مدیر 
جلوه های ویــژه از زنجان، محمد شــکیبا 
طراح صحنه از ســمنان، سیمین سربندی 
مستندساز از سیستان و بلوچستان، مهدی 
فقیه منفرد بازیگر از فارس، محمد برادران 

مدیر جلوه های ویژه از قزوین اهدا شد.
همچنین لوح تقدیــر و تندیس بخش ملی 
دومین جشن مهر سینمای ایران به محمد 
مهربان مدیر آموزشگاه سینمایی از استان 
خراســان جنوبی، بیژن رحمتی فیلمساز از 
آذربایجان غربــی، احمدرضا داوری خلج از 
قم، عدنان زندی کارگردان از کردســتان، 
عباس بلوچی فیلمســاز از کرمان، علیرضا 
فرخی فیلمســاز از جنــوب کرمان، محمد 
پیری از کرمانشاه، رضا محقق از کهگیلویه 
و بویراحمــد، مصطفی ربانی فیلمســاز از 
گلســتان، نادر معصومی نیک فیلمســاز 
از گیــلان، فرهــاد عیوض پور فیلمســاز 
از لرســتان، یاســر طالبی کارگــردان از 

مازندران، محمد طالبی فیلمســاز از استان 
مرکزی، محمود شــهبازی کارگــردان از 
هرمــزگان، امیــر ســماواتی تهیه کننده 
از همدان و محســن عباســی سرچشــمه 

فیلمساز از استان یزد اهدا شد.
در ادامه لــوح تقدیر و تندیــس بخش ملی 
دومین دوره جشن مهر ســینمای ایران به 
همراه هدیه نقدی جشنواره به محمدمهدی 
فداکار، مهران فاطمی و سیدعلی احمدزاده 
اســتانداران کرمــان، یــزد، کهگیلویه و 
بویراحمد به خاطر توســعه زیرساخت های 
سینمایی و حمایت از رویدادهای سینمایی 
و اهتمام در اجرایی کــردن تفاهم نامه های 

استانی در حوزه سینما تعلق گرفت.
لوح تقدیر و تندیس بخــش ملی دومین 
دوره جشن مهر سینمای ایران همچنین 
به سازمان ســینمایی سوره به عنوان نهاد 
فعال زیر ساخت ســینمایی، سید ابراهیم 
عامریان به دلیــل تهیــه کنندگی فیلم 
فســیل به عنــوان پرفروش تریــن فیلم 
ســینمایی ایران، حامد عنقا بــه عنوان 
تهیه کننده فیلم غریــب پرفروش ترین 
فیلم دفاع مقــدس، محمدامین همدانی 
تهیــه کننــده پســردلفینی بــه عنوان 
پرفروش تریــن فیلم کــودک و نوجوان، 
کامــران حجــازی تهیــه کننــده فیلم 
ســینمایی کت چرمی به عنوان پرفروش 
فیلــم اجتماعی خانــواده، محمود بابایی 
تهیه کننده فیلم سینمایی بدون قرار قبلی 
به عنوان پرفروش ترین فیلم ســینمایی 

دینی، عبــدالله علی خانــی تهیه کننده و 
پخش کننده پیشکسوت فیلم، هوشنگ 
توکلی بــه عنــوان بازیگر پیشکســوت 
ســینمای ایران، رضا صفائی پــور بازیگر 
سینما به پاس ســال ها فعالیت در عرصه 
ســینما، رضا ایرانمنش به عنوان هنرمند 
ایثارگر ســینمای ایران تندیس تندیس 
لوح تقدیر دومین جشــن مهر ســینمای 

ایران اهدا شد.
در آیین اختتامیه جشن مهر سینمای ایران 
وزیر نفت، وزیر فرهنگ  و ارشــاد اسلامی، 
جمعی از مقامات وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی و ســازمان ســینمایی، تعدادی از 
هنرمندان و بازیگــران از جمله اکبر عبدی، 
هوشــنگ توکلــی، حشــمت الله آرمیده، 

مرضیــه برومند، بهــروز شــعیبی، اتابک 
نادری، رضا ایرانمنش، بهــرام ابراهیمی و 
جمعی مسوولان اعم از استاندار تهران و ۳۱ 

برگزیده استان های کشور حضور داشتند.
افتتاحیه جشــن مهر ســینمای ایران در 
اســتان های مختلــف کشــور از دهم مهر 

برگزار شد و امروز به کار خود پایان داد.
ســال گذشــته، این جشــن در ۲۲ استان 
برگزار شده بود و امسال در ۳۱ استان کشور 

برگزار شد.
»جشــن مهر ســینمای ایران« به دبیری 
قادر آشنا و زیر نظر معاونت توسعه فناوری 
و مطالعات ســینمایی از ۲۶ شهریور تا ۱۰ 
مهرماه در اســتان ها و ۱۳ مهرماه در تهران 

برگزار شده است.



 مهدی کرمی پنجم شد
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میدان

خریدار  وزنه بردار دســته ۱۰۹ کیلوگرم 
ایران در بازی های آسیایی هانگژو موفق به 

کسب مدال نشد.
  در ســیزدهمین روز بازی های آســیایی 
هانگــژو، وزنه بردار دســته ۱۰۹ کیلوگرم 

ایران موفق به کسب مدال نشد. 
مهدی کرمی در رقابت گروه A دسته ۱۰۹ 
کیلوگرم وزنه برداری مــردان، رکورد ۱۷۰ 
یک ضرب، ۲۱۰ دوضــرب و مجموع ۳۸۰ 

کیلوگرم پنجم شد و از کسب مدال بازماند.
پیش از این رضا دهــدار در حرکت یکضرب 

موفق به ثبت رکورد نشد و اوت کرد.
۹ وزنــه بــردار در گــروه A دســته ۱۰۹ 
کیلوگرم به رقابت پرداختنــد و  چهار وزنه 
بردار کره جنوبی، عراق، ترکمستان و ایران 
اوت کردند و پنــج وزنه بردار در جدول باقی 

ماندند. کرمی هم در رده پنجم قرار گرفت. 
در بخــش مــردان پیــش از این حســین 
سلطانی در دســته ۸۱ کیلوگرم، مصطفی 
جوادی و امیرحقوقی در دسته ۹۶ کیلوگرم 

موفق به گرفتن مدال نشدند. 
عملکرد نمایندگان ایران به شرح زیر است:

حرکت یک ضرب 
رضا دهــدار در دســته ۱۰۲ کیلوگرم وزنه 
می زند امــا از آنجا که این دســته وزنی در 
بازی های آسیایی نیست، در یک وزن بالاتر 
یعنی دسته ۱۰۹ کیلوگرم وزنه زد که ناکام 
بود.او در حرکــت اول یک ضرب، وزنه ۱۶۹ 

کیلوگرم را انداخت. در حرکت دوم، پشــت 
وزنه ۱۷۰ کیلوگرم قرار گرفت و این وزنه را 

هم نتوانست مهار کند.
نواب نصیرشــلال ســرمربی تیم ملی برای 
حرکت ســوم دهدار، وزنه ۱۷۵ کیلوگرم را 
انتخاب کرد و او این وزنــه را هم انداخت و 
سپس پای خود را گرفت و لنگ لنگان تخته 

را ترک کرد.
مهدی کرمی دیگر نماینده ایران در حرکت 

اول، وزنــه ۱۷۰ کیلوگرم را مهــار کرد اما 
در حرکت دوم و ســوم در مهــار وزنه ۱۷۵ 

کیلوگرم ناکام ماند.
 او نیز موفق نشد نمایش خوبی از خود نشان 

دهد. 

حرکت دوضرب
کرمی در حرکت اول دوضــرب، وزنه ۲۱۰ 
کیلوگرم را نتوانســت مهار کرد و در حرکت 

دوم موفق وزنه ۲۱۰ کیلوگرم را بالای ســر 
ببرد.او برای گرفتن مــدال باید در حرکت 
سوم، وزنه ۲۲۲ کیلوگرم را مهار می کرد اما 
ان را انداخت و به این ترتیب از کسب مدال 

بازماند.

رکورشکنی  چین و ازبکستان برای 
رسیدن به طلا 

در شــرایطی که نمایندگان ایران با نشــان 

دادن عملکــرد ضعیف، کار خــود را خیلی 
زود بــه پایــان رســاندند، دو  وزنــه بردار 
ازبکســتان و چین برای گرفتن مدال طلا 
رقابت تماشــایی را به نمایش گذاشــتند و 
رکوردهای بازی های آســیایی چندین بار 

شکستند.
هوان هوا لیو وزنه بردار چین بــا مهار وزنه 
۲۲۷ کیلوگرم در دوضرب، رکورد مجموع 
خود را بــه ۴۱۲ کیلوگرم رســاند و رکورد 

بازی ها را یک کیلوگرم شکست. 
اکبر ژورائف از ازبکســتان در دوضرب وزنه 
۲۲۸ را بالای ســر برد و رکــورد دوضرب و 
مجموع  بازی ها شکست. سپس وزنه بردار 
چین در آخرین حرکت دوضرب، وزنه ۲۳۳ 
کیلوگرم را مهار کرد و بــا ثبت رکورد ۴۱۸ 
کیلوگرم دوباره رکــورد دوضرب و مجموع 
بازی ها را شکســت و قهرمــان بازی های 

آسیایی شد.

مدال آوران دسته 10۹ کیلوگرم:
۱- هوان هوا لیــو از چین با رکــورد ۱۸۵ 
یک ضرب، ۲۳۳ دوضــرب و مجموع ۴۱۸ 

کیلوگرم )مدال طلا(
۲- اکبر ژورائف از ازبکســتان با رکورد ۱۸۹ 
یک ضرب، ۲۲۸ دوضــرب و مجموع ۴۱۷ 

کیلوگرم )مدال نقره(
۳- روســلان نورالدینوف از ازبکســتان با 
رکــورد ۱۷۵ یک ضــرب، ۲۱۶ دوضرب و 

مجموع ۳۹۱ کیلوگرم )مدال برنز(

دروازه بان تیم فوتبال نســاجی مازندران نســبت به 
اظهار لطف هــواداران الهلال عربســتان بــه رفتار او 
واکنش نشــان داد و گفت: رفتار من نشــات گرفته از 

تمدن هفت هزار ساله ایران است.
دیدار تیم های فوتبال الهلال و نســاجی در هفته دوم 
لیگ قهرمانان آسیا در حالی در درزشگاه آزادی برگزار 
شــد که نماینده عربستان توانست ســه بر صفر پیروز 

شود.

با این حال حاشیه های به وجود آمده در جریان اخراج 
امیرمحمد هوشمند و سلمان فرج حاشیه هایی را روی 
سکوهای اســتادیوم آزادی رقم زد که منجر به ملتهب 

شدن جو بازی شد.
هنــگام خروج فرج از مســتطیل ســبز تماشــاگران 
احساســی نســاجی ســمت او بطری های آب پرتاب 
کردند که رشــید مظاهــری با طی مســافت زیادی، 
ســلمان فرج را تا داخــل تونــل همراهی کــرد و از 

تماشاگران خواســت تا از پرتاب اشــیا به درون زمین 
دســت بردارند.همین واکنش مظاهــری کافی بود تا 
هواداران الهلال در فضــای مجازی واکنش های مثبت 
زیادی را به او انجام دهند تا این بازیکن با انتشار پیامی 

نسبت به این اظهار لطف آنها واکنش نشان دهند.
رشید مظاهری در این خصوص عنوان کرد: این روزها 
همه از رفتار من در حمایت از بازیکن الهلال عربستان 
در دیدار تیــم محبوب مازندران با نماینده عربســتان 

ســعودی تمجید می کنند؛ اما من می خواهم اینگونه 
بگویم که ایــن رفتار من یک وظیفه اخلاقی از ســوی 

هر ایرانی متمدنی با پشتوانه ۷ هزار سال تمدن است.
تمدنی بــر پایه انســانیت، مهــر و دوســتی. اگر چه 
نمی توانم غم خود را از شکســت تیمــم در این دیدار 
مهم پنهان کنم، اما می بایســت از لطــف و محبتی که 
هــواداران تیــم محبوب الهلال عربســتان بــه بنده 

داشتند، سپاسگزاری کنم .

چهره

واکنش مظاهری به تشکر الهلالی ها: تمدن هفت هزار ساله ایرانی داریم

عملکرد ایــده آل هافبک های پرســپولیس در 
دیدار با الدحیل احتمال حفــظ آنها در ترکیب 
تیم را برای ادامه بازی های فصل بیشــتر کرده 

است.
 پیروزی یک بر صفر پرسپولیس مقابل الدحیل 
قطر در حالی رقم خورد که میلاد سرلک به دلیل 
محرومیت و وحید امیری و مهدی ترابی به دلیل 

آسیب دیدگی غایب بودند.
کادر فنــی پرســپولیس ترجیح داد یاســین 
ســلمانی، ســروش رفیعی و امید عالیشاه را به 
ترکیب اضافه کند تا با ترکیبی نســبتا متفاوت 
مقابل تیم قدرتمند الدحیل قطر با حضور فلیپ 

کوتینیو، مایکل الونگا و معز علی قرار بگیرد.
عملکرد مطلوب یاسین ســلمانی رضایت کامل 
یحیی گل محمدی را به همراه داشــته است تا 

حالا تبدیل به هافبک محبــوب کادر فنی برای 
ادامه بازی های لیگ برتر و لیگ قهرمانان آســیا 

شود.
ســلمانی در جریان بازی با الدحیل نــه تنها به 
بهبود عملکرد خط میانی برای ارسال پاس های 
سالم به مقصد کمک کرد بلکه با دوندگی بالای 
خــود باعث فشــار روی مدافعــان حریف برای 
بازی سازی شــد تا کمترین فشــار روی دوش 
مدافعان پرســپولیس بــرای مهــار بازیکنانی 

همچون کوتینیو و اولونگا بیاید.
سلمانی در حالی به جمع بازیکنان مورد اعتماد 
گل محمدی اضافه شــد که جمع هافبک های 
بازیساز این تیم با حضور نفراتی همچون سرلک، 
سینا اســدبیگی، رفیعی و ترابی پر تعداد است و 

یک اشتباه می تواند آنها را نیمکت نشین کند.

عملکرد مطلوب ســلمانی، رفیعی و عالیشــاه 
کار را برای حضور ســایر بازیکنــان خط میانی 
سخت تر از گذشته کرد تا شاید تغییرات اساسی 
در لیست بازیکنان اصلی در ادامه بازی ها شکل 

بگیرد.
 باید دید گل محمدی در شروع دوباره بازی های 
لیگ برتر چه ترکیبی را بــرای تقابل با گل گهر 

سیرجان انتخاب خواهد کرد.

شکست غیرمنتظره دختران کبدی  ایران در بازی های آسیایی
 طلای جاکارتا به برنز تبدیل شد

تیم ملی کبدی زنان ایران با شکســت مقابل چین تایپــه به مدال برنز 
بازی های آسیایی رسید.

 تیم ملی کبدی زنان ایــران در مرحله نیمه نهایی بازی های آســیایی 
هانگژو به مصاف چین تایپه رفت و با نتیجه ۲۴ بر ۳۵ مغلوب چین تایپه 
شد و به فینال این مســابقات نرســید. آنها به همراه نپال به مدال برنز 

مشترک دست یافتند. 
شاگردان شــایلا جین در مرحله مقدماتی نپال و بنگلادش را شکست 

داده بودند و به نیمه نهایی رسیده بودند.
تیم ملی کبدی زنان ایران در بازی های آســیایی جاکارتا به مدال طلا 

رسیده بود. 
دیدار دیگر نیمه نهایــی میان هند و نپال برگزار شــد که هند با نتیجه 
۶۱ بر  ۱۷ پیروز شد. بنابراین دیدار نهایی میان چین تایپه و هند شنبه 

۱۰:۳۰ صبح برگزار می شود.
ســعیده جعفری، صدیقه جعفــری، فاطمه خدابنده لــو، غزال خلج، 
رویا داودیان، محدثه رجبلو، مریم ســلگی، محبوبه ســنچولی، فریده 
ظریفدوســت، زهرا کریمی، فاطمه منصوری، راهله نادری نفرات تیم 

ملی کبدی ایران در این بازی ها بودند. 
شایلا جین به عنوان سرمربی، ســلیمه عبداله بخش به عنوان مربی و 

زهرا رحیمی نژاد به عنوان سرپرست هدایت این تیم را برعهده دارند.

شکست ملی پوش کاراته زنان ایران مقابل ویتنام
آتوسا گلشــادنژاد در دومین مســابقه خود مقابل کاراته کای ویتنامی 

شکست خورد.
 در ادامه رقابتهای کاراته بازیهای آســیایی هانگو، آتوسا گلشادنژاد در 
وزن ۶۱-کیلوگرم کاراته زنان پس از پیروزی ۴-۱ در دور اول برابر سارا 
العامری از امارات، در مســابقه دوم به مصاف حریف ویتنامی رفت که با 

رای داوران و در حالی که نتیجه ۲-۲ بود، بازنده اعلام شد.
باید منتظر ماند و دید گلشادنژاد برای مســابقه شانس مجدد و کسب 

مدال برنز فرصت رقابت خواهد داشت یا خیر.
ســجاد گنج زاده دیگر کاراته کای ایران اســت که به فینال وزن ۸۴+ 

کیلوگرم رسیده است.

 اشک های رکسانا رازقیان پس از چهارمی 
در بازی های آسیایی بخاطر یک ثانیه

ملی پوش قایقرانی اســلالوم زنان ایران گفت: قول خیلی سخت است 
ولی اول از همه برای خودم که این همه سال تلاش کردم  و می دانم که 

دارد نتیجه می دهد سعی می کنم المپیکی شوم.
  رکسانا رازقیان  ملی پوش اســلالوم ایران با یک ثانیه پایین تر از رقبای 
خود از چین تایپه، چین و قزاقستان ایستاد. او بعد از مسابقه در حالی که 

گریه می کرد؛ گفت: خیلی سخت بود که این طور از نظر زمانی نزدیک 
باشی و در یک قدمی سکو آن را از دست بدهی ولی خب اسلالوم همین 

است و در رودخانه هر چیز غیر قابل پیش بینی است.
او افزود: نمی دانم شــاید چند ثانیه می توانســتم زمان را کم کنم ولی 
وقتی موج با ذهنیت همراهی نکند این اتفــاق می افتد. با این حال فکر 

می کنم بهترین عملکردم را داشتم.
رازقیان در حالی که از هانگژو عازم ژاپن می شود تا برای کسب سهمیه 
بازیهای المپیک پاریس تلاش کند، خاطرنشان کرد: قول خیلی سخت 
اســت ولی اول از همه برای خودم که این همه ســال تــلاش کردم  و 
می دانم کــه دارد نتیجه می دهد ســعی می کنم المپیکی شــوم. در 
اســلالوم حداقل نیاز به ۱۰ ســال تجربه دارید تا به ســکو برسید. من 

بزودی از اینجا به ژاپن می روم تا در انتخابی المپیک شرکت کنم. 

صعود رحمان عموزاد به نیمه نهایی کشتی آزاد 
بازی های آسیایی

نماینده وزن ۶۵ کیلوگرم کشــتی آزاد ایران با کسب سومین پیروزی 
راهی دیدار نیمه نهایی بازی های آسیایی چین شد.

 در ادامه رقابت های ۲ وزن نخست کشــتی آزاد بازی های آسیایی در 
هانگژوی چین، رحمان عموزاد نماینده وزن ۶۵ کیلوگرم ایران و دارنده 
مدال طلای جهان در ســومین مبارزه و در مرحله یــک چهارم نهایی 
مقابل باون وی از چین به روی تشــک رفت و در پایان با نتیجه ۶ بر صفر 

به برتری رسید و راهی نیمه نهایی شد.
عموزاد در نیمه نهایی به مصاف برنده مبارزه باجرانگ پونیا کشتی گیر 
مطرح و عنوان دار هندی و دارنده مــدال های برنز المپیک و نقره و برنز 

جهان و علیبگ بگوف کشتی گیر روس تیم بحرین می رود.
عموزاد پیش از این در دور اول مقابل عباس رحمان اف از ازبکســتان با 
نتیجه ۱۲ بر ۶ به برتری رسید و در دومین  مبارزه نیز برابر مقابل کایکی 

یاماگوچی از ژاپن به سختی و با نتیجه ۲ بر یک به برتری رسید.
ابراهیم خواری دیگر نماینده ایران در روز نخست این مسابقات بود که 
پس از برتری ۱۰ بر صفر مقابل حریفــی از فیلیپین، برابر امان از هند با 
نتیجه ۱۹ بر ۸ شکســت خورد. خواری برای حضــور در گروه بازنده ها 
باید منتظر صعود رقیبش به دیدار فینال باشد، در غیر اینصورت از دور 

مسابقات کنار خواهد رفت.

حذف تیم ریکرو مردان ایران از بازی ها آسیایی
وکمان بدون مدال  پایان کار تیر

تیم ملی ریکرو مردان ایــران در مرحله یک چهــارم نهایی مقابل تیم 
اندونزی شکست خورد و از دور رقابت ها حذف شد.

 در سیزدهمین روز بازی های آســیایی هانگژو، تیم ریکرو مردان ایران 
متشکل از رضا شبانی، محمدحسین گلشنی و صادق اشرفی در مرحله 

یک چهارم نهایی مقابل اندونزی رقابت کرد.
تیم ایران در پایان با نتیجه ۶ بر ۲ مقابل این تیم شکســت خورد و از دور 

رقابت ها حذف شد. 
آرمین پاکزاد، میلاد رشــیدی، محمدصالح پالیزبان، یسنا پورماهانی، 
مبینا فلاح، زهرا نعمتی، رضا شــبانی، صادق اشــرفی، محمدحسین 
گلشنی و گیسا بایبردی نمایندگان تیروکمان ایران در بخش انفرادی 

کامپوند و ریکرو بودند که حذف شدند.
تیم میکس کامپونــد در مرحله یک هشــتم نهایی حذف شــد و تیم 

میکس ریکرو چهارم شد.
تیم کامپوند مردان و تیــم ریکرو زنان و مــردان در مرحله یک چهارم 

نهایی متوقف شدند. 
با این حســاب تیروکمان ایران بدون مــدال به کار خــود در بازیهای 

آسیایی پایان داد.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قزوین
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد 

سند رسمی 
شناسه آگهی: 1579353

برابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۹۰۶۸۰۰۲۸۱۲ مورخ ۱۴۰۲/۰۶/۰۸ پرونده 
کلاسه ۳۲۰ ۱۴۰۱۱۱۴۴۰۹۰۶۸۰۰۰ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی مالکیت 
آقای محسن شاه سواریان به شناسنامه شماره ۱۷۷ کد ملی ۴۳۲۳۵۰۰۵۵۶ 
صادره از قزوین فرزند ابوالقاســم در ششدانگ یک قطعه باغ سنتی با این 
توضیح که صورت مجلس تحدیدی بایســتی طبق مقررات رسیدگی و اصلاح 
گردد به مساحت ۲۱۵۱ متر مربع با قید کسر جرایم احتمالی پلاک شماره ۶۶ 
فرعی از ۲۳ اصلی واقع در قزوین بخش ۵ حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین 
خریداری مع الواسطه از میرزا محمود خان همرنگ و خدیجه سلطان خانم تائید 
و محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز آگهی میشــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۰۷/۱۵
تاریخ انتشار نوبت دوم :۱۴۰۲/۰۷/۳۰

فرح معینی- رئیس ثبت اسناد و املاک

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــمار۴۰۶۳ ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۱۰۰مــورخ ۱۴۰۲/۶/۲۷ هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
بندرگنــاوه تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی اقای محمود عباس پور فرزند عباس به شــماره 
شناســنامه ۷۱۳۰ کد ملی ۳۵۳۹۲۶۱۳۰۳ صادره از گناوه را نسبت به ششدانگ عرصه واعیان 
یک قطعه زمین کشــاورزی مشهور به مازه شور به مساحت ۱۳۴۳۲۱ مترمربع درقسمتی از پلاک 
۱۳۶۴ اصلی واقع در قریه چاه شور گناوه خریداری مع الواسطه از اقای عباس عباس پور و شرکاء 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵روز آگهی می شود. 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به ظرف مدت دو ماه آگهی اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند 
مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قضایی نمی 

باشد. م الف: ۶۰۵
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۷/۱۵ تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۷/۳۰

محمد چهابدار- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــمار۴۰۶۳ ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۱۰۰مــورخ ۱۴۰۲/۶/۲۷ هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
بندرگنــاوه تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی اقای محمود عباس پور فرزند عباس به شــماره 
شناســنامه ۷۱۳۰ کد ملی ۳۵۳۹۲۶۱۳۰۳ صادره از گناوه را نسبت به ششدانگ عرصه واعیان 
یک قطعه زمین کشاورزی به مساحت ۷۲۲۰۷/۷۷ مترمربع درقسمتی از پلاک ۱۳۶۴ اصلی واقع 
در قریه چاه شور گناوه خریداری مع الواسطه از اقای عباس عباس پور و شرکاء محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به ظرف مدت دو ماه آگهی اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قضایی نمی باشد. م الف: ۶۰۶
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۷/۱۵
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۷/۳۰

محمد چهابدار- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــمار۳۹۶۸ ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۱۰۰مــورخ ۱۴۰۲/۶/۲۵ هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
بندرگناوه تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی اقای محمدکریم حسینی فرزند محمد قلی به شماره 
شناســنامه ۱کد ملی ۳۵۳۹۸۲۲۴۶۱ صادره از گناوه را نســبت به ششدانگ عرصه واعیان یک 
قطعه زمین کشــاورزی به مساحت ۴۴۶۱۳/۳۷ مترمربع درقســمتی از پلاک۹۰۳اصلی واقع در 
چهارروستایی گناوه خریداری مع الواسطه از اقای محمد قلی حسینی و شرکاء محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به ظرف مدت دو ماه آگهی اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قضایی نمی باشد. م الف: ۶۰۹
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۷/۱۵
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۷/۳۰

محمد چهابدار- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابــر رای شــمار۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۱۰۰۳۹۶۶مورخ ۱۴۰۲/۶/۲۵ هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
بندرگناوه تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی اقای محمدکریم حسینی فرزند محمد قلی به شماره 
شناسنامه ۱کد ملی ۳۵۳۹۸۲۲۴۶۱ صادره از گناوه را نسبت به ششدانگ عرصه واعیان یک قطعه 
زمین کشاورزی به مساحت ۴۰۲۸۳مترمربع درقسمتی از پلاک۹۰۳اصلی واقع در چهارروستایی 
گناوه خریداری مع الواسطه از اقای محمد قلی حسینی و شرکاء محرز گردیده است. لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به ظرف 
مدت دو ماه آگهی اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد. صدور 

سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قضایی نمی باشد. م الف:۶۱۰
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۷/۱۵
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۷/۳۰

محمد چهابدار- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه

سندکمپانی موتورسیکلت نامی ۲۰۰ مدل ۱۳۹۶رنگ زرشکی به شماره 
پلاک  ۶۴۲/ ۵۵۸۷۴ وشــماره موتور ۷۵۷۳۴ وشــماره بدنه ۲۶۱۱ به 
مالکیت نمایندگی جواد ثقفی مفقود گردیده واز درجه اعتبار ساقط میباشد.

ســند کمپانی موتورســیکلت نامی۱۵۰ مدل ۱۳۹۶ رنگ زرشکی به شماره 
پلاک ۶۴۲/ ۳۷۸۹۲وشماره موتور ۷۸۴۵۹ و  شماره بدنه ۲۵۶۹ به مالکیت 

نمایندگی جواد ثقفی مفقود گردیده واز درجه اعتبار ساقط میباشد

تیراندازی
شعبانی بهار پس از بی مدال ماندن کمانداران:

وانی داشتیم وحی و ر  مسئله ر
رئیس فدراسیون تیراندازی با کمان گفت: 
مســئله روحی و روانی در تیم وجود داشت 
که وقتی بــه تهران برگردیــم روی آن کار 

می کنیم.
غلامرضا شــعبانی بهار رئیس فدراســیون 
تیراندازی بــا کمان در خصــوص عملکرد 
تیم های ملی کامپوند و ریکرو در بازی های 
آســیایی هانگژو اظهار داشــت: تیم های 
مــردان و زنــان کامپوند مــا واقعا خوش 
درخشــیدند. »تام دیلن« دبیرکل فدراســیون جهانی به مــن و خانم 
فرهادی زاد )نایــب رئیس کمیته ملی المپیک( گفــت تحولی در بخش 
ریکرو ایران ایجاد شــده اســت. همچنین در بخش میکس ریکرو، چین 
را شکســت داده ایم که در دنیا اول بوده اســت. این اتفاق نشان می دهد 
مســیری که برای ریکرو اعم از برنامه و مربی انتخاب کرده ایم، درســت 
اســت. البته باید به حمایت کمیته ملی المپیک و وزارت ورزش نیز اشاره 
کنم. در مسابقات امروز و روز گذشته، شخصیت قهرمانی را در تیم ریکرو 
دیدم. ســرمایه گذاری هایی که انجام داده ایم را باید ادامه دهیم. قطعا در 

آینده توفیقات بیشتری خواهیم داشت.
وی ادامه داد: نگاه فدراسیون جهانی به ســمت ریکرو است. شائبه هایی 
مبنی بر حذف برخی رشته ها وجود دارد اما ریکرو المپیکی بوده، بنابراین 
اگر می خواهیم سهمیه بگیریم  و حضور خوبی در المپیک داشته باشیم، 
باید به ریکرو توجه ویژه کنیم. شــرایط امروز ما به هیچ عنوان با پنج سال 
پیش قابل مقایسه نیســت. الحمدالله هم بانوان و هم آقایان ما در بخش 
ریکرو به این باور رســیده اند که می توانند در آینده بیشــتر نقش آفرینی 
کنند.رئیس فدراســیون تیراندازی با کمان درباره انتظــار مدال آوری 
از کامپوند که محقق نشــد، تصریح کرد: کامپوند در بازی های آســیایی 
۲۰۱۸ جاکارتا به مدال برنز بخش میکس رسید. ارزیابی های مربی خیلی 
بالاتر بود. مسئله روحی و روانی در تیم وجود داشــت که وقتی به تهران 
برگردیم روی آن کار می کنیم. یک مســئله ذاتــی در مجموعه به وجود 
آمده اســت که باید آن را برطرف کنیم. ما از کامپوند ناامید نیســتیم اما 
از امروز تا المپیک ۲۰۲۴ پاریس، توجه مان به ریکــرو خواهد بود. البته 
عملکرد کامپوند را هم بررسی و اشــکالات خود را شناسایی خواهیم کرد 

ولی تمرکز جدی و تخصصی ما روی ملی پوشان ریکرو است.

انتخاب های پیچیده برای خط میانی

مثلث جدید پرسپولیس مطلوب گل محمدی است



برای پنجمین سالی متوالی محقق شد؛

ح داناب و گسترش سواد آبی رتبه برترشرکت آب منطقه ای کردستان در اجرای طر

استان

ســنندج-فاطمه ملایــی   براســاس 
توســط  آمــده  بعمــل  ارزیابی هــای 
شــرکت مادر تخصصــی مدیریــت منابع 
آب ایــران، روابــط عمومــی شــرکت آب 
منطقــه ای اســتان کردســتان در اجرای 
فرهنگ ســازی  و  اطلاع رســانی  پــروژه 
شــیوه های حفاظت از منابــع آب "طرح 
داناب" در ردیف اســتان های با عملکرد 

عالی قرار گرفت.
 آرش آریانــژاد ضمــن تبریــک و قدردانــی 
کــه در اجــرای  از مجموعــه همکارانــی 
تــلاش و  پــروژه بیشــترین  ایــن  موفــق 
گفــت:  داشــته اند،  مبــذول  را  همــت 
ترویــج  و  فرهنگ ســازی  راســتای  در 
آب،  مصــرف  مدیریــت  شــیوه های 
ســوی  از  شــیوه نامه هایی  ســاله  هــر 

شــرکت مدیریــت منابــع آب ایــران بــه 
شــرکت های آب منطقه ای سراسر کشور 
ابــلاغ می گــردد کــه بــر آن اســاس کلیــه 

شــرکت های مربوطه، نسبت به انتخاب 
مشــاور و انعقــاد تفاهم نامــه بــا اداره کل 
آمــوزش و پــرورش اســتان بــرای آموزش 

دبیران و دانش آموزان مقاطع متوسطه 
اول و دوم در خصوص شیوه های بهینه 
مصرف آب خصوصاً در بخش کشاورزی 
و حفاظت از منابــع آب زیرزمینی، اقدام 

می نمایند.
ملــی  طــرح  افــزود:  آریانــژاد  مهنــدس 
دانش آمــوزی نجــات آب کــه بــه اختصار 
از آن بــه  عنــوان »دانــاب« یــاد می شــود، 
براساس ایده علمی برگرفته از مطالعات 
جامــع، پیرامــون طرح هــای فرهنگــی و 
آموزشی در زمینه مســائل و چالش های 

آب کشور تدوین گردیده است.
وی با اشاره به کسب رتبه چهارم کشوری 
در اجرای طرح داناب و گســترش ســواد 
آبــی توســط ایــن شــرکت، افــزود: طــرح 
داناب و گسترش سواد آبی زیر مجموعه 

از  حفاظــت  و  تعادل بخشــی  طــرح 
منابــع آب زیرزمینــی اســت کــه در ایــن 
طــرح حــدود 15 پــروژه تعریــف شــده که 
توســط حــوزه حفاظــت و بهره بــرداری 
شــرکت های آب منطقــه ای کشــور اجــرا 

می گردد.
منطقــه ای  آب  شــرکت  عامــل  مدیــر 
کردســتان، ادامه داد: در سال تحصیلی 
جــاری نیــز ایــن شــرکت نســبت بــه عقد 
قرارداد و تفاهم نامه با جهاد دانشگاهی 
کل آمــوزش و  کردســتان و اداره  واحــد 
پرورش استان، برای اجرای طرح داناب 
و گســترش ســواد آبی، اقــدام نمــوده که 
با تعامــل و حســن همــکاری، افــق های 
روشــنی پیــش روی این طــرح، در پیش 

است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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در شهر گرگان
گرگان-مهنازمحمدزمانــی   امیر یوســفی رئیس اتاق بازرگانــی ، صنایع 
، معادن  وکشــاورزی گــرگان با اشــاره به ســفر اخیر مســئولان گلســتانی به 
ترکمنســتان بــرای شــرکت در جشــن اســتقلال ایــن کشــور اظهار کــرد:  به 
مناسبت سی و دومین استقلال ترکمنســتان در معیت استاندار و هیئت 
همــراه نماینــدگان مجلــس شــورای اســلامی و علمــای اهــل تســنن در 
قالب یک هیئت تجاری از اســتان گلســتان ســفری به کشــور ترکمنستان 

داشتیم. 
رئیــس اتــاق بازرگانی گــرگان بیــان کرد:بــا عنایــت به جمعیــت بالغ بــر ۷۰۰ 
هزار نفری اقوام ترکمن در اســتان گلســتان درخواســت ایجاد کنسولگری 
ترکمنستان در شهر گرگان بیان شد، چنانچه این موضوع انجام شود می 
تواند از هزینه هــای مازاد و زمــان طولانــی جلوگیری کند که خوشــبختانه 
مورد اســتقبال واقع شــد و نتیجه نهایی از ســوی مقامات ارشــد آن کشور 

اعلام می شود.

7 نقطه حادثه خیز در جاده های لرستان اصلاح شد
خرم آباد -فرزانــه هداونــد    مدیرکل راهــداری و حمل و نقــل جاده ای 
لرســتان گفت: هفــت نقطــه حادثه خیــز در جاده هــای چهار شهرســتان 

استان اصلاح و ایمن سازی شد.
 "مرتضی شــیروانی" افــزود: این نقاط پــر تصــادف در محورهــای ارتباطی 

شهرستان های ازنا، خرم آباد، چگنی و سلسله بود که حذف شد.
وی همچنین با اشاره به خط  کشــی ۲ هزار و ۷۰۰ کیلومتر از راه های اصلی، 
فرعی و روســتایی لرستان در ۶ماه نخســت امســال اظهار داشت: در این 
مــدت ســه هــزار و ۹۸۴ عــدد تابلــو و علائــم اخطــاری و انتظامــی، 111 عدد 
تابلوی اطلاعاتی و مســیرنما، 11 هزار و ۷۳۲ عدد چشم گربه ای، سه هزار و 
1۷1 عدد استوانه ایمنی، ۸۲۹ عدد بشــکه ایمنی، ۲۷5 عدد شیار لرزاننده 

و هزار و ۸1۶ عدد سرعت کاه در طول محورهای استان نصب شده است.
مدیــرکل راهــداری و حمل ونقــل جــاده ای لرســتان بیــان کــرد: نصــب ۲ 
عــدد بــرج نــوری در شهرســتان بروجــرد، یــک نقطــه روشــنایی طولــی در 
"هولاندشــت" خرم آباد، نگهــداری و به روزرســانی 1۴۲ کیلومتر روشــنایی 
موجود در طــول محورهــای اســتان از دیگر اقدامــات شــاخص راهداری 

استان در این مدت به شمار می رود.
شیروانی گفت: در راســتای ایمنی راه ها نیز امســال ۶۰ کیلومتر نیوجرسی 
چهارمتــری، پنــج کیلومتــر گاردریــل تهیــه و نصــب و ۲ هــزار و ۷1۳ عــدد 
نیوجرسی آشکارسازی شــده اســت همچنین پس از بررســی ۸۲۸ پرونده 

در حوزه حریم راه ها، برای 5۷1 مورد مجوز صادر شد.

و   از  مدیر عامل  ز یر    نیر  تقدیر          و
وین  رجایی  قز وگاه  شهید نیر

قزوین-مریــم مومنــی   وزیــر نیــرو بــا اهــدای لــوح تقدیــر از مدیرعامــل 
نیروگاه شــهید رجایــی برای کســب عنــوان برتریــن نیــروگاه کشــور در گذر 

موفق ازپیک تابستان 1۴۰۲ تجلیل کرد . 
کبــر محرابیــان، وزیــر نیــرو،  در همایــش سراســری مدیــران ارشــد   علــی ا
صنعــت آب و بــرق کشــور کــه در ســالن همایش هــای وزارت نیــرو برگــزار 
شــد، نیــروگاه شــهید رجایــی را برتریــن نیــروگاه کشــور در گــذر موفــق از  
پیک تابســتان  1۴۰۲ معرفــی و با اهــدای لوح ســپاس از ابوالفضــل موتابها 
مدیرعامل نیروگاه شــهید رجایی قزوین برای مدیریت و نقش آفرینی وی 

در  دستیابی به این موفقیت قدردانی کرد .
در لوح  اهدایــی وزیر نیرو خطاب به ابوالفضل موتابهــا مدیرعامل نیروگاه 
شهید رجایی آمده اســت: توســعه و بالندگی صنعت آب و برق ثمره تلاش 
و کوشــش کارکنــان و مدیــران توانمندی اســت که دانــش و تجربــه خود را 

صرف پویایی و ترفیع این صنعت نموده اند.
لذا بدینوســیله از تلاش های مجدانــه جنابعالی در تحقــق اهداف وزارت 
نیرو تشــکر نموده و امیدوارم در پرتو عنایت الهــی و توجهات حضرت ولی 
عصر )عج( موفــق و موید باشــید. از خداونــد متعال، ســلامتی وتوفیق روز 

افزون شما را خواستارم.

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای استان اعلام کرد؛

 عبور موفق شبکه برق خوزستان 
از پیک مصرف تابستان 1402 

اهواز -محمد مجدم   محمود دشت بزرگ با اشاره به عبور موفق شبکه 
برق خوزســتان بــا محوریت شــرکت بــرق منطقــه ای از پیک مصــرف 1۴۰۲ 
بیان کرد: بــرای تامین برق مــورد نیاز مصــارف در تابســتان 1۴۰۲ اقدامات 
مختلفــی در چنــد بخــش از جملــه مدیریتــی و عملیاتــی انجــام گرفته که 

خروجی آن، پایداری شبکه برق در پیک مصرف بوده است.
وی افــزود: از جملــه اقدامــات موثــر در بخــش حکمرانــی کــه بــا حمایــت 
هیئت دولت و وزارت نیــرو انجام گرفتــه می توان به یکپارچه ســازی تغییر 
ســاعت کار ادارات، هماهنگــی وزارت خانه هــای نیــرو و صمــت در تعیین 
سهمیه  مصرف هر یک از مشــترکین عمده صنعتی، اقدامات شرکت های 
کشــاورزی و  بارهــای  و  بــار شــهرک های صنعتــی  توزیــع در مدیریــت 
عمومــی، همــکاری نیروگاه هــای بــزرگ و نیروگاه هــای صنایــع در تولیــد 
برق، تعامل رســانه ها و اطلاع رســانی روابــط عمومی های صنعــت برق در 
فرهنگ ســازی و اقناع افکار عمومی برای همراهی بــا طرح های مدیریت 

مصرف، اشاره کرد.
مدیرعامــل شــرکت بــرق منطقه ای خوزســتان بــا قدردانــی از همــکاری و 
همراهــی مــردم در مدیریــت مصــرف بــرق و رضایتمنــدی آنهــا از پایداری 
شــبکه برق بــدون اعمــال خاموشــی، تصریــح کــرد: با وجــود آنکــه رخداد 
دماهــای ۴۹ و 5۰ درجــه در تابســتان 1۴۰۲ نســبت بــه 1۴۰1 بیشــتر بــوده 
و شــبکه بــرق خوزســتان روزهــای بیشــتری در کانــال مصــرف ۸ تــا ۹ هــزار 
مــگاوات بــوده، بــا اقدامــات مدیریتــی کــه بــه آنهــا اشــاره شــده و افزایش 

ظرفیت های صورت گرفته، پایداری شبکه برق حفظ شد.

مدیرعامل آبفا شیراز خبرداد؛

 اجرای یک باب مخزن ذخیره آب شرب 
در غرب شهر صدرا

-چراغی   مدیرعامل آبفا شــیراز از اجرای یک باب مخزن ذخیره  شــیراز
آب شرب در غرب شهر صدرا خبر داد.

بهمن بهروزی گفت: یک باب مخزن ذخیره آب شرب در غرب شهر صدرا 
با ظرفیت ۲۰ هزار متر مکعب در حال احداث است.

وی افزود: با توجه به کمبود مخازن ذخیره آب شــهر شیراز و صدرا نسبت 
به میانگین کشوری، آبفا شیراز از ظرفیت ســایر ارگان ها نیز جهت جبران 

کمبود مخازن استفاده می کند.
بهــروزی تصریح کــرد: احداث ایــن مخزن ذخیره آب شــرب جهــت تأمین 

آب ۲5 هزار خانوار توسط شرکت عمران صدرا در حال ساخت است.
وی با اشــاره به پیشــرفت فیزیکــی 1۰ درصدی ایــن مخزن اذعان داشــت: 

هزینه ساخت مخزن مذکور بالغ  بر 1۶۰۰ میلیارد ریال برآورد شده است.
در حال حاضر بطــور همزمان بیــش از ۳۲ هزار متر مکعب مخزن در شــهر 

شیراز و روستای بیدرزد در دست اجرا است.

هلدینــگ  وری  بهــره  گفــت:  اصفهــان  پتروپالایــش  هلدینــگ  مدیرعامــل 
پتروپالایش اصفهان با وضع موجود 1۰ برابر افزایش می یابد.

دکتر محســن قدیری در آئیــن گرامیداشــت روز آتش نشــان ضمــن قدردانی از 
زحمات پرســنل آتــش نشــانی و فعــالان در بخــش HSE هلدینــگ پتروپالایش 
اصفهان اظهار داشــت: آنچه برنامه ریزی کرده ایم، رســیدن به بالاترین درجه 

ایمنی در سطح دنیا است.
وی با بیان اینکــه مــا تغییراتــی را در HSE  اعمال کردیــم و تجهیز ایــن بخش به 
علم و دانــش و آخرین دســتاوردهای فناوری در ایــن زمینه باید در دســتور کار 
باشــد، ادامــه داد: مــا ضعــف آتــش نشــانی هلدینــگ پتروپالایــش اصفهــان را 

شناسایی کرده ایم و درصدد برطرف کردن همه آنها هستیم.
مدیرعامل هلدینــگ پتروپالایــش اصفهان بــا بیان اینکــه بازســازی تجهیزات 
آتش نشــانی، ســاخت مخــازن اســتراتژیک بــرای آتــش نشــانی و به روز رســانی 
گفــت: مــا اتفاقاتــی را رقــم  کار داریــم،  آتــش نشــانان را در دســتور  دانــش 
 خواهیــم زد کــه تــا ســال 1۴۰۸ هیــچ شــرکتی هــم تــراز هلدینــگ پتروپالایــش 

اصفهان نباشد.
وی تصریح کرد: همچنین در شــرکت های زیر مجموعه نیز ایمنی را مورد توجه 
قرار داده ایم و همــه این شــرکت ها اتفاقات خوبی را در ســطح بیــن المللی رقم 

خواهند زد.
هلدینــگ پتروپالایــش اصفهاندکتــر قدیــری بــا اشــاره بــه برنامــه ریــزی بــرای 

رســیدن به بلوغ ســازمانی در هلدینــگ پتروپالایش گفــت: ما در ســال 1۴۰5 به 
»سازمان یادگیرنده« تبدیل خواهیم شد.

وی بــا بیــان اینکــه در پدافنــد غیرعامل نیــز اســتفاده از هــوش مصنوعــی را در 
دســتور کار داریم و حراست هوشمند را خواهیم داشــت، گفت: برای مجموعه 
شــهر انــرژی امنیتــی را برقــرار خواهیــم کرد کــه تــا دو ســال آینده همــه حملات 

احتمالی را کنترل خواهیم کرد.
مدیرعامــل هلدینــگ پتروپالایــش اصفهــان بــا بیــان اینکــه همــه دوربین هــا 
به هــوش مصنوعــی تجهیز خواهند شــد، ادامــه داد: با پهبــاد امنیــت را رصد و 

کنترل خواهیم کرد.
وی افزود: بــا وضع موجود بهــره وری هلدینــگ پتروپالایش را تــا 1۰ برابر افزایش 
خواهیم داد،  برای این امر کاهش میانگین ســنی را تا ۳5 ســال رســاندیم و این 

امر در به افزایش بهره وری کمک خواهد کرد.
قدیری با اشــاره بــه اینکه هلدینــگ پتروپالایش اصفهــان در همه بخــش ها به 
روز رسانی شده است، گفت: ERP تا پایان سال راه اندازی خواهد شد و این امر 

به بهبود فرایندها  در بخش اداری کمک قابل توجهی دارد.
وی با اشــاره به کاهش زمــان بهره بــرداری از پروژه هــا در هلدینــگ پتروپالایش 
اصفهان گفــت: KHT  را در بــازه زمانی ۸ ماهــه و RHU را تا پایان ســال آینده  و تا 
ســال 1۴۰۴ پارک گوگردی را بهره برداری خواهیم کرد که این امر در نوع خود بی 

نظیر است.

اصفهان

دکتر قدیری در آئین روز آتش نشان:

وپالایش اصفهان 10 برابر می شود بهره وری هلدینگ پتر

اردبیل وین قز
 مدیر منطقه چهار شهرداری قزوین خبرداد :

رفع مشکل اسناد اراضی ۳۶ هکتاری در فاز سوم شهرک دانش
قزوین-مریم مومنی   قاسمی مدیر منطقه چهار 
شهرداری قزوین گفت:پیرو مصوبه شورای اسلامی 
شــهر قزوین و تفاهــم نامه شــهرداری بــا اداره کل راه 
وشهرســازی، مشــکل صــدور اســناد در اراضــی فــاز 

سوم شهرک دانش مرتفع شد.
داریوش قاســمی در این باره اظهار داشت: با شروع 
راه انــدازی منطقه ۴ در ســال قبل یکــی از مطالبات 
چندین ســاله اهالــی ناحیــه دانش موضــوع تعیین 
تکلیف اراضی فاز ســه شــهرک دانش بود کــه در این 
خصوص جلسات کارشناسی متعدد در کمیسیون 
ک برگــزار شــد و پــس از ارســال لایحــه و تصویب  امــلا
در صحن علنی شــورای اســلامی شــهر قزویــن، طی 
تفاهم نامه شهرداری قزوین با اداره راه و شهرسازی 
اســتان،موضوع اســناد اراضــی ۳۶ هکتاری فاز ســه 

این شهرک در مرحله اجرا قرار گرفت.
وی افــزود: با تصویــب لایحه مذکور در شــورای شــهر 
قزویــن مقــرر شــد اداره راه و شهرســازی بعــد از اخذ 
مجوز مربــوط به اراضی ۳۶ هکتاری فاز ســوم دانش 

از شــورای عالــی معمــاری و شهرســازی، نســبت بــه 
گــذاری قطعــات باقیمانــده بــه شــهرداری اقــدام  وا
کــرد: بــا ایــن اقــدام  نمایــد. وی در خاتمــه بیــان 
ارزشــمند مشــکل صــدور اســناد بــرای مالکینــی که 
در فــاز ســه شــهرک دانــش دارای زمیــن بودنــد حل 
خواهد شــد و شــاهد افزایــش ســرانه در زمینــه ارائه 
خدمات عمومی به شــهروندان و نیز رشد ساخت و 

ساز در ناحیه دانش خواهیم بود.

۸2 حلقه چاه غیرمجاز در استان اردبیل مسدود شد
اردبیل-افســون جبارزاده   مدیر حفاظت و بهره 
برداری از منابع آب شــرکت آب منطقــه ای اردبیل از 
انســداد ۸۲ حلقــه چــاه غیرمجــاز در اســتان اردبیل 

خبر داد.
داور بســتام با اعلام اینکه بــا این اقدام بیــش از یک 
میلیــون و ۳۰۰ هــزار مترمکعــب در منابع آب اســتان 
صرفه جویــی بعمل آمــد، اظهار داشــت: بیش از ۲5 
حلقه از ایــن چاه ها در یک ماه اخیر مســدود شــده 

است.
او تصریح کرد: با همکاری دســتگاه قضایی و نیروی 
انتظامی حدود ۷۰ حلقه چاه غیرمجاز نیز در ســطح 

استان تا پایان سالجاری مسدود خواهد شد.
مدیــر حفاظــت و بهــره بــرداری از منابع آب شــرکت 
آب منطقــه ای اردبیــل افــزود: در شــش ماهــه اول 
ســالجاری بیــش از 1۰۰ دســتگاه کنتــور هوشــمند و 
حجمی بر روی چاه ها در ســطح اســتان نصب شده 
اســت و طبق برنامه تا پایان ســال ۲۰۰ دســتگاه دیگر 

نیز نصب خواهد شد.

بســتام همچنین عنوان کرد: در یک ماه اخیر بیش 
از 15 دســتگاه کنتــور هوشــمند و حجمــی بــر روی 
چاه ها در ســطح استان نصب شده اســت و ۳ حلقه 

چاه مجاز نیز تقلیل منصوبات داده شده است.
او خاطرنشــان کــرد: 5۰ دســتگاه کنتــور هوشــمند و 
حجمی نیز توســط خود متقاضیان خریداری شده 
اســت و در ماه هــای آتی بــر روی چاه های مــورد نظر 

نصب خواهد شد.

خوزستان

البرز

کباز  اهــواز - محمــد مجــدم   حجــت الاســلام و المســلمین مرتضــی خا
در نشســت خبری کــه به مناســبت هفتــه وقف برگزار شــد ضمــن تبریک 
کــرم )ص( اظهارکــرد: در دســتگاه مقــدس و مردمــی  ولادت پیامبــر ا
اوقاف خوزســتان، یک خرد جمعــی و فکر کامل در چهــار بخش معاونت 
حقوقــی، فرهنگــی، توســعه و بهــره وری صــورت گرفت تــا اداره اســتان به 

نقاط مثبت، موقوفات منفعتی و آبادانی بقعه ها دست پیدا کند.
وی افــزود: اوقــاف خوزســتان و مــردم ولایــت مــدار ایــن اســتان، میزبان 
۴1۷ امــام زاده واجــب التعظیــم و تکریــم و یــک پیغمبر )حضــرت دانیال 
نبــی )ص(( هســتند؛ البتــه براســاس بررســی هایــی کــه هفتــه گذشــته 
توســط محققین صورت گرفت آنها معتقد هســتند پنج پیغمبــر دیگر در 
خوزســتان هســتند و آثاری در این خصوص پیدا کــرده اند کــه باید مورد 

بررسی قرار گیرند تا به صحت آنها دست پیدا کنیم.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه خوزستان گفت: از مجموع این بقعه ها، ۲۲ 

امام زاده جزء 5۰۰ بقاء شــاخص ملی کشــور قرار دارند که یکی از آنها بقعه 
کباز  علی ابن مهزیــار اهوازی )ع( اســت. حجت الاســلام و المســلمین خا
بیان کرد: در راســتای تبدیل دســتور مقام معظم رهبری مبنــی بر اینکه 
بقاع متبرکه باید به قطب فرهنگی شــوند، بر این باور هســتیم که در این 
جبهــه حرکت کنیــم و حرکــت در این مســیر نیازمند آن اســت کــه یک بنا 
در فراخور شان صاحب بقعه وجود داشته باشــد؛ روسای ادارات اوقاف 
در شهرستان ها الزاما به مسئله ســاخت بقاع متبرکه، ترمیم و مرمت آنها 
ورود جدی داشــتنه اند کــه از جمله آنهــا می تــوان بقعه علی ابــن مهزیار 
اهوازی، بقعه سبزقبا، بقعه دعبل و حضرت دانیال نبی )ص( در شوش، 
امــام زاده محمدبــن جعفــر طیــار در دزفــول، امــام زاده محمــد و امــام 
، امــام زاده عبــدالله باغملــک، امــام زاده احمد  زاده عبــدالله در شوشــتر

اندیمشک، امام زاده حیدر و امام زاده اباذر بهبهان را نام برد.
وی در مقایســه دوران قبــل و بعد از ســال ۹۷ گفــت: پروژه بقعــه علی ابن 

مهزیار اهــوازی، ابر پــروژه ای در بقــاع متبرکه اســت که انجــام آن مطالبه 
و امیــد مردم بــوده لــذا نیاز اســت هرچه ســریع تــر تمام شــود. بــرای این 
پــروژه دریایــی از کار عمرانــی تعریــف و رهــا شــده بــود امــا بــرای فازهــای 
عمرانی، برنامه ای اتخاذ نشــده بــود، از طرفی دولت هــم حمایت جدی 
، درگیری ســه  در خصوص مســائل عمرانی حرم نداشــت و از ســوی دیگر
ســاله با کرونــا تاثیر منفــی در روند درآمــد بقاع علــی الخصوص ایــن بقعه 

داشته است.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه خوزســتان در خصــوص موقوفه های بدون 
ســند بیان کرد: موقوفه هایی در اســتان وجود دارد که بیــش از یک قرن 
سابقه دارند و از جمله آن می توان موقوفه نظام السلطنه مافی را نام برد 
که تا سال 1۴۰1 ســند آن گرفته نشده بود و بســیار نادر به نیت واقف عمل 
می شــد چون درآمدی نداشــت اما بــه همت همــکاران بنده بعــد از یک 

قرن، قریب به 11۰ هزار هکتار سند مالکیت وقفی شد.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه خوزستان خبر داد:

صدور سند برای 110 هزار هکتار از موقوفه نظام السلطنه مافی در ماهشهر و رامشیر

ج احداث دریاچه مصنوعی در شهر کر
-مظفری   رئیس ســازمان ســرمایه گذاری و مشــارکت های مردمی شــهرداری کرج از احــداث مجموعه گردشــگری، رفاهی، تجــاری و دریاچه مصنوعی در محــدوده پارک چمران خبــر داد. مهدی لطفی گفــت: در جهت رفاه حال مردم شــهر  البرز
کرج و همچنین بالا بردن ســطح شــادابی و ســرزندگی شــهروندان فرصت بی نظیر احداث دریاچه مصنوعی در محدوده پارک چمران فراهم شده است. رئیس ســازمان سرمایه گذاری و مشــارکت های مردمی شــهرداری کرج اضافه کرد: محدوده 
، شــمار مراجعه کننــدگان را افزایش دهد. وی، فرصت ســاخت  این پروژه از دیر باز نقطه جذاب گردشــگر در شــهر بوده و بــا کاربری هایی نظیر قایق ســواری و ورزش های آبی پیش بینی شــده که می تواند علاوه بر ایجاد فضای مناســب کســب و کار
دریاچه مصنوعی را برای از بین بردن خلاء در برنامه های تفریحی، گردشگری و فرهنگی شــهروندان محترم کرجی بســیار مهم ارزیابی کرد. لطفی ضمن ابرازامیدواری برای اجرای این پروژه، بیان داشت: امید است با راه اندازی چنین فرصت های 

گردشگری در شهر کرج هویت فرهنگی و گردشگری جانی دوباره گیرد.

شنبه      15 مهر 1۴0۲    شماره 1۴۲۴



 عدم نظارت وزارت اقتصاد و مجلس
 بر بنگاه داری بانک ها

دبیر کمیســیون اقتصادی دبیرخانه مجمع تشــخیص گفت: وزارت 
اقتصاد باید هر ســه ماه یک بار گزارش نظارت مستقیم بر بنگاهداری 

بانکها را به مجلس ارائه دهد اما این گزارش ارائه نشده است.
حجت الله هاشــم بیگــی در مصاحبــه رادیویی اظهار کــرد: اعتراض 
به بنــگاه داری بانک ها در ســطح رهبری و دیگر ســطوح حاکمیت و 
کارشناســان سال هاست که مطرح اســت؛ ولی این رویه غلط کماکان 
ادامه دارد.دبیر کمیســیون اقتصــادی دبیرخانه مجمع تشــخیص 
مصلحت نظــام افزود: بانک ها بــه بنگاه های اقتصادی تبدیل شــدند 
و علی رغم قوانین متعدد و خــوب این بنــگاه داری را ادامه می دهند. 
بنابراین یکی از مشــکلات بزرگ همین بانک ها هستند که گریبان گیر 

اقتصاد ایران است.
هاشــم بیگی تأکید کرد که بانــک مرکزی باید فکری اساســی برای 
این موضوع کند و در عین حال یادآوری کرد کــه فرزین و همکارانش 
شــاخص های نظارتی بانک هــا را دنبــال کرده اند و به ایــن موضوع 
حساسیتی بیش از گذشته نشــان می دهند.وی گفت: امیدواریم این 
مسئله به نتیجه برســد؛ چراکه مشــکلات عظیمی برای اقتصاد ایران 
به وجود آورده و در کنار این بســیاری مســائل دیگر نیز باید حل شود. 
از طرفی بانک ها می گویند بســیاری از مجموعه هــا و بنگاه ها به دلیل 

بدهی ها بوده است و مشتریان نتوانستند آن را پس دهند.
هاشــم بیگی با بیان این که بانک قابلیت واگذاری ایــن بنگاه ها را نیز 
داشــتند، افزود: تورم را نیز دیگر دلیل بنگاه داری می دانند؛ ولی همه 
این ها بهانه اســت و بانک ها باید از بنگاه داری خــروج کنند؛ البته این 
خروج باید تابع شــرایط خوبی باشــد؛ چون اگر بنگاه هــا را از بانک ها 
بگیریم و با شــرایط ناعدالتی روبه رو شــویم، باز هم معضلات دیگری 
داریم.وی ادامه داد: قانون رفع موانع تولید بسیار خوب بود که ماده ۱۶ 
و ۱۷ آن منشأ پاسخ به همه ابهامات است و باید این ماده را منشأ ورود و 

اعتراض به عدم بنگاه داری بانک ها بدانیم.
هاشــم بیگی با اشــاره به ابلاغ این قانون در دولت قبل تأکید کرد که 
می تواند مطالبه ای جدی از ســوی بدنه کارشناســان کشور و رسانه ها 
باشد.دبیر کمیســیون اقتصادی دبیرخانه مجمع تشخیص مصلحت 
نظام با اشاره به این که قانون بانک ها را مجبور به واگذاریِ اموال منقول 
و غیرمنقول کرده اســت، تصریح کــرد: قانون می گوید ســهام تحت 
تملک بانک در بنگاه هایی که فعالیــت غیربانکی صورت می دهند، باید 
از سوی بانک مرکزی تشخیص داده شــود و ضمانت اجرا نیز برای آن 
در نظر گرفته اســت.وی افزود: در ماده ای دیگر تصریح شــده است که 
مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره مؤسســات اعتباری اگر اقدام نکنند 
به مدت ۵ سال از تصدی مدیرعاملی محروم می شوند و موارد استثنا را 
نیز ذکر کرده اند.هاشم بیگی گفت: نباید فراموش کنیم که ۷ سال عملًا 
نتوانستیم از ظرفیت این قانون استفاده کرده و کار اشتباه بانک ها ادامه 

یافته است و از طرفی مجلس هم مقصر است.

وی تاکید کرد: این قانون به خوبی نوشــته شده و حتی گفته شده است 
نظارت مســتقیم بر اجرای این حکم با وزارت اقتصاد است و وزارتخانه 
باید هر ســه ماه یک بار گزارش عملکرد را به کمیســیون اقتصادی و 
برنامه و بودجه ارائه دهد و ازاین رو صداوســیما بایــد از وزارت اقتصاد 
بخواهد کرد چرا گزارش سه ماهه ارائه نشــده و مجلس نیز باید در این 

خصوص پاسخگو باشد.

 بانک ها در پرداخت تسهیلات مسکن همتشان 
را مضاعف کنند

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن گفت:ســال گذشته۳۶۰هزار 
میلیارد تومان و امسال۴۵۸هزار میلیارد تومان بانک ها باید وام مسکن 
پرداخت می کردند که تاکنون۱۷۱هزار میلیارد تومان قرارداد بســته 
شده است. به نقل از سازمان ملی زمین و مسکن، ارسلان مالکی معاون 
وزیر راه و شهرســازی شــامگاه چهارشنبه در جلســه شورای مسکن 
استان گلستان، گفت: مســئله بزرگ و چالش اساســی کشور کمبود 

مسکن است که سال ها در مورد آن کم کاری شده است.
وی بیان کرد: چهار میلیون مسکن اعلامی از سوی رئیس جمهور ریشه 
مطالعاتی داشــته و نیاز کشور به مســکن بیش از این میزان است و در 
ســال ۹۵ الی ۱۴۰۰ به ازای هر ۱۰۰ خانوار که تشکیل شد ۶۴ مسکن 
ساخته شده اســت و آن چیزی هم که ساخته شــده توازن موقعیتی 
نداشته است.مالکی گفت: روش تأمین زمین بر اساس قانون بیان شده 
و باید از توافق مالکان بخش خصوصی هم اســتفاده کنیم و بر اســاس 
قانون، آماده سازی زمین برعهده متقاضی اســت اما حاضر هستیم در 

آماده سازی زمین وارد شده و اعتبار آن را تأمین کنیم.
معاون وزیر راه و شهرســازی، گفت: پرداخت تسهیلات تکلیف قانونی 
است و بر اســاس ماده چهار قانون جهش تولید مسکن باید ۲۰ درصد 
از تسهیلات بانک ها به مســکن اختصاص یابد.وی افزود: سال گذشته 
۳۶۰ هزار میلیارد تومان و امسال ۴۵۸ هزار میلیارد تومان باید بانک ها 
تســهیلات مســکن پرداخت می کردند اما چیزی که تاکنون قرارداد 

بسته ایم ۱۷۱ هزار میلیارد تومان است ه با این عدد فاصله زیادی دارد.

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مســکن در خصوص مسکن روستایی 
هم گفت: بنیاد مســکن ۵۰۰ هزار قطعه زمین به مردم در روســتاها 
واگذار خواهد کرد که کار آن شــروع شــده است و اســتان گلستان به 
همراه خوزســتان جز استان هایی است که بیشــترین مسکن مهر آنها 
باقی مانده و باید بعد از ۱۷ ســال تعیین تکلیف شود.وی با اشاره به آمار 
مسکن مهر گلســتان با کمتر از ۳۰ درصد پیشرفت فیزیکی، گفت: این 

امر یک ظرفیت است و باید از آن استفاده کرد.
مالکی در خصوص خریــد زمین هم گفت: اگر زمینی در اطراف شــهر 
وجود داشته باشد می توان آن را خریداری و به بافت الحاق کرد و در این 
زمینه باید جهاد کشاورزی در خصوص اراضی درجه یک و دو با استان 
همکاری کند.مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن شهرک سازی را 
یکی از روش های تأمین زمین برای اســتان گلســتان برشمرد و تاکید 

کرد در مراحل تصویب شهرک ها باید تسریع شود.

وزیر نیرو اعلام کرد
برنامه ریزی برای تامین برق سال آینده

 وزیر نیرو با اشــاره به پیش بینی سه ســناریوی افزایش مصرف برق از 
تحقق بدبینانه ترین سناریو در تابســتان امسال خبر داد و گفت: تلاش 
خواهیم کرد ضمن رفع نقاط ضعف به تقویت فرصت ها بپردازیم و برای 

تامین برق در تابستان ۱۴۰۳ آماده شویم.
علی اکبر محرابیان اظهار کرد: دولت سیزدهم در حالی در سال ۱۴۰۰ 
شروع به کارکرد که در صنعت برق با ناترازی بسیار شدیدی مواجه بود، 
با این حال از همان ابتدای کار تلاش کردیم تا با برنامه ریزی یکپارچه و 
منســجم تأمین پایدار برق به ویژه در تابستان سال ۱۴۰۱ را در دستور 

کار قرار دهیم.
وی با اشــاره به اینکه برای ســال ۱۴۰۱ حدود ۱۰۰ اقدام و برای سال 
جاری نیز ۱۴۰ اقــدام با هدف تأمین بــرق پایدار تابســتان تنظیم و 
اجرایی شــد، ادامه داد: به دلیل افزایش شــدید دمای هوا در تابستان 
ســال جاری بیش از ۳۶ بار پیک مصرف ســال ۱۴۰۱ شکســت، اما 
همان طور که مشــاهده شد مشــکلی برای تأمین برق سراسری پیش 
نیامد.وزیر نیرو در رابطه با جزئیات افزایش دمای هوا در تابســتان سال 
جاری و اثر آن بر روی میــزان مصرف برق نیز، گفت: بــرای دوره گرم 
سال جاری ســه ســناریوی افزایش ۳ درصدی، افزایش ۴ درصدی و 
افزایش ۶ درصدی مصرف برق پیش بینی شــده بود که به طور متوسط 
بدبینانه ترین ســناریو یعنی افزایش ۶ درصدی رقم خورد، اما این همه 
ماجرا نبود و به واســطه افزایش شــدید دما در مرداد و شهریور ۳۶ بار 
رکورد مصرف برق ســال ۱۴۰۱ شکســت که در ایــن بازه های زمانی 
مصرف برق کشور تا ۹ درصد افزایش را نیز نسبت به سال قبل ثبت کرد.

محرابیان در ارتباط با برنامه وزارت نیرو برای مواجهه با تامین برق سال 
آینده به خصوص در تابســتان ۱۴۰۳، بیان کرد: اکنون که شبکه برق 
سراسری به تازگی از زیر فشار تأمین برق فصل گرم خارج شده و بهترین 
فرصت اســت تا ضمن شناســایی نقاط ضعف و بهره گیری از تجربیات 
دوساله گذشته خود را برای تأمین حداکثری برق در اوج بار سال ۱۴۰۳ 

آماده کنیم.
وی خاطرنشان کرد: همکاران ما در صنعت برق کشور به صورت دقیق و 
جزئی نقاط ضعف و فرصت های شبکه را به تفکیک استان و شهرستان 
شناسایی و اولویت بندی کرده اند و در مدت زمانی که تا اوج بار مصرف 
در سال آینده فرصت داریم، تلاش خواهیم کرد ضمن رفع نقاط ضعف 

به تقویت فرصت ها بپردازیم و برای اوج بار سال ۱۴۰۳ آماده شویم.

 تلاش ناکام دشمنان برای نفوذ در صنعت 
نفت ایران

معاون وزیر نفت در امور مهندســی، پژوهش و فناوری گفت: دشــمن 
با تهدیدهای جدی از جمله با تهدیدهای ســخت افزاری، نرم افزاری، 
نفوذی و انواع مختلف تهدیدها کشور را با مخاطره روبه رو کند اما ناکام 
ماند. به نقل از وزارت نفت، وحیدرضا زیدی فرد معاون وزیر نفت در امور 
مهندسی، پژوهش و فناوری، در روز پایانی دومین نشست هم اندیشی 
مدیران شرکت های پالایش گاز کشــور که به میزبانی شرکت پالایش 
گاز ســرخون و قشــم به مدت دو روز در بندرعباس در حال برگزاری 
است، با تأکید بر لزوم تجدیدنظر در انجام تعمیرات اساسی و تأکید وزیر 
نفت در این زمینه، گفت: فعال شدن شرکت های دانش بنیان و توسعه 
مباحث نرم افــزاری در این حوزه ضرورت دارد تــا بتوانیم تصمیم های 

جدی در این بحث در صنعت نفت بگیریم.
وی با اشاره به حمایت از ساخت داخل در کشور، افزود: شرکت ملی گاز 
ایران یکی از با افتخارترین شرکت های کشــور در بحث ساخت داخل 
است.معاون وزیر نفت در امور مهندسی، پژوهش و فناوری تصریح کرد: 
بومی سازی در دولت ســیزدهم به طور جدی دنبال شــده و به ویژه در 

صنعت گاز و مجتمع گاز پارس جنوبی به خوبی پیش رفته است.

زیدی فرد تأکید کرد: واقعیت این است که تحریم بوده، هست و احتمال 
زیاد خواهد بود و این طور نیســت که فکر کنیم گشــایش های زیادی 
پیش می آید و درهای کشور به روی شــرکت های خارجی باز می شود؛ 
مگر اینکه به جایی برسیم که خیالمان راحت باشیم با هر تحریمی هیچ 
مشکلی پیش نخواهد آمد.وی با اشاره به بازدید اخیر خود از پالایشگاه 
نفت بندرعباس و شرکت پالایش نفت ســتاره خلیج فارس، گفت: در 
این شــرکت ها به رکورد بالای ۹۰ درصد در تأمیــن قطعات مصرفی از 

بازار داخلی رسیدیم که افتخاری برای کشور است.
معاون وزیر نفت در امور مهندســی، پژوهش و فناوری بر تداوم حمایت 
از شــرکت های داخلی تأکید و اظهار کرد: اکنون صنعت نفت در بحث 
ساخت داخل جز برترین هاســت و این افتخار است.زیدی فرد در ادامه 
با اشــاره به مباحث پدافند غیر عامل، هدف از حمله سایبری به شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی ایران در سال ۱۴۰۰ را با هدف به بحران 
کشاندن کشــور اعلام کرد و گفت: در این دو ســال دشمن سعی کرده 
با تهدیدهای جدی از جمله با تهدیدهای ســخت افزاری، نرم افزاری، 
نفوذی و انواع مختلف تهدیدها کشــور را با مخاطــره روبه رو کند، اما با 

هوشیاری کارکنان صنعت نفت این تلاش ها ناکام مانده است.
وی با بیان اینکه دشــمن به طور مســتمر در حال تلاش برای نفوذ در 
صنعت نفت است، یادآور شــد: هر اختلال در صنعت نفت، کل کشور را 
دچار بحران می کند و بنابراین ضرورت هوشــیاری کارکنان را بیش از 

همیشه می طلبد.

حل ناترازی گاز با توسعه میدان گازی توس
میدان گازی توس در ۱۰۰ کیلومتری شمال شرق شهر مشهد مقدس 
و جنوب میدان های خانگیــران و گنبدلی قراردارد، حالا توســعه این 
میدان گازی می تواند در فصل سرد ســال تامین کننده خطه شمالی 

کشور باشد.
 میدان گازی توس در ۱۰۰ کیلومتری شمال شــرقی شهر مشهد و ۶۰ 
کیلومتری جنوب غربی شــهر سرخس واقع شده اســت. این میدان در 
نزدیکی میادین گازی خانگیران و گنبدلی اســت که می تواند در فصل 
سرد سال تأمین کننده گاز خطه شمال کشور باشد. به همین دلیل طرح 
توسعه این میدان یکی از طرح های حائز اهمیت به شمار می آید. سال ۹۸ 
بود که مدیرعامل شــرکت بهره برداری نفت و گاز شرق در رابطه با طرح 
توســعه این میدان گفته بود: میدان گازی توس تنها میدان گازی قابل 
برداشتی است که در سال ۸۸ کشف شــد و میزان مخزن آن برآورد شد، 
برای طرح توسعه این میدان با یک شرکت مشاور داخلی قرارداد منعقد 
کردیم و به زودی طرح آن نهایی می شــود و حفاری ۴ حلقه چاه و ایجاد 
تأسیسات آن تا دو سال آینده انجام و بهره برداری می شود.میدان گازی 
توس، میدانی که تولید روزانه ۶۲ میلیــون مترمکعب گاز معادل تولید 
۳۵۰ تا ۴۰۰ هزار بشکه نفت در روز اســت. ابتدای مهر بود طرح توسعه 
میدان گازی توس کلید خورد طرحی که گام نخست آن در شمال شرق 

کشور با هدف تولید روزانه ۳ میلیون مترمکعب گاز طبیعی بود.
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افزایش حقوق کارمندان و بازنشستگان به بن بست خورد

 تورم ۴۶ درصد، افزایش حقوق را خنثی کرد

مریم فکری  بــا وجود خبرهای ضــد و نقیض 
درباره احتمال ترمیم حقــوق کارمندان در نیمه 
دوم سال، در دو روز گذشــته هم سازمان برنامه و 
بودجه و هم سازمان اداری و استخدامی، تکلیف 

افزایش حقوق کارمندان را روشن کرد.
 تورم بالای ۴۶ درصد اقتصاد ایــران، از روزهای 
پایانی تابســتان این گمانه را ایجاد کرد که شاید 
دولت همچون ســال قبل، حقــوق کارمندان و 
بازنشســتگان را ترمیــم کند. آنها کــه خواهان 
افزایش حقوق بودند، عنــوان می کردند تورم ۴۰ 
درصدی، افزایش حقــوق ۲۰ درصدی در ابتدای 

سال را خنثی کرده است.
آخرین گزارش مرکز آمار ایران نشان می دهد که 
نرخ تورم در شــهریور ماه ۱۴۰۲ به ۴۶.۱ درصد 
رسیده اســت. تورم اگرچه کاهش ۰.۵ درصدی 
نسبت به مردادماه داشته اســت، اما نکته ای که 
وجود دارد، این اســت که از ابتدای سال تاکنون، 
هیچ ماهی نرخ تورم حتــی پایین تر از ۴۶ درصد 

نیامده است.
نرخ تورم از مهرماه ۱۴۰۱ وارد کانال ۴۰ درصدی 
شده و در طول یک سال گذشته حتی در برهه ای 
نزدیک به کانال ۵۰ درصد هم رفته است. براساس 
گزارش مرکز آمار ایران، نرخ تورم از ۳۹.۶ درصد 
در شهریورماه پارســال به ۴۰.۲ درصد در مهرماه 
۱۴۰۱ تغییر کرد و روند افزایشی نرخ تورم ادامه 
داشت، تا این که در اســفندماه ۱۴۰۱ نرخ تورم 

۴۵.۸ درصد افزایش یافت.
ماه اول سال ۱۴۰۲ هم با تورم ۴۷.۶ درصد کلید 
خورد و در اردیبهشت ماه تورم به اوج رسید و رقم 
۴۹.۱ درصد را ثبت کرد. نرخ تــورم خرداد، تیر، 
مرداد و شهریور هم به ترتیب ۴۸.۵، ۴۷.۵، ۴۶.۷ 

و ۴۶.۱ درصد اعلام شد.
اما گمانه هــا درباره افزایش حقــوق کارمندان و 
بازنشســتگان در نیمه دوم ســال، از اظهارنظر 
رییس فراکســیون کارگری مجلس شروع شد. 
او در اظهارنظری در مردادمــاه خبر داد که دولت 
در حال ارسال لایحه ای اســت که برای کارکنان 
و بازنشســتگان در راســتای همسان سازی، ۲۰ 
درصــد افزایش حقــوق را برای نیمه دوم ســال 

اعمال کند.
علی بابایی کارنامی در حالی این خبر را اعلام کرد 
که معتقد بود: به طور طبیعــی این افزایش برای 
کارگران هم باید اتفاق بیفتد که منوط به تشکیل 

جلسه شورای عالی کار است.
وی تاکید کــرد: زمانی کــه در مــورد حقوق و 
دســتمزد کارگران تصمیم گیری می شــد، این 
بحث مطرح بود کــه افزایش ۲۷ درصدی حقوق، 
جوابگوی تورم و معیشــت جامعه نیست و حتی 
طبق آمارهای رسمی ســبد معیشتی کارگران و 
کارمندان هیچ تناسبی با تورم فعلی کشور ندارد 
و دولت باید به فکر معیشت جامعه خصوصا اقشار 

ضعیف باشد.
بر همین اساس، با توجه به این که دولت سیزدهم 
در نیمه دوم سال گذشــته اقدام به ترمیم حقوق 
کارمندان و بازنشســتگان کرده بود، این احتمال 
می رفت که با توجه به تورم بــالای ۴۰ درصدی، 

در نیمه دوم سال نیز اقدام به افزایش حقوق کند.
در مهرماه ســال گذشــته دولت لایحــه ای را به 
مجلس تحــت عنــوان متناسب ســازی حقوق 
کارمنــدان دولــت و همچنین بازنشســتگان 
کشوری و لشــکری به مجلس فرســتاد. در این 
لایحه پیشــنهاد شــده بود با توجه به این که در 
قانون بودجه سقفی برای افزایش حقوق کارکنان 

دولت و بازنشستگان لشــکری و کشوری در نظر 
گرفته شده، مجوزی برای میزانی افزایش حقوق 
برای آنها در اختیار دولــت قرار گیرد تا در صورت 
صلاحدید مجلس، از ابتدای شهریورماه دریافتی 

کارکنان دولت مقداری افزایش یابد.
بر این اساس، برای کارکنان دولت درصد افزایش 
به صورت پلکانــی در نظر گرفته شــده بوده؛ به 
طوری که کســانی که به نوعی حقوق بگیر پایین 
حســاب می شــوند، نزدیک ۲۰ درصد افزایش و 

هرچقدر که بالاتر بیاید، درصد کاهش پیدا کرد.
این پیشــنهاد در نهایت در هشــتمین ماه سال 
۱۴۰۱ به تصویب مجلس رســید و ســخنگوی 
شورای نگهبان، چهاردهم آبان ماه از تایید مصوبه 
مجلس درباره متناسب ســازی حقوق کارکنان 

دولت و بازنشستگان کشوری و لشکری خبر داد.
مســعود میرکاظمی، رییس وقت سازمان برنامه 
و بودجه درباره این مصوبــه در جمع خبرنگاران 
اعلام کرد: دولت از اول شهریور گفته بود حقوق ها 
افزایش یابد که در مجلس قرار بر اول مهر شد که 

این جا صرفه جویی شد.
بر همین اســاس، سید محمد حســینی، معاون 
امور مجلس رییس جمهور در همــان ایام، زمان 
اجرای مصوبه متناسب ســازی حقوق کارکنان 
دولت و بازنشستگان را مهرماه اعلام کرد و گفت: 
در برخی موارد افزایــش حقوق ها تا ۵ درصد و در 
برخی از نیروها مثل نیروی انتظامی تا ۲۰ درصد 

هم افزایش می یابد.
براســاس این مصوبه، حقوق کلیه بازنشستگان 
کشوری و لشــکری بین ۹۰۰ تا ۲ میلیون تومان 
افزایش یافت. افزایش حقــوق کارمندان دولت 
نیز در حــدود یک میلیون تومان بوده اســت، اما 
جز این مبلغ، حــق اولاد کارمندان هم صددرصد 
افزایش یافت. حق اولاد ســال ۱۴۰۱، ۴۱۷ هزار 
تومان بود که ۲ برابر شــده و به حدود ۸۴۰ هزار 
تومان رســید. به ازای همســر هــم افزایش ۵۰ 
درصدی لحاظ شد؛ مجموع این عوامل سبب شد 
که حقوق کارمندان دولت بیــن ۲.۵ تا ۳ میلیون 

تومان افزایش یابد.
در همین خصــوص، در روزهــای پایانی آبان ماه 
۱۴۰۱ مسعود میرکاظمی، رییس وقت سازمان 
برنامه و بودجه درباره زمــان اعمال ترمیم حقوق 
کارمندان و بازنشســتگان اعلام کــرد: از همین 
آبان، اصلاحات انجــام می شــود و مابه التفاوت 
مهرمــاه در همیــن حقــوق آبان مــاه پرداخت 
می شــود. همچنین قانون اصــلاح قانون بودجه 
سال ۱۴۰۱ کل کشــور و ترمیم حقوق کارمندان 
و بازنشســتگان کشوری و لشــکری، ۱۶ آبان در 
نامه ای از محمدباقر قالیبــاف، رییس مجلس به 

سید ابراهیم رییسی، رییس جمهور ابلاغ شد.

مخالفت با افزایش حقوق در نیمه دوم سال
امــا برای امســال، اتفــاق دیگری رقــم خورده 
اســت و دو ســازمان برنامه و بودجه و ســازمان 
اداری و اســتخدامی، مخالفت صریــح خود را با 
ترمیم حقــوق کارمندان و بازنشســتگان اعلام 
کرده اند. رییس ســازمان برنامه و بودجه یک بار 
در شــهریورماه ۱۴۰۲ اعلام کرد که دولت قصد 
افزایش حقوق کارمندان دولت در میانه ســال را 

ندارد.
داود منظــور همچنین عنــوان کــرد: افزایش 
حقوق ها یک بار در سال لحاظ می شود و افزایش 
حقوق سال جاری ابتدای سال مدنظر قرار گرفت.

منظــور همچنیــن در آخریــن اظهارنظــر در 

چهارشــنبه هفته جاری در پاســخ به پرسشی 
درباره ترمیــم حقوق کارمندان دولــت در نیمه 
دوم ســال، بر اظهارنظر قبلی خــود تاکید کرد و 
خبر داد: معمــولا تصمیم گیری دربــاره حقوق 
اول هر سال انجام می شــود، چون منابع مشخصا 
در بودجه ســالانه پیش بینی شده است. آنچه در 
بودجه امســال برای پرداخت حقوق و دستمزد 
داریم در همان ابتدای سال برایش تصمیم گیری 
کرده ایم. در خبری هم اعلام شــد که ســازمان 
اداری و اســتخدامی، خواســتار عدم تخصیص 
اعتبار مازاد به دســتگاه های اجرایی برای تامین 

اعتبار ترمیم حقوق شده است.
بر همین اســاس، درخواست ســازمان اداری و 
اســتخدامی در عدم تخصیص اعتبــار مازاد به 
دستگاه های اجرایی جهت تامین اعتبار مربوط به 
پرداخت مبالغ مربوط به تاثیــر »ترمیم حقوق« 
در ســایر مولفه های پرداخت به سازمان برنامه و 

بودجه کشور ابلاغ شد.
در مکاتبــه اخیــر رییــس ســازمان اداری و 
استخدامی کشــور با داود منظور، رییس سازمان 
برنامــه و بودجه آمده اســت: بازگشــت به نامه 
به شــماره ۳۰۱۷۶۹ مــورخ ۱۴/۰۶/۱۴۰۲ در 
خصوص تاثیر مبلغ ترمیم حقوق موضوع جزء )۱( 
ماده واحده قانون اصلاح قانون بودجه سال ۱۴۰۱ 
کل کشور و ترمیم حقوق کارکنان و بازنشستگان 
کشوری و لشکری بر ســایر مولفه های پرداخت 
به اســتحضار می رســاند همانطور که مستحضر 
هســتید شــورای حقوق و دســتمزد در جلسه 
مورخ ۲۱/۰۶/۱۴۰۲ به استناد ماده )۷۴( قانون 
مدیریت خدمات کشوری و به منظور هماهنگی 
در تعیین حقوق و مزایای کارمندان دستگاه های 
اجرایی راجــع به نحوه تاثیر مبلــغ ترمیم حقوق 
موضوع جــزء )۱( ماده واحده قانونــی مذکور بر 
ســایر مولفه های پرداخت تصمیم گیری و بر این 
اساس مقرر شد با توجه به مفاد جزء مذکور و رأی 
صادره از سوی هیات عمومی دیوان عدالت اداری 
دادنامه شــماره ۱۴۰۲۳۱۳۹۰۰۰۰۱۹۹۱۳۶ 
مــورخ ۲۹/۱/۱۴۰۲( مبلــغ ناشــی از اعمــال 
امتیازات جزء مورد اشاره از تاریخ ۰۱/۰۷/۱۴۰۱ 
در محاســبه پــاداش پایــان خدمــت و ذخیره 
مرخصی استحقاقی در زمان بازنشستگی و حقوق 
بازنشســتگی افراد مشمول لحاظ شــده و مبلغ 
ناشــی از اعمال امتیازات این جزء بدون تاثیر در 
ســایر مؤلفه ای پرداختی مربوطه به صورت ثابت 
در احکام کارگزینی و قراردادهای کارکنان درج 

شود.
لذا با توجه به تفســیر نادقیق برخی دستگاه های 
اجرایی از مفــاد رأی مذکور و تأثیــر مبلغ ترمیم 
حقوق مذکور به غیــر از موارد فوق الاشــاره در 
سایر مولفه های پرداخت از جمله فوق العاده ویژه 
و اضافه کاری و پرداخت ایــن مبالغ به کارمندان 
شــاغل خود برخی از این دســتگاه ها نسبت به 
تســری غیرقانونی فــوق اقدام کرده و حســب 
اطلاعات در اختیار و بررســی اقــلام مندرج در 
ســامانه حقوق و مزایا نســبت به ایــن امر اقدام 

کرده اند.
بر این اســاس مقتضی است در راســتای اعمال 
منویات اصل ۱۲۶ قانون اساســی در تنظیم امور 
بودجه و اداری و استخدامی کشور دستور فرمایید 
اقدام لازم نســبت به عدم تخصیص اعتبار مازاد 
بر اعتبــارات مصوب دســتگاه های اجرایی اقدام 
کننــده در این، خصوص حســب مــورد صورت 

پذیرد.

بانک

بانــک مرکــزی در جدیدترین 
گزارش خود نرخ بهره بین بانکی 
را در هفتــه منتهی به ۱۲ مهرماه 
به میزان ۵ صــدم درصد کاهش 

داد و به ۲۳.۷۵ درصد رساند.
 بانــک مرکــزی در جدیدترین 
گزارش خود نرخ بهره بین بانکی 

را در هفتــه منتهی به ۱۲ مهرماه 
به میزان ۵ صــدم درصد کاهش 
داد و بــه ۲۳.۷۵ درصد رســاند. 
بیشترین نرخ بهره امسال مربوط 
به ۲۷ اردیبهشــت ماه بوده است 
که به نرخ ۲۳.۷۶ درصد رســیده 

بود.

نرخ بهره بیــن بانکــی در پایان 
هفتــه منتهی به ۵ اردیبهشــت 
ماه با رکوردشــکنی ۱۰ سال به 
۲۳.۸۰ درصد افزایش یافته بود. 
این نرخ در پایان هفته منتهی به 
۲۹ شهریور ماه به ۲۳.۶۹ درصد 

رسیده بود.

نرخ بهــره بین بانکــی در هفته 
منتهی بــه ۲۲ شــهریورماه نیز 
با افزایــش ۷ صــدم درصدی به 
۲۳.۶۲ درصد افزایش یافته بود. 
این نرخ طی هفته منتهی به ۱۵ 
شــهریورماه با کاهش به ۲۳.۵۵ 

درصد رسیده بود.

خ بهره بین بانکی ود نر فراز و فر

انرژیشعبه  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰


